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nieustające kłopoty
z napięciem w sieci
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nadzieja na niższe
opłaty za śmieci
jeszcze nie umarła. str. 3

Ukrainiec pięknie
opowiadał 
o naszym Głownie. str. 3

Ukrainiec pięknie
opowiadał 
o naszym Głownie. str. 3

Głowno – Osiny | Paliło się przy Fabrycznej – straty są bardzo duże.

Przeciwko żywiołowi siły strażaków z dwóch powiatów
Przez ponad cztery godziny strażacy z powiatów 
zgierskiego i brzezińskiego walczyli z pożarem 
budynku gospodarczego, do jakiego doszło we wtorek 
22 września w godzinach popołudniowych  
przy ul. Fabrycznej, czyli na granicy Głowna i Osin.

Po dotarciu na miejsce straża-
cy stwierdzili rozwinięty już po-
żar budynku gospodarczo-garażo-
wego, w którym składowane były 
owoce. Ogień objął swym zasię-
giem cały budynek o powierzchni 
ponad 200 mkw wraz z wyposaże-
niem, a dodatkowo istniało realne 
zagrożenie dla obiektów znajdują-
cych się w pobliżu. Strażacy pożar 
ugasili, zabezpieczyli też sąsied-
nie nieruchomości przed rozprze-
strzenieniem się ognia. Po uga-
szeniu przystąpiono do częściowej 
rozbiórki konstrukcji dachu 
oraz przelewania pogorzeliska.

W pożarze nikt nie ucier-
piał, jednak poniesione straty są 

ogromne, bowiem budynek go-
spodarczy uległ niemal całko-
witemu zniszczeniu wraz z  za-
montowaną na dachu instalacją 
fotowoltaiczną. Uszkodzone zo-
stały również znajdujące się w po-
bliżu maszyny i urządzenia rolni-
cze. 

Nazajutrz udało nam się po-
rozmawiać z okolicznymi miesz-
kańcami, którzy na własne oczy 
widzieli zdarzenie. Twierdzą, że 
dym z pożaru widoczny był z da-
leka, a przez kilka godzin niepo-
koiły ich sygnały dźwiękowe wo-
zów strażackich, które nieustanne 
dowoziły wodę do ugaszenia 
ognia.

– Trudno opisać to, co się tam 
działo. Ogień rozprzestrzeniał 
się w szybkim tempie i wszyscy 
się bali, że za chwilę może objąć 
też sąsiednie budynki. Ostatecz-
nie, wysoka temperatura częścio-

wo uszkodziła elewację jednego 
z nich, ale szczęściem w nieszczę-
ściu było to, że także był to budy-
nek gospodarczy. Aż strach my-
śleć co byłoby, gdyby była to część 
mieszkalna – tłumaczą.

Nasi rozmówcy podkreśla-
li również zaangażowanie stra-
żaków, którzy bez wytchnienia 
walczyli z żywiołem, a potem pro-
wadzili akcję dogaszania.

– To wielka tragedia, ale naj-
ważniejsze, że nikomu się nic 
się stało. Wyglądało to strasz-
nie i ostatecznie straty są olbrzy-
mie. Widać to dopiero dziś, gdy 
wszystko już ugaszono i  można 
porównać jak wiele się zmieni-
ło. Tyle zostało zniszczone, że aż 
smutno się człowiekowi robi – do-
daje ktoś inny.

Pomimo podjętych starań 
nie udało nam się skontaktować 
z właścicielami obiektu.

Prawdopodobną przyczyną 
pożaru była utrata izolacyjności 
przewodu elektrycznego. 

W akcji brały udział liczne siły 
z  powiatu brzezińskiego i  zgier-
skiego. Łącznie na miejsce przy-
było 15 zastępów.  aw

Gmina Stryków
Wracając  
z wesela pomylił 
dom z drogą
18 września mieszkający 
w Niesułkowie w domku 
o numerze 67 starsi państwo 
nie mieli spokojnej nocy. 
Koło godziny 5 rano w ich 
dom uderzył samochód.

Wspomniana posiadłość znaj-
duje się naprzeciwko drogi podpo-
rządkowanej, którą jechał spraw-
ca. Wracający tej nocy z  wesela 
32-letni kierowca, jadący ze strony 
miejscowości Nowostawy nie za-
uważył, że droga, którą się kieruje 
zamienia się w drogę podporząd-
kowaną i przejechał skrzyżowanie 
na wprost, po czym z dużą pręd-
kością najpierw uderzył w  ogro-
dzenie, a później w budynek. Kie-
rujący był trzeźwy. 

– Spaliśmy z mężem, gdy nagle 
usłyszeliśmy huk. Nie wiedzia-
łem co się dzieje, ale mąż usłyszał 
klakson i wiedzieliśmy, że chodzi 
o samochód – opowiada nam pani 
Lucyna.

Rzeczywiście, poduszki po-
wietrzne, które wystrzeliły pod-
czas uderzenia zablokowały klak-
son stąd wziął się jednostajny, 
głośny sygnał dźwiękowy. Pan 
Kazimierz – mąż pani Lucyny, po-
mógł wydostać się kierowcy i za-
pyta; czy wszystko z  nim w  po-
rządku. Świadkowie informują 
nas, że sprawca był w szoku zaraz 
po wypadku. – Powtarzał ciągle 
,,O Boże! O Boże”! – relacjonuje 
nam pani Lucyna. 

Na szczęście zarówno kierow-
cy jak i domostwu nic się nie sta-
ło. Posadzone wokół domu tuje 
ochroniły tynk przed większymi 
zniszczeniami, a  poduszka bez-
pieczeństwa przed urazem ochro-
niła kierowcę. Na kierowcę zo-
stały nałożone 2 mandaty: 200 zł 
za spowodowanie zdarzenia dro-
gowego oraz 500 zł za oddalenie 
się z miejsca zdarzenia, ponieważ 
gdy właściciele posesji wezwali 
policję, ten... wrócił na wesele po 
pomoc.  ek

Samochód zatrzymał się  
na ścianie budynku.
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Miejsce zdarzenia. Strażacy z dwóch powiatów walczą z żywiołem. 
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Poczty sztandarowe podczas obchodów rocznicy na cmentarzu 
mariawickim w Strykowie. Na czele oSP Stryków. 
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Bratoszewice | Stowarzyszenie Przyjaciół 

W sobotę walne 
Doroczne walne zgromadzenie 

członków Stowarzyszenia Przy-
jaciół Bratoszewic odbędzie się 
w najbliższą sobotę, 26 września 
w świetlicy wiejskiej w Bratosze-
wicach o 17.00.

Walne zebranie członków to 
najważniejszy organ stowarzysze-
nia. Można powiedzieć, że jest 
to władza uchwałodawcza. Wal-
ne może podejmować decyzje we 
wszystkich sprawach dotyczących 
organizacji. – Musimy podsumo-

wać rok 2019 i pomyśleć, czy coś 
uda się jeszcze w tym roku zrobić, 
bo koronawirus trochę pokrzyżo-
wał plany – uważa Damian Drze-
wiecki, sołtys Bratoszewic i czło-
nek stowarzyszenia. 

W stowarzyszeniu działa ok. 
20 osób, prezesem jest Zbigniew 
Nadolski. Stowarzyszenie zajmo-
wało się np. organizowaniem wy-
jazdów dla mieszkańców, różnych 
form rekreacji, zabaw dla dzieci 
i dorosłych itd.  mak

Stryków 
81 lat od agresji 
ZSRR  
na Polskę 

W Strykowie, mimo obowiązu-
jących obostrzeń epidemiologicz-
nych, udało się uczcić obchody 
rocznicy napaści ZSRR na Polskę. 
Ceremonia odbyła się na Cmen-
tarzu Mariawickim. Nie zabrakło 
oczywiście delegacji oraz pocz-
tów sztandarowych z ważnych in-
stytucji z terenu gminy.  ek

Stryków | zły zapach z fabryk. czy rzeczywiście przestrzegają przepisów?

Smród nad Strykowem
– skąd się bierze?
Z racji na bliski dostęp Strykowa do autostrad i dróg 
szybkiego ruchu na terenie naszego miasta jak i gminy, 
swoje bazy lokuje wiele firm zajmujących się branżą 
transportową. Niestety, dla mieszkańców czasem wiąże 
się to z różnymi niedogodnościami.

Znajdujące się w Strykowie ta-
kie firmy jak ERBEDIM, STRA-
BAG czy Eurovia zajmujące się 
produkcją mas bitumicznych, 

mogą wytwarzać nieprzyjem-
ny dla okolicznych mieszkańców 
zapach. Masy bitumiczne to 
mieszanka kruszywa, lepiszcza 

i  wypełniacza, stosowana w  bu-
downictwie drogowym przy kon-
strukcji nawierzchni czyli potocz-
nie mówiąc ,,asfaltu”. Dlatego ich 
przygotowanie może wiązać się 
z powstawaniem nieprzyjemnego 
zapachu. 

– Mieszkam niedaleko obwod-
nicy i zapach jest koszmarny. Są 
momenty, że nie można wyjść na 
dwór, ani otworzyć okna – mówi 

nam pani Sylwia. – Wczorajszy 
smród był nie do wytrzymania. 
Mamy piękna pogodę, a  trzeba 
zamykać okna. 

– Walczymy o ekologię, a we 
własnych mieszkaniach wdycha-
my taki smród – wtóruje jej pani 
Małgosia, mieszkanka osiedla Ba-
torego nieopodal fabryki. 

Mieszkańcy podkreślają, 
że smród nie tylko uprzykrza 

im życie, ale przede wszyst-
kim źle wpływa na ich zdrowie.  
– Od tego smrodu, który wdy-
chamy, zaraz dostaję bólu gło-
wy i drapania w gardle – dodaje  
pani Małgosia. Problem ten do-
tyczy nie tylko osób mieszkają-
cych blisko fabryk, ale wszyst-
kich strykowian. – Nie mieszkam 
w okolicy mas bitumicznych, ale 
jak zawieje w stronę centrum to, 
aż dusi ten smród – skarży się pan 
Marcin. 

Osiedle Batorego powstało 
w latach 1975-1980, dlatego bu-
dujący się wtedy mieszkańcy nie 
mieli świadomości, że za kilka 
lat będą w  przemysłowym cen-
trum miasta z wciąż jeżdżącymi 
po drogach ciężarówkami oraz 
wszechobecnym wytwarzanym 
przez produkcję mas bitumicz-
nych smrodem.  str. 2
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Stryków | zły zapach z fabryk. czy rzeczywiście przestrzegają przepisów?

Smród nad Strykowem – skąd się bierze?
dokończenie ze str. 1

Dla jednych problem jest bar-
dziej dla innych mniej, ważny 
i kontrowersyjny. – Przejeżdżając 
czy mieszkając w okolicy niezbyt 
ładnie to pachnie, ale co z tym te-
raz zrobić? Zamknąć? – oburza 
się jedna z mieszkanek na interne-
towym forum.

Burmistrz  
żąda kontroli
Rozwiązanie jest jednak dużo 

mniej radykalne. Gmina w imie-
niu mieszkańców wystosowa-
ła już kilkanaście pism w  tej 
sprawie z  prośba o  interwencję 
do Wojewódzkiego Inspektora 
Ochrony Środowiska, ponieważ 
to on, a nie władze miasta spra-

wują nadzór nad takimi przed-
siębiorstwami. Niestety jak infor-
muje burmistrz, na przeszkodzie 
przeprowadzenia kontroli stanął 
koronawirus, przez który wizyty 
w takich przedsiębiorstwach były 
wstrzymane. Aktualnie WIOŚ 
wznowił swoją działalność dla-
tego trzeba liczyć, że zadeklaro-
wane przez burmistrza podczas 
Komisji Rewizyjnej ponowie-
nie podania o kontrolę ruszy coś 
w tym temacie. 

Witold Kosmowski dodaje, że 
złoży prośbę o  kontrolę nocną, 
ponieważ właśnie w  godzinach 
późnowieczornych mieszkańcy 
skarżą się na największy problem 
z  zapachem i  być może właśnie 
pod osłoną nocy dochodzi do ja-

kiś ekologicznych nieprawidłowo-
ści w fabrykach. 

Mieszkańcy wątpią jednak, 
że instytucja zainteresuje się ich 
problemem. – Dzwoniłam do 
WIOŚu. W odpowiedzi dosta-
łam lakoniczne pismo. To walka 
z wiatrakami! – żali się na forum 
pani Elżbieta z ul. Orzeszkowej. 

Władze Strykowa nie poprze-
stawały wcześniej wyłącznie na 
wnioskach do WIOŚ. Doszło 
nawet do spotkania burmistrza 
z  przedstawicielami jednego 
z przedsiębiorstw. Firma podczas 
rozmowy zobowiązała się nawet 
zamontować specjalistyczne fil-
try niwelujące niechciany zapach, 
jednak po dziś dzień nic takiego 
się nie stało. 

Strabag nie ma sobie 
nic do zarzucenia
Prawdziwie kłopotliwe staje się 

ustalenie skąd niechciany zapach 
może się wydobywać. Zarówno 
firma STRABAG jak i firma Eu-
rovia znajdujące się blisko Osie-
dla Batorego gdzie smród odczu-
walny jest najbardziej uważają, 
że wszelkie procedury z ich stro-
ny są zachowane. Jak informuje 
nas przedstawiciel firmy STRA-
BAG: asfalt przechowywany jest 
w  specjalistycznych zbiornikach, 
maszyna go wytwarzająca nie ge-
neruje nieprzyjemnego zapachu, 
sam asfalt przywożony jest w spe-
cjalnych cysternach, jedynie odór 
może pojawić się przy załadunku 
asfaltu na samochody wywożące 
go w teren. 

Podobne zapewnienia słyszy-
my że strony firmy Eurovia. Cho-
ciaż to nie pierwszy raz gdy pod 
adresem tej firmy padają zarzuty 
o zanieczyszczenie powietrza. W 
2015 roku mieszkańcy Między-
rzecza Górnego (województwo 
śląskie) zamieszkujący w  okoli-
cy fabryki również skarżyli się 
na smród z Eurovii. Podobne za-
żalenia na tą firmę w roku obec-
nym składali mieszkańcy Ostrowa 
Wielkopolskiego. 

Przedstawiciele firm stawiają 
jednak hipotezę, że to nie ich pro-
dukcja jest odpowiedzialna za nie-
przyjemny zapach, a  inne przed-
siębiorstwa, spalające w  piecach 
odpady. Konkretnych winnych 
jednak nie wskazują.  ek

Właśnie w godzinach 
późnowieczornych 
mieszkańcy skarżą się 
na największy problem 
z zapachem i być 
może właśnie pod 
osłoną nocy dochodzi 
do jakiś ekologicznych 
nieprawidłowości 
w fabrykach. 

Gmina Stryków | Niebezpiecznie na drodze w okolicach Wyskoków 

Była ostrożna, dlatego 
przeżyła zderzenie z łosiem 
Do groźnie wyglądającej kolizji drogowej 
osobowego Renaulta z łosiem, który nagle 
wszedł na drogę, doszło w środę, 16 września 
w godzinach wieczornych na drodze krajowej  
nr 14 w okolicach Wyskoków. 

Zwierzę nie zważając na sa-
mochody po prostu wtargnęło na 
drogę i  porożem „zaatakowało” 
maskę samochodu oraz wybiło 
pyskiem szybę od strony kierow-
cy. Kierująca samochodem była 
mocno zaskoczona tym, co robił 
na drodze i na poboczu łoś. Zwie-
rzę zachowywało się, jakby kom-
pletnie nie zależało mu na unik-
nięciu zderzenia z autem. 

– Po prostu wbiegł na samo-
chód… – powiedziała nam 26-let-
nia pani Justyna z  Głowna. O 
zdarzeniu powiadomiła policję. 
Doszło do niego około godziny 
21.30 na wysokości słupka pikie-
tażowego 26/8, przed zjazdem le-
śnym w  okolicach Wyskoków. – 
(…) Chwilowo regeneruje się po 
zderzeniu poroże kontra Renault, 
ale ponoć łosie mają gody i cho-
dzą jak wściekłe – relacjonowa-
ła niedługo po kolizji w mediach 

społecznościowych pani Justyna, 
jednocześnie ostrzegając innych 
kierowców. Łoś bowiem ucierpiał 
nie na tyle poważnie by dalej nie 
spacerować w sąsiedztwie drogi. 

– Jechałam autem dość wol-
no, bo widziałam go na poboczu. 
Auta przede mną gnały, nawet 
mnie wyprzedzały. Widząc łosia 
zwolniłam może do około 30 ki-
lometrów na godzinę nie wiedząc 
do końca co należy w takiej sytu-
acji robić (...) – opowiedziała nam 
pani Justyna. 

Ostatecznie, kilka, może kilka-
naście minut po kolizji łoś odszedł 
w  kierunku lasu. – Zwierzęcia 
nie odnaleziono. Uczestniczący 
w  kolizji byli trzeźwy, nikt nie 
wymagał pomocy medycznej – 
powiedziała nam krótko rzecz-
nik Komendy Powiatowej Policji 
w  Zgierzu podkom. Magdalena 
Nowacka. 

Uczestnicy kolizji w  Wysko-
kach mogą mówić o  sporym 
szczęściu. Dzięki temu, że jecha-
li dość wolno, skutek zderzenia 
nie był jeszcze poważniejszy. Zda-
rzało się bowiem, że zderzenia 
z łosiami kończyły się tragicznie.  
W lutym ubiegłego roku w  wy-
niku zderzenia Seata Toledo z ło-
siem na drodze krajowej nr 70 – 
około kilometr przed wjazdem na 
autostradę na węźle „Skierniewi-
ce” – w okolicach Nieborowa zgi-

nął 32-letni mieszkaniec powiatu 
łowickiego, a  trzech pasażerów 
doznało poważnych obrażeń. Tam 
jednak samochód jechał szybciej 
niż 30 km/h. 

zderzenie z łosiem? 
Ubezpieczenie Oc  
to za mało 
Co jeśli nie uda nam się unik-

nąć „spotkania ze zwierzyną” na 
drodze? Komu i  kiedy przysłu-
guje odszkodowanie i jak należy 
się o  nie ubiegać? Czy wystar-
czy obowiązkowe ubezpieczenie 
OC? Okazało się, że sprawa nie 
jest taka proste i  pełna ochrona 
w  takich przypadkach obejmuje 
wyłącznie tych kierowców, któ-
rzy zadbali o wykupienie polisy 
autocasco. 

OC chroni w  takich przypad-
kach tylko częściowo. Dzika 
zwierzyna jest własnością Skarbu 
Państwa i  odszkodowanie w  ra-
mach OC przysługuje tylko wte-
dy, gdy do zdarzenia drogowego 
doszło na terenie nieodpowied-
nio oznakowanym, tj. bez znaku 
ostrzegawczego „Uwaga! Dzikie 
zwierzęta”. W okolicach Wysko-
ków taki znak jest.  mak 

Stryków | dwie wersje wydarzeń

Obie miały zielone światło?
Policjanci wyjaśniają szczegó-

łowe okoliczności zderzenia, do 
jakiego doszło w sobotę, 19 wrze-
śnia, o godzinie 9.20 przy pl. Łu-
kasińskiego w Strykowie. Wersje 
wydarzeń są dwie.

Wspomnianego dnia doszło 
do zderzenia dwóch aut osobo-
wych: Toyoty, prowadzonej przez 
51-letnią mieszkankę Łodzi oraz 
Opla, kierowanego przez 60-let-
nią mieszkankę innej miejscowo-
ści. Wiele wskazuje na to, że wła-
ścicielka Toyoty, wjeżdżając na 
skrzyżowanie z DK nr 14 od stro-
ny ul. Targowej za ciężarówką, 
nie upewniła się co do możliwo-
ści przejazdu na zielonym świetle, 
w efekcie uderzając w zmierzają-
cego przez skrzyżowanie w  kie-
runku Łodzi Opla. 

Kobieta nie potwierdziła jed-
nak takiej wersji zdarzeń, twier-
dząc, że to ona uderzona została 
przez auto, którego kierująca za-
pewniała z  kolei, iż przejechała 
prawidłowo, a  więc na zielonym 
świetle. Mimo tego, że uszkodze-
nia samochodów były niewielkie, 
kobiety nie umiały porozumieć 
się w kwestii kolizji, wzywając na 
miejsce policję.

– Uszkodzenia pojazdów nie 
wskazują jednoznacznie na to, 
kto był sprawcą tego zdarzenia, 
dlatego trwają czynności wyja-
śniające. W tej sprawie mamy 
do czynienia z  postępowaniem 
o  wykroczenie – tłumaczy pod-
kom. Magdalena Nowacka, 
rzecznik Komendy Powiatowej 
Policji w Zgierzu.  aw

Osiny | za kierownicą bez uprawnień

Nie opłacała się szybka jazda
Mandat w wysokości 750 zło-

tych nałożono na 36-letniego oby-
watela Mołdawii, który w  sobo-
tę (19 września) o godzinie 9.50 
w  miejscowości Osiny doprowa-
dził do zderzenia z BMW.

Mężczyzna kierował pojaz-
dem marki Renault i nie dostoso-
wał prędkości do warunków pa-
nujących na drodze, w  wyniku 

czego stracił panowanie nad po-
jazdem i  uderzył w  BMW, kie-
rowane przez 52-letniego miesz-
kańca powiatu brzezińskiego.  
W toku czynności okazało się, 
że sprawca nie posiadał upraw-
nień do prowadzenia pojazdów 
mechanicznych, m.in. stąd wy-
sokość mandatu. Uczestnicy tego 
zdarzenia byli trzeźwi.  aw

zdrowie | Aktualna sytuacja epidemiczna

U nas wciąż stabilnie
Jedna z osoba z Głowna i dwie 

z  terenu gminy Głowno spo-
śród przebadanych mieszkań-
ców naszego powiatu borykają 
się z zakażeniem koronawirusem.  
W Strykowie takie przypadki nie 
są notowane.

Z raportu Powiatowej Sta-
cji Sanitarno-Epidemiologicz-
nej w  Zgierzu opublikowanego 
wczoraj (23 września) wynika, że 
w ciągu minionego tygodnia licz-
ba chorych w naszej okolicy wzro-
sła o  jedną osobę. Dziś problem 
ten dotyczy Głowna, gdzie stwier-
dzono jedno zakażenie i  gmi-

ny Głowno, gdzie potwierdzono 
dwa. Dla mieszkańców Strykowa 
raport jest optymistyczny, bowiem 
wynika z niego, że nie notuje się 
tam przypadków koronawirusa. 
Liczba ozdrowieńców w naszym 
rejonie wynosi 84, zaś zgonów 16, 
a dane te nie zmieniły się w ostat-
nich dniach. W całym powiecie 
zgierskim zakażenie stwierdzono 
u 20 osób i w ciągu tygodnia jest 
to wzrost o 6 osób. Kwarantannie 
domowej poddanych jest obecnie 
149 mieszkańców powiatu. Licz-
ba ta w  ostatnim czasie wzrosła 
znacząco – o 110 osób.  aw

Kalinów | Pożary traw

Wypalenie roślin skończyło 
się interwencją straży

Strażacy ze strykowskiej JRG 
oraz OSP w  Głownie zmusze-
ni byli interweniować w  sprawie 
nielegalnego wypalania śmieci na 
prywatnej posesji.

Interwencja miała miejsce we 
wtorek, 22 września, o  godzinie 
16.15 w  Kalinowie. Po dotarciu 
służb na miejsce okazało się, że 
na terenie prywatnej posesji pro-
wadzone jest wypalanie pozo-
stałości roślinnych po nadzorem 
użytkownika terenu. Ogień zo-
stał ugaszony przez strażaków, zaś 
osobę uczestniczącą w zdarzeniu 
pouczono o zakazie wypalania su-
chej roślinności. 

Przypomnijmy, że tego typu 
zachowania mogą doprowadzić 
do utraty kontroli nad żywiołem, 
a w konsekwencji do pożarów na 
większą skalę. O tragedię nietrud-
no, zwłaszcza po lecie, gdy na łą-
kach i  w  lasach wciąż mnóstwo 
suchych traw oraz nieużytków ro-
ślinnych. 

Do ich pożarów w minionym 
tygodniu doszło m.in. w Ossem, 
gdzie ogień objął swym zasię-
giem ok. 40 mkw. oraz w  Ka-
mieniu, gdzie w  sobotnią noc 
spłonęło ok. 200 mkw. traw.  Na 
szczęście obyło się bez strat. 

aw 

Efekt starcia „poroże kontra 
Renault”. 
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Składowiska materiałów na asfalt jednej z firm produkujących masy 
bitumiczne znajdujących się przy ulicy Batorego.
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Głowno | Podróżniczy cykl dymitra Brinzelewicza

Nasze miasto oczami Ukraińca
Najpiękniejsze zakątki 
naszego miasta można 
od niedawna podziwiać  
w przestrzeni 
wirtualnej. Wszystko 
to za sprawą filmu 
promującego Głowno, 
którego realizacji 
podjął się Dymitr 
Brinzelewicz, 
pochodzący z Odessy 
mieszkaniec Łodzi.

na pierwszy ogień
Głowno okazało się pierwszym 

przystankiem na trasie autora no-
wego cyklu podróżniczego, uka-
zującego najciekawsze miasta  
w Polsce za pośrednictwem ser-
wisu internetowego YouTube. To 
nowość, jednak na tworzonym 
przez Dymitra Brinzelewicza ka-
nale Brinzel Show odnaleźć moż-
na również wiele wcześniejszych 
nagrań, interesujących szczegól-
nie z punktu widzenia mieszkań-
ców Polski oraz Ukrainy i realizo-
wanych przede wszystkim z myślą 
o nich. 

Materiały przygotowane dla 
Ukraińców zawierają wiele prak-
tycznych wskazówek dotyczą-
cych plusów i minusów polskiej 
codzienności, a więc informacji  
o tym jak wygląda w naszym 
kraju praca i nauka, jak wynająć 

mieszkanie i czego można spo-
dziewać się podczas zakupów  
w sklepie odzieżowym. 

Z kolei Polacy mogą dowie-
dzieć się np. jak wygląda na Ukra-
inie życie osób zamożnych lub re-
prezentantów wsi, a także co o nas 
sądzą sąsiedzi zza Buga. Sporo 
miejsca na tym kanale poświęco-
no także tematyce podróżniczej,  
a jej dopełnieniem stał się właśnie 
nowy cykl o miastach Polski, któ-
rego częścią inauguracyjną okazał 
się film dotyczący Głowna.

Miasto sportowców  
i słodyczy
– Ta miejscowość urzekła mnie 

niezwykłym klimatem, sprzyja-

jącym rekreacji i wypoczynkowi. 
Nieco przypomina Mazury, więc 
jest dobrą alternatywą dla osób, 
które mieszkają w centralnej czę-
ści kraju i chcą wypoczywać nad 
urokliwym jeziorem, nie wyjeż-
dżając zbyt daleko. Zalew Mro-
życzka jest do tego odpowiedni  
– zauważa pan Dymitr w rozmo-
wie z naszym reporterem.

Okazuje się, że autor filmików 
podróżniczych odwiedził Głowno 
w połowie września br. W zwie-
dzaniu towarzyszyła mu zaprzy-
jaźniona mieszkanka naszego 
miasta, pani Agata, która prezen-
tując najpiękniejsze zakątki dzieli-
ła się z widzami wiedzą na temat 
historii rodzinnej miejscowości. 

Oprócz zalewu Mrożyczka reali-
zatorzy filmowego przedsięwzię-
cia odwiedzili m.in. Plac Wolno-
ści, kościół św. Jakuba i osiedle 
Sikorskiego.

– Nie wszystko udało się 
uwiecznić na nagraniu. Pozytyw-
ne wrażenie wywarł na mnie za-
bytkowy budynek głowieńskiego 
dworca, choć nie ma go w filmie. 
Wiele historii o mieście i jego 
mieszkańcach zapadło mi w pa-
mięć. Zaskoczyło mnie, że miesz-
ka tu wiele osób utalentowanych 
w sporcie. To zainspirowało mnie, 
by określić Głowno mianem mia-
sta sportowców. Dowiedziałem 
się też, że ta okolica jest nie tylko 
zagłębiem szwalniczym, ale sły-
nie również z cukierni, w których 
można spróbować wielu słodkich 
specjałów. To słodkie miasto, po-
twierdzam! – mówi nasz rozmów-
ca.

na pewno tu wrócę!
Podróżowanie to pasja Dymi-

tra Brinzelewicza, a nieustanne 
poszerzanie wiedzy o najciekaw-
szych zakątkach Polski i Europy 
to także część jego pracy. Obec-
nie pracuje bowiem w agencji tu-
rystycznej w Łodzi, czyli mie-
ście, w którym od 5 lat mieszka. 
Ze względu na polskie korzenie, 
nasz kraj jest bliski jego sercu, po-
dobnie jak Ukraina, z której po-
chodzi. Nie dziwi więc, że przy 
okazji zwiedzania Głowna jedną 
z najbardziej interesujących dla 
niego kwestii było życie codzien-
ne Ukraińców w naszym mieście. 
Jak podkreśla, w trakcie pobytu 
przekonał się, że mieszka tu wie-
lu obywateli narodowości ukra-
ińskiej, którzy przyjeżdżają w te 
okolice za chlebem. W jego opinii 
miasto traktowane bywa jako baza 
noclegowa dla osób pracujących 
w pobliżu, a jednocześnie miej-
sce, gdzie można wypocząć po in-
tensywnym tygodniu pracy. 

Z kolei sam Stryków postrze-
gany jest jako przestrzeń ideal-
na do pracy. Co ciekawe, miesz-
kańcy zachodniej części Ukrainy 
wielokrotnie słyszeli o obu tych 
miejscowościach m.in. za sprawą 
licznych ogłoszeń o pracę, które 
zachęcają, by zatrudnić się w ma-
gazynach sytuowanych na terenie 
centralnej Polski. Wielu z nich po-
tem decyduje się na taki krok.

– Nie tylko pracować jest gdzie, 
ale i odpoczywać. Na nudę nie ma 
jednak miejsca, bo jest co zwie-
dzać. Ja sam, pomimo że już by-
łem w Głownie, o niektórych 
zabytkach dotychczas tylko słysza-
łem. Postanowiłem, że odwiedzę 
je przy okazji kolejnej wycieczki. 
Na pewno tu wrócę – twierdzi Dy-
mitr Brinzelewicz.  aw

Film o atrakcjach Głowna powstawał m.in. w okolicy zalewu Mrożyczka. 
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ZM Bzura | zgodna rezygnacja ze sprzedaży działki w Piaskach Bankowych 

Nadal szansa na niższe ceny za śmieci
Zarząd ZM Bzura zaskoczył członków 
swoją propozycją, jaką złożył podczas 
walnego zgromadzenia, 21 września. Zamiast 
rozpatrywania sprzeciwu wójta gminy Bielawy 
Sylwestra Kubińskiego wobec sprzedaży 
nieruchomości w Piaskach Bankowych 
i ponownego rozpatrzenia tej sprawy, zarząd 
przedstawił propozycję rezygnacji ze sprzedaży, 
robiąc tym samym krok w tył. 

Oficjalnym uzasadnieniem 
było pojawienie się nowej możli-
wości uzyskania nawet 100% do-
finansowania do budowy Zakładu 
Zagospodarowania Opadów we 
wspomnianych Piaskach Banko-
wych z Rządowego Funduszu In-
westycji Lokalnych. W kuluarach 
mówiło się jednak o tym, że zmia-
nę decyzji spowodowała presja 
opinii publicznej. Dało się prze-
cież zauważyć, iż wiele osób wy-
rażało niezadowolenie, że Zakład 
Zagospodarowania Odpadów, 
który miał być samorządowy, 

miałby zostać sprzedany firmie 
prywatnej. 

Tym bardziej, że nikt nie ma 
złudzeń, że byłby nim zaintereso-
wany kapitał zagraniczny – w tym 
przypadku niemiecki. Utrwa-
lenie monopolu, który powstał  
na tym rynku, rodzi obawę o dal-
szy wzrost cen, które już nie są 
małe, a  ostatnich latach wzrosły 
2-3-krotnie.

Przypomnijmy, że 24 sierpnia 
większością głosów – 14 głosami, 
przy 9 przeciwnych i 1 wstrzymu-
jącym ZM Bzura podjął decyzję 
o sprzedaży inwestycji. Samorzą-
dowej idei bronili wówczas tyl-
ko wójtowie z powiatu łowickie-
go (choć nie wszyscy, bo delegaci 
z Domaniewic, Kiernozi i Kocie-
rzewa Płd. głosowali za sprzeda-

żą). W gronie samorządów prze-
ciwnych sprzedaży był m.in. wójt 
gminy Bielawy, którego Rada 
Gminy zobowiązała do podję-
cia wszelkich starań, aby do tej 
sprzedaży nie doszło, co uczynił.  
27 sierpnia złożył sprzeciw w ZM 
Bzura. 

Właśnie rozpatrzenie tego pro-
testu miało być jednym z  punk-
tów walnego zgromadzenia w mi-
niony poniedziałek, 21 września. 
Nieoczekiwanie już na wstępie 
zgromadzenia prezes Ryszard No-
wakowski zaproponował zmia-
nę porządku obrad, na co delega-

ci wyrazili zgodę. Pozostawiono 
rozpatrzenie sprzeciwu Sylwe-
stra Kubińskiego i ponowne gło-
sowanie nad sprzedażą, ale wpro-
wadzono punkt, w  którym było 
uchylenie sierpniowej uchwały 
o sprzedaży.

każdy samorząd  
może złożyć wniosek
Ryszard Nowakowski powie-

dział, że każdy z  samorządów 
mógłby złożyć wniosek do Fun-
duszu Inwestycji Lokalnych pro-
porcjonalnie do swojego udzia-
ły w  Związku Miedzygminnym. 

Termin upływa 30 września. „Na-
szych”, łowickich wójtów, bar-
dzo to zaskoczyło. Wójt gminy 
Łowicz Andrzej Barylski pytał, 
czy faktycznie wniosek miałyby 
składać gminy, czy związek. Do-
dał, że najpierw „na wariata” po-
dejmowana była uchwał o sprze-
daży, a  teraz w taki sam sposób, 
bez konsultacji z  radą, ma pod-
jąć decyzję, że złoży wniosek 
o  dofinansowanie. Nie uspokoiła 

go odpowiedź Nowakowskiego,  
że do złożenia wniosku o dofinan-
sowanie nie jest potrzebna uchwa-
ła rady gminy. 

Wójt gminy Łyszkowice Adam 
Ruta też był zdziwiony, że propo-
zycja padła dopiero 21 września, 
skoro już w lipcu było wiadomo, 
że będą rządowe pieniądze na in-
westycje (o tym samym w innym 
momencie obrad mówił wójt gmi-
ny Zduny Krzysztof Skorwoń-
ski). Prezes ZM usprawiedliwiał 
się tym, że jego samorząd (Parzę-
czew), 21 września dostał pismo 
w  Urzędu Wojewódzkiego infor-
mujące o  możliwości ubiegania 
się o dofinansowanie z Rządowe-
go Funduszu Inwestycji Lokal-
nych. 

Burmistrz Głowna Grzegorz 
Janeczek bronił zarządu, mówiąc, 
że dopiero 24 sierpnia były ogło-
szone zasady wspomnianego rzą-
dowego funduszu. 

Wójt gminy Chąśno Dariusz 
Reczulski pytał, jaką można mieć 
gwarancję, że rady gmin wyrażą 
na to zgodę? Bo przecież samo-
rządy mają inne plany wykorzy-
stania tych pieniędzy (Chąśno ma 
już przygotowany wniosek o dota-
cję na inne zadania). 

Zastanawiał się też, czy jeśli 
we wrześniu nie zostanie złożo-
ny wniosek o dotację na budowę 
w  Piaskach Bankowych, to czy 
w październiku ZM ponownie bę-
dzie podejmował decyzję o sprze-
daży inwestycji.  str. 10

Mirka wOlSka 
-kOBierecka

mirka.wolska@lowiczanin.info

Zgromadzenie ZM Bzura jednogłośnie wycofało się  
z planów sprzedaży inwestycji w Piaskach Bankowych.  
czy uda się ją zrealizować? 
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Ta miejscowość 
urzekła mnie 
niezwykłym klimatem, 
sprzyjającym 
rekreacji  
i wypoczynkowi.

zmianę decyzji 
spowodowała presja 
opinii publicznej. 
Wiele osób wyrażało 
niezadowolenie, 
że zakład 
zagospodarowania 
odpadów, który miał 
być samorządowy, 
miałby zostać 
sprzedany firmie 
prywatnej. 
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Trzy rolnicze rodziny 
wyróżnione
w gminie Stryków. str. 7Aktualności
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Gmina Głowno | Inwestycje

Łatwiejszy przejazd 
po gminnych drogach

Znacząco poprawił się w ostat-
nim czasie stan dróg na terenie 
gminy Głowno, a wszystko to za 
sprawą remontów przeprowadzo-
nych w Woli Mąkolskiej, Jasion-
nej oraz Woli Zbrożkowej. 

W dwóch miejscowościach,  
a więc w Woli Mąkolskiej i Jasion-
nej (od strony Bogumina) dzia-
łania polegały na wykonaniu no-
wych nakładek asfaltowych. Prace 
prowadziła w tych miejscach fir-
ma WŁODAN Andrzej Włodar-
czyk z siedzibą w Porszewicach 
niedaleko Pabianic. Koszt wyko-
nania robót w przypadku Woli 
Mąkolskiej opiewał na 367.770 
złotych, z czego środki w wyso-
kości 258.139 złotych pochodziły  
z Funduszu Dróg Samorządo-
wych. Z kolei wykonanie nakład-
ki asfaltowej w Jasionnej koszto-
wało 221.400 złotych. Na ten cel 
gmina otrzymała wsparcie z Urzę-
du Marszałkowskiego w wysoko-
ści 136.420 złotych. 

Powody do zadowolenia mają 
również mieszkańcy Woli Zbroż-
kowej. Z myślą o nich przebu-
dowano z kolei drogę Włady-
sławów Bielawski – Gawronki. 
Koszt wykonania tych robót wy-
niósł 588.312,76 złotych. W tym 
przypadku gmina otrzymała do-
tację w wysokości 315.000 złotych  
z Funduszu Dróg Samorządowych. 
Prace remontowe prowadziło 
Przedsiębiorstwo Usługowo-Han-
dlowe „DOMAX” Arkadiusz Mika  
z Boronowa.  aw

Głowno | Rekreacja przy Skrętnej

Nowe atrakcje na placu 
zabaw jeszcze tej jesieni
Zestaw zabawowy  
dla dzieci ze strefą  
z piasku to główna 
atrakcja, jaka pojawi się 
niebawem na terenie 
rekreacyjnym przy 
ulicy Skrętnej. Rusza 
rozbudowa obiektu.

Zakres prac przewidzianych  
w związku z tym przedsięwzię-
ciem obejmuje montaż imponu-
jącego w swych rozmiarach zesta-
wu zabawowego, a także innych 
urządzeń, umożliwiających bez-
pieczną zabawę i aktywność fi-
zyczną w plenerze. Niebawem 
na placu zabaw pojawią się więc 
dwa urządzenia siłowni plene-
rowej, czyli tzw. „wioślarz” oraz 
system umożliwiający „wycisk” 
na siedząco, a także stolik szacho-
wy z siedziskiem. Prócz tego, w 
ramach rozbudowy przewidziano 
montaż dodatkowych ławek, ko-

szy na śmieci i stojaków rowero-
wych. 

Z realizacji inwestycji cieszy się 
m.in. radna Beata Wszołek-Le-
wandowska, która w rozmowie  
z naszym reporterem zaznaczyła, 
że okolica z każdym rokiem zmie-

nia się na lepsze. Przypomniała, 
że jeszcze 6-7 lat temu teren ten 
był pustą przestrzenią, gdzie nic 
się nie działo. Dziś, dostępny jest 
w tym miejscu plac zabaw, który 
już cieszy się sporym zaintereso-
waniem dzieci, a jego rozbudowa 

będzie sprzyjać nie tylko dziecię-
cej aktywności, lecz także rekre-
acji i integracji wszystkich miesz-
kańców.

– Prace dopiero się rozpoczy-
nają, ale już wiadomo, że będzie 
piękne i przyjemnie. Cieszymy 
się z tego, bo widać, że dzielnica 
zmienia się na lepsze. Wiem, że 
wkrótce na placu zabaw zostanie 
zamontowane ogromne urządze-
nie o wielu możliwościach. Na 
pewno spodoba się dzieciom – 
twierdzi radna.

Jeśli pogoda dopisze najmłodsi 
skorzystają z nowego placu zabaw 
jeszcze tej jesieni, bowiem za-
kończenie rozbudowy planowane 
jest pod koniec września br. Pra-
ce prowadzi przedsiębiorstwo „Dr 
Spil Polska” z Katowic. Inwesty-
cja dofinansowana jest z Progra-
mu Rozwoju Obszarów Wiejskich  
w kwocie 51.188 złotych przy 
współudziale LGD Polcentrum. 
Koszt całości opiewa na 68.867,29 
złotych. aw

RZUT OKIEM | NA MRoŻycy jAK dAWNIej

Na wysokość ok. 2 metrów spiętrzono wodę w zbiorniku Stara Piła 
na Mrożycy, dzięki czemu krajobraz tej okolicy powrócił już do stanu 
sprzed awarii. Spiętrzanie wody zakończyło modernizację, która polegała 
na wymianie uszkodzonych elementów konstrukcyjnych jazu, po awarii 
prowadnicy służącej do regulacji wysokości szandorów. Przypomnijmy, że 
działania prowadzili przedstawiciele firmy INSTyLe z Nowego Bedonia, 
odpowiedzialnej za utrzymanie obiektu. aw

Głowno | utrudnienia w ruchu

Ruszyła budowa 
kanalizacji
Zmian w organizacji 
ruchu można spodziewać 
się w najbliższym czasie 
w okolicach targowiska 
miejskiego w Głownie.  
Z ruchu została wyłączona 
ul. Szkolna, gdzie wkrótce 
powstanie kanalizacja 
deszczowa.

Prace modernizacyjne wła-
śnie ruszyły. Przypomnijmy, że 
obejmą one budowę wspomnia-
nej kanalizacji wraz z odtworze-
niem nawierzchni na szeroko-
ści wykopów przy ul. Szkolnej 
oraz pl. Reymonta. Za kwotę 
360.390 złotych brutto zrealizu-
je je PPUH „EKOINŻBUD” Łu-
kasz Stępień z Gomunina Kolonii.  
W związku z realizowaną inwe-
stycją warto zachować większą 
ostrożność w tym miejscu, zwłasz-
cza w dni targowe, kiedy ruch 
w pobliżu znacząco się nasila.

– Zdecydowano, że budo-
wa przebiegać będzie etapowo. 
Oznacza to, że najpierw prace 
przeprowadzane będą przy ul. 
Szkolnej, a potem na rondzie, by 
utrudnień było jak najmniej – za-
pewnia Arkadiusz Janiak, kie-
rownik Referatu Infrastruktury 
Technicznej Urzędu Miejskiego  
w Głownie.  aw

Wiodącą przez las droga pomiędzy Władysławowem Bielawskim a 
gawronkami można przejechać bezpiecznie i bez przeszkód. 
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Dziś jeszcze korzystać nie można, ale niebawem się to zmieni. 
zestaw zabawowy dla dzieci ze strefą z piasku to jedna z wielu nowych 
atrakcji, jakie pojawią się w tym miejscu. 
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Prace już się rozpoczęły, 
dlatego ul. Szkolna jest wyłączona 
z ruchu. 
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Gmina Głowno | Mniej odpadów w lasach – to fakt

Jaka skuteczność fotopułapek 
w walce ze śmieciarzami?
Niebawem minie rok od momentu  
pierwszego ich użycia, można  
więc podsumować rezultaty tych działań.  
A te są znaczące!

Mowa o  fotopułapkach, któ-
re od listopada ubiegłego roku 
w walce ze śmieciarzami stosuje 
gmina Głowno. Przypomnijmy, 
że chodzi o niewielkie urządzenia, 
reagujące na każdy ruch zarów-
no w dzień, jak i w nocy. Zdjęcia 
są wyraźne o każdej porze, więc 
bez problemu uwieczniają twarze 
osób, nielegalnie pozostawiają-
cych odpady w miejscach do tego 
nieprzeznaczonych. Problemu nie 
stanowi również wykonanie zdjęć 
tablic rejestracyjnych pojazdów, 
należących do nieodpowiedzial-
nych użytkowników lasów. Na 
późniejszym etapie fotografie są 
rutynowo przeglądane przez pra-
cownika urzędu, weryfikowane 
i w razie potrzeby przekazywane 
stróżom prawa.

– Zbyt wielu osób nie udało 
się nam namierzyć, ale rezulta-
ty stosowania tych urządzeń i tak 
są znaczące, bo w ostatnim cza-
sie problem z porzucaniem śmie-
ci w  lasach zdecydowanie się 
zmniejszył. Odpadów nie przyby-
wa – ocenia wójt Marek Jóźwiak. 
Pytany o  to, ilu konkretnie ludzi 
namierzono, nie odpowiada jed-
noznacznie czy kogokolwiek. To 
jednak nie zmienia ogólnej oceny: 
las jest doglądany, a to „śmiecia-
rzy” odstrasza.

to był ogromny 
problem
O śmieciowym problemie 

w okolicy wielokrotnie pisaliśmy 
na naszych łamach. Na to, iż niele-

galnie pozostawionych odpadów 
w miejscach sprzyjających rekre-
acji przybywa w  zastraszającym 
tempie, wskazywaliśmy choćby 
w  maju br. (21/2020). Wówczas 
jako przykład podaliśmy m.in. las 
przy trasie pomiędzy Głownem 
a Zgodą, gdzie na odcinku ok. 5 
kilometrów znajdowało się kil-
kanaście worków wypełnionych 
pozostałościami po remontach, 
niekompletnym sprzętem RTV, 
a  wreszcie odpadami o  charak-
terze komunalnym (m.in. opako-
waniami po produktach spożyw-
czych i chemicznych, artykułami 
biurowymi, książkami oraz szkla-
nymi butelkami). 

Z przestrachem myśleć można 
było wówczas o tym, co musiało 
znajdować się w środku lasu, sko-
ro przy samej drodze, bez cienia 
skrępowania, pozbywano się ich 
w takiej ilości.

Małe urządzenia  
dużo mogą
Niewykluczone, że do ograni-

czenia wspomnianego problemu 
przyczyniło się właśnie zastoso-
wanie fotopułapek. Być może 
chodzi o  świadomość, że są to 
urządzenia malutkie, bowiem li-
czące ok. 12 cm wysokości, któ-
re mogą wiele, bo łatwo je ukryć, 
a trudno zauważyć. Co więcej, są 
w pełni mobilne, a to oznacza, że 
w każdej chwili dowolnie można 
zmieniać ich położenie.

– I tak się właśnie dzieje. Po-
dróżują po terenie całej gminy, co 

jakiś czas zmieniają swoje miej-
sce, a to, gdzie się znajdują pozo-
staje tajemnicą – zapewnia wójt. 

Czas pokazał, że fotopułap-
ki się sprawdziły, więc gmina nie 
zamierza z  nich zrezygnować. 
Przeciwnie, wciąż rozważany jest 
zakup większej ich liczby w przy-
szłości. Koszt dwóch urządzeń, 
jakie zakupiono w zeszłym roku 
oscylował wokół 2.000 złotych. 

czy nieodpowiedzialność 
się opłaca?
Tym, którzy nadal rozważa-

ją pozbywanie się swoich śmieci 
w  lesie przypominamy, że obec-
nie za zaśmiecanie miejsc pu-
blicznych grozi kara w wysokości 
500 złotych grzywny lub nagana. 
Za mało? Ministerstwo Środo-
wiska już wypowiedziało wojnę 
śmieciarzom! Z inicjatywy mini-

stra Michała Wosia przygotowano 
nowy projekt przepisów, zaostrza-
jący dotychczasowe kary dziesię-
ciokrotnie, a więc z 500 nawet do 
5 tysięcy złotych. Dodatkowo, za-

wiera on propozycję wprowadze-
nia orzeczeń o  społecznie uży-
tecznych pracach, polegających 
na sprzątaniu terenów zielonych. 
 aw

Gmina Stryków | grzybobranie

Oprócz grzybów zbierają śmieci 
Wrzesień to miesiąc, 
gdy lasy wręcz roją się 
od grzybiarzy. Niestety, 
amatorzy podgrzybków czy 
kurek nie tylko zabierają 
z lasu grzyby, ale co 
gorszą pozostawiają po 
sobie tony śmieci. Natura 
jednak nie potrzebuje takiej 
,,wymiany”.

Problem ten zauważyli pań-
stwo Asia i Marcin Majchrzako-
wie z  Tymianki (gm. Stryków), 
którzy regularnie przemierzają 
lasy w Zaglobie czy Lipie, w po-
szukiwaniu najdorodniejszych 
grzybów. 

– W lesie jest więcej śmieci 
niż grzybów! – mówi nam pani 
Asia. – Zwłaszcza w sezonie jest 
to problem. Ludzie idą do lasu 
na grzyby, a pozostawiają po so-
bie: butelki, puszki, a czasem całe 
worki śmieci – dodaje. Na popar-
cie tej tezy Pani Asia przedstawia-
nia nam zrobione przez nią staty-
styki. Podczas 2 godzin chodzenia 
po lesie trójka grzybiarzy uzbiera-

ła tylko jeden koszyczek. Ta sama 
grupa sprzątała teren jedynie wo-
kół samochodu (10m) i  zebrała 
aż dwa wory plastiku i wór szkla-
nych butelek.  Z tego powodu, za-
inspirowani postem znajomego, 
państwo Majchrzakowie rozpo-
częli akcję na Facebook’u polega-
jącą na zbieraniu w lesie nie tylko 
grzybów, ale i  śmieci. – Las nas 
potrzebuje, szczególnie teraz, gdy 
pełno w nim grzybiarzy-syfiarzy. 
Jeden worek to tak niewiele, ale 
jakby każdy dobry człowiek przy 
okazji grzybobrania/spaceru wy-
niósł z lasu torebkę śmieci? – pyta 
retorycznie grzybiarka. 

Jak informuje nas pani Asia, jej 
internetowa akcja już inspiruje in-
nych. – Kilku znajomych już się 
zaangażowało. Jedna z koleżanek 
wyniosła dwa worki pełne butelek 
– mówi nam. Państwo  Majchrza-
kowie podkreślają, że wystarczy 
uprzątnąć otocznie wokół samo-
chodu. Zawsze uda się oczyścić 
las, choć z tego jednego worka. 

Sezon trwa i  warto pamiętać 
o pozostawianiu w lesie porządku. 
Jeśli do kogoś nie trafiają etycz-
ne argumenty, warto podkreślić, 
że za pozostawienie w lesie śmie-
ci można zapłacić karę grzywny 
w wysokości 5 tysięcy złotych.  ek

Pan Marcin Majchrzak podczas grzybobrania z zebraną w lesie torbą 
pełną śmieci. 
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Tak było w maju br. w lesie przy drodze pomiędzy Głownem 
a Zgodą. dziś problem jest już mniejszy. 
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Boczki Domaradzkie | Stacja uzdatniania Wody 

Strategiczna 
inwestycja już ruszyła
To bez wątpienia jedna z najważniejszych 
inwestycji, jakie gmina Głowno planuje 
zrealizować w najbliższej przyszłości.  
Chodzi o modernizację Stacji Uzdatniania Wody 
w Boczkach Domaradzkich.

Zgodnie z  projektem w  kolej-
nych miesiącach wykonana zosta-
nie kompleksowa modernizacja 
SUW wraz z wymianą wszystkich 
zbiorników oraz złóż. Szczegóło-
wy zakres prac obejmie wymia-
nę wewnętrznej instalacji techno-
logicznej wody, a więc filtrów ze 
złożami, aeratorów oraz sprężarki; 
remont posadzki i ścian pomiesz-
czenia technologicznego; mon-
taż osuszacza i grzejników, a tak-
że budowę magazynującego wodę 
zbiornika naziemnego retencyj-
nego, a wreszcie montaż zestawu 
hydroforowego z pompą płuczącą 
i układem sterowania oraz wyko-
nanie rurociągów łączących Stację 

Uzdatniania Wody z istniejącymi 
zbiornikami wody popłucznej. 

Prace prowadzi firma Wa-
tertech z  Łodzi. Przypomnij-
my, że koszt inwestycji opiewa 
na 1.111.920 złotych, a by możli-
wa była realizacja strategicznego 
zadania, gmina zmuszona była 
w  lipcu br. przeznaczyć na ten 
cel więcej środków niż pierwot-
nie planowano, a było to 500.000 
złotych. 

Niewykluczone jednak, że 
w  przyszłości poniesione kosz-
ty częściowo się zwrócą. Pod ko-
niec sierpnia br. złożono bowiem 
wniosek o  przyznanie dotacji na 
realizację zadania z  zakresu go-
spodarki wodno-ściekowej obję-
tego Programem Rozwoju Obsza-
rów Wiejskich na lata 2014-2020, 
w  ramach którego możliwe jest 
uzyskanie wsparcia w wysokości 
do 63,63% kosztów kwalifikowa-
nych. Dziś nie wiadomo jeszcze, 
jaki będzie rezultat tych starań, 
bowiem nabór wniosków upływa 
17 września br.  aw

RZUT OKIEM | PRzećWIczyLI SzAcoWANIe WIeLKoścI PLoNu 

Na poletkach demonstracyjnych kukurydzy w Bratoszewicach, które należą do Łódzkiego Ośrodka 
Doradztwa Rolniczego, odbyły się 16 września warsztaty szkoleniowe dla terenowych doradców rolnych 
ośrodka. Przećwiczyli oni – bezpośrednio na polu – szacowanie wielkości plonu kukurydzy kiszonkowej, by dalej 
umiejętność tę przekazywać rolnikom w sobie podległych rejonach. mak 

Gmina Dmosin | Przebudowa drogi w Rozdzielnej 

Wpłynęły trzy oferty, każda zbyt droga 
Przebudowa nawierzchni drogi lokalnej  
w Rozdzielnej w gminie Dmosin może w tym roku 
nie zostać wykonana. Na ogłoszony przez samorząd 
przetarg nieograniczony, którego częścią była ta 
inwestycja, wpłynęły co prawda oferty od trzech 
potencjalnych wykonawców, ale wszystkie trzy 
przekroczyły próg kosztowy. 

Gmina Dmosin zamierza-
ła przeznaczyć na modernizację 
tego dość krótkiego odcinka drogi 
48 tysięcy złotych brutto. Tymcza-
sem najtańsza oferta opiewała na 

kwotę blisko 73 tysięcy złotych, 
a kolejne na prawie 84 i prawie 100 
tysięcy złotych. Żeby rozstrzygnąć 
przetarg, gmina najpierw musi 
przeznaczyć nań dodatkowe pie-

niądze w  budżecie. Stanie się to 
nie wcześniej niż na planowanej 
na przełomie września i paździer-
nika sesji Rady Gminy.

Czy radni wyrażą zgodę na do-
łożenie pieniędzy? – Na tę chwi-
lę nic jeszcze nie przesądzamy 
– usłyszeliśmy w  dmosińskim 
urzędzie. Przebudowany ma szan-
sę zostać około 200-metrowej dłu-
gości odcinek drogi stanowiącej 
dojazd do okolicznych pól – łącz-
nie z  podbudową z  kruszywa, 
ścięciem poboczy, profilowaniem 
i podwójnym asfaltowaniem.  mak 

Gmina Stryków | Wykonawca wyłoniony

Droga Ługi – Michałówek: 
początek robót w tym roku 
Na drodze gminnej z Ług 
do Michałówka w gminie 
Stryków zostanie w ciągu 
kilku najbliższych dni 
rozpoczęta budowa 
asfaltowej jezdni wraz 
z wykonaniem poboczy 
kruszywem łamanym.

Ponadto na części długości 
drogi zaprojektowany został jed-
nostronny chodnik o  szerokości 
dwóch metrów, a  tam gdzie jest 
zbyt wąsko, by go można było 
wyznaczyć, będzie musiało wy-
starczyć utwardzone pobocze. 

Umowę na dofinansowanie ro-
bót z Funduszu Dróg Samorządo-
wych gmina Stryków podpisała 
z Łódzkim Urzędem Wojewódz-
kim w  Łodzi już kilka tygodni 
temu. Przetarg został ogłoszo-
ny w  pierwszej połowie lipca, 

a  rozstrzygnięty w  ostatni pią-
tek, 11 września. Łączny koszt 
inwestycji nie jest mały i  wyno-
si 2.546.463,66 złotych, z  czego 
rządowe dofinansowanie z  FDS 
ma wynieść 1.842.097 zł. To bę-
dzie kolejna już droga wykonana 
przez gminę Stryków z udziałem 
Funduszu Dróg Samorządowych. 
Wcześniej gmina otrzymała do-
finansowanie na budowę dro-
gi Ługi – Cesarka (w ubiegłym 
roku wynosiło ono 87.278 zł, 
a w tym roku 842.488 zł) oraz na 
budowę drogi w Smolicach wraz 
z przebudową mostu. Za wykona-
ny w ubiegłym roku most gmina 
otrzymała dofinansowanie w wy-
sokości 1.044.775 złotych. 

Przetarg na budowę drogi od 
Ług w kierunku Michałówka wy-
grało Przedsiębiorstwo Budowy 
Dróg i  Mostów ERBEDIM Sp. 
z  o.o. z  Piotrkowa Trybunalskie-
go i zobowiązało się ją wykonać 

w okresie do 240 dni liczonych od 
dnia protokolarnego przekazania 
terenu budowy. Oferta Erbedimu 
była jedną z pięciu, które wpłynę-
ły na przetarg. Była najtańsza. Dla 
porównania najdroższa ze złożo-
nych ofert opiewała na kwotę po-
wyżej 3 milionów złotych, a więc 
była o około pół miliona złotych 
droższa. Budowa drogi będzie re-
alizowana na terenie Parku Krajo-
brazowego Wzniesień Łódzkich. 
Roboty prowadzone będą więc 
pod nadzorem archeologicznym. 

Przewidziana w  projekcie wy-
cinka drzew i  krzewów zostanie 
przeprowadzona poza sezonem 
lęgowym ptaków, czyli poza okre-
sem od 1 marca do 31 sierpnia 
włącznie. Z uwagi na obostrzenia 
związane z ekologią (park krajo-
brazowy) jedno z zaleceń dotyczy 
tego, że doły po karczowaniu pni 
wykonawca musi „niezwłocznie 
zasypywać”, tak by nie stawały się 
pułapką dla drobnych zwierząt. 

Droga ma mieć szerokość 5 m, 
zaś na łukach poszerzenia będą 
wynosiły miejscowo do 6,20 m. 
Łączna długość wynosi nieco po-
nad 1,5 km.  mak
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gmina zmuszona 
była w lipcu br. 
przeznaczyć  
na ten cel 
więcej środków 
niż pierwotnie 
planowano, a było to  
500.000 złotych. 
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Gmina Stryków | Rolnicy docenieni przez burmistrza

Mają powód do satysfakcji 
Coroczna tradycja gminy Stryków – nagradzanie 
wzorowych gospodarstw w gminie podczas 
dożynek – została podtrzymana, mimo że w tym 
roku same dożynki się nie odbyły.

Z powodu epidemii koronawi-
rusa burmistrz Strykowa Witold 
Kosmowski odwołał duże uro-
czystości gminne i poprosił księ-
ży proboszczów, sołtysów, prze-
wodniczących KGW i  lokalną 
społeczność o wsparcie władz sa-
morządowych przy organizacji lo-
kalnych uroczystości, aby mimo 
trudnej sytuacji kultywować tra-
dycje obowiązujące w gminie od 
dawna. W niedzielę 6 września 
we wszystkich parafiach na terenie 
Gminy Stryków odprawione zo-
stały msze święte dziękczynne za 
plony. Podczas nabożeństw, zgod-
nie z polską tradycją, poświęcone 
zostały: kosze kwiatów dożynko-
wych, chleb i miód – przekazane 
każdej parafii przez burmistrza.

Zwyczajowo w  gminie Stry-
ków na dożynkach gminnych 
burmistrz przekazuje symbolicz-
ne nagrody oraz listy gratulacyj-
ne dla rolników z terenu, na któ-

rym w  danym roku dożynki się 
odbywają. Wyróżnienia burmistrz 
przyznaje uznaniowo, nie powołu-
jąc żadnej komisji konkursowej. 

W tym roku, z  uwagi na sy-
tuację epidemiczną, Witold Ko-
smowski postanowił podziękować 
rolnikom z naszej gminy na kame-
ralnym spotkaniu w Urzędzie, aby 
mimo wszystko ta tradycja prze-
trwała. 

Wybrano trzy gospodarstwa. 
Ze względu na to, że w tym roku 
dożynki gminne planowane były 
w  Bratoszewicach – wybrano 
jedno gospodarstwo z  tej miej-
scowości oraz dwa z innych rejo-
nów gminy. Burmistrz Strykowa 
wyróżnił gospodarstwa wzorowo 
prowadzone, wybrano reprezen-
tantów z  różnym rodzajem pro-
dukcji. 

Podziękowania i  gratulacje za 
prowadzenie przykładnych go-
spodarstw otrzymali: Agniesz-
ka i  Włodzimierz Dudkiewiczo-
wie z  Bratoszewic – właściciele 
hodowli bydła mlecznego, Iwona 
i  Ryszard Tomczakowie z  Osse, 
prowadzący gospodarstwo z pro-
dukcją trzody chlewnej oraz Ewe-
lina i  Adam Piotrowscy z  Anie-
lina posiadający gospodarstwo 

ogrodnicze. Dla wszystkich go-
spodarstw było to pierwsze ta-
kie wyróżnienie z rąk burmistrza.  
Z tego właśnie powodu właścicie-
le nie kryli zadowolenia, że wresz-
cie doceniono ich pracę.

– Bardzo miło, gdy dostaje się 
takie wyróżnienie. Dużo lepiej się 
pracuje widząc, że ktoś docenia 
wieloletni wkład w gospodarstwo 
– mówi nam pan Adam Piotrow-

ski. Państwo Piotrowscy prowadzą 
gospodarstwo o  profilu sadow-
niczym. W jego skład wchodzi:  
4 hektary czereśni, 1 hektar śli-
wek oraz tunele z  truskawkami.  
Na rynku działają od 2005 roku. 

Nie jest to pierwszy raz, gdy 
gospodarstwo jest doceniane. 
Wcześniej gospodarstwo państwa 
Piotrowskich zdobywało nagrody 
w konkursach na ,,Bezpieczne go-
spodarstwo”. Swoją wyjątkowość 
upatrują właśnie w  zaangażowa-
niu w  utrzymanie odpowiedniej 
jakości owoców. – Mamy nowe 
technologie nawadniania. Przez 
co owoce są dorodne i błyszczące. 
Truskawki z  naszych terenów są 
właściwie nie pryskane – tłuma-
czy właściciel gospodarstwa. 

Pan Adam przyznaje też, że 
nie panująca epidemia, a warunki 
pogodowe w  ostatnim roku naj-
bardziej dotknęły gospodarstwo. 
– Podczas zbirów czereśni były 
obfite opady. Wcześniej zdarzyły 
się przymrozki. Dlatego ten rok 
był gorszy od poprzednich – oce-
nia.

Gmina doceniła nie tylko ja-
kość, ale i  tradycję. – Gospodar-
stwo przejąłem jeszcze po ojcu 
w latach 70. Teraz mam nadzieję, 
że jak pójdę na emeryturę, to moje 
chłopaki się tym zajmą. Młodzi 
są, nie chcą robić przy krowach, 
ale tradycja to tradycja – tłuma-
czy nam pan Włodzimierz Dud-
kiewicz, właściciel gospodarstwa 
mlecznego. Na stanie hodow-
li jest 20 krów, z których regular-
nie udaje się wydoić rocznie mi-
nimum 60 tysięcy litrów mleka, 
które sprzedawane są do łowickiej 
mleczarni. 

eryk 
kielak

eryk.kielak@lowiczanin.info

gospodarstwo 
przejąłem jeszcze  
po ojcu w latach 70. 
Teraz mam nadzieję, 
że jak pójdę  
na emeryturę, to moje 
chłopaki się  
tym zajmą.  
Tradycja to tradycja.

Włodzimierz Dudkiewicz

Burmistrz Witold Kosmowski oraz jego zastępca Tamara Barańska-Kiemaczyńska,  
wraz z wyróżnionymi rolnikami.
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Gmina Stryków | częste kłopoty z prądem w Niesułkowie i okolicach 

Brak prądu to dla nich element 
rzeczywistości 
– Energetycy o nas zapomnieli? Prądu nie ma 
bardzo często, a do tego te spadki napięcia, brak 
fazy… Urządzenia elektryczne nie wytrzymują 
– żalą się mieszkańcy Niesułkowa, Lipki, 
Niesułkowa Kolonii, Anielina i okolic.  
Mówią, że już nawet nie zawsze zgłaszają awarię. 
– Bo ile razy można? – pytają retorycznie.

Czarę goryczy u niektórych 
mieszkańców przelało zdarze-
nie z pierwszej połowy września, 
kiedy to doszło do zerwania prze-
wodu trakcji energetycznej. Prze-
wód zerwał się i  spadł tuż obok 
przejeżdżającego samochodu i do 
rowu. Na szczęście nikt nie doznał 
z  tego powodu obrażeń, ale zda-
rzenie uwypukliło problem zwią-
zany ze starą siecią energetyczną. 

– Rankiem tego samego dnia, 
od około 7.30 do 12.00, znów 
była przerwa w  dostawie prądu, 
a była słoneczna i bezwietrzna po-
goda. Zgłosiłem pisemną skargę  
na ciągłe braki w dostawach ener-
gii elektrycznej do PGE i czekam 
na odzew – powiedział nam Da-
riusz Szychowski z Niesułkowa. 

U niego w gospodarstwie spa-
liło się wtedy – w efekcie czaso-
wego braku drugiej fazy – 6 żaró-
wek LED. Inny sprzęt elektryczny 
tym razem nie ucierpiał, ale to tyl-
ko dlatego, że pan Dariusz zapo-
biegawczo, już długo wcześniej, 
większość sprzętów RTV ma 
podłączonych do sieci poprzez za-
bezpieczające listwy antyprzepię-

ciowe. – Chyba czas też i lodówki 
pod listwy przeciwprzepięciowe 
podłączać – mówi. 

I chyba rzeczywiście warto, 
ponieważ w  Niesułkowie i  oko-
licach jest więcej osób, które nie 
tylko narzekają na przerwy w do-
stawie energii elektrycznej, ale 
również na złą jakość sieci. Feral-
nego dnia kilka osób doznało też 
realnych i  znacznych kosztowo 
strat. W domu jednej z mieszka-
nek Niesułkowa doszło do spale-
nia pompy ciepła, która ogrzewa 
dom i  centralną wodę użytkową, 
spalił się – a w zasadzie wybuchł 
– router internetowy, zniszczeniu 
uległy akumulatory podtrzymują-
ce napięcie systemu alarmowego. 

– Zgłosiłam od razu do ener-
getyków, ale czekam jeszcze na 
oszacowanie wszystkich strat 
przez ubezpieczyciela. Musimy 
chyba, jako społeczność lokalna, 
częściej zgłaszać, że z prądem coś 
się dzieje. Może jak zobaczą skalę 
problemu, to będzie szybsza reak-
cja – zastanawia się w rozmowie 
z WG. 

W jej przypadku straty mogą 
wynieść nawet kilka tysięcy zło-
tych. Szczególnie zaniepokoiło ją 
uszkodzenie routera, gdyż było po 
prostu spektakularne. – Siedzia-
łam przy komputerze, a  tu nagle 
huk, jakby ściana się waliła. Ro-

uter po prostu wybuchł – relacjo-
nuje. 

– U nas też coś trzasło i  zga-
sło wszystko… ciekawe co nam 
poszło – wymieniali się informa-
cjami mieszkańcy poprzez me-
dia społecznościowe. – Oo, jaka 
odmiana i  prądu nie ma – iro-
nizował Dariusz Szychowski.  
– U nas dyskoteka – dodała są-
siadka. Inna poszkodowana, pani 
Iwona, też mówi o realnych i spo-
rych stratach. U niej po awarii 
energetycznej przestała działać lo-
dówka i ładowarka do samochodu 
elektrycznego. 

– W okresie od czerwca do 
września wyłączano prąd chyba 
z 10 razy. Rozumiem jak jest bu-
rza albo wichura, ale w słoneczną 
pogodę? – twierdzi Szychowski.  
– Zresztą kabel urwał się sam 
z siebie, bez wiatru – jakby ktoś 
szedł chodnikiem, to trup na miej-
scu.

Według niego problem jest 
taki, że część sieci energetycznej 
w Lipce, Niesułkowie, Niesułko-
wie Kolonii i Anielinie to sprzęt 
z  lat 60-tych ubiegłego wieku.  
– Energetyka nie będzie tu nic in-
westowała, bo nie ma klientów 
biznesowych (typu hale magazy-
nowe), a zwykli ludzie raczej awa-
rii nie zgłaszają, a jak nawet zgła-
szają, to są zbywani – uważa. 

Tomasz Kurzyjamski, mieszka-
jący na początku Niesułkowa, ma 
np. w domu napięcie rzędu 190V, 
a powinno być 230V. – Halogeny 
jarają się regularnie, nie wytrzy-
mują takich spadków napięcia, 
inne sprzęty czasami nie działają, 
albo działają niestabilnie – mówi. 
Z czym miał problemy? Na przy-
kład z umyciem samochodu kär-

cherem. – Nawet się nie załączył. 
Tak samo szlifierki. Piekarnik 
grzeje albo nie. Szkoda urządzeń, 
bo się szybciej zużywają – uważa. 
Awarię zgłaszał w ciągu ostatnich 
miesięcy kilka razy, ale nie zawsze 
gdy stwierdzał, że znowu jest pro-
blem z energią elektryczną. 

– Czy to coś da? Przecież do-
brze o tym wiedzą – mówi. Opo-
wiedział też żartobliwą sytuację. 
Otóż kilka miesięcy temu za-
dzwoniła do niego pani z  PGE, 
że zapomniał opłacić rachunek za 
energię elektryczną. Podziękował 
za przypomnienie, ale przy okazji 
spytał: skoro płacę za prąd o na-
pięciu 230V, to ile kosztuje dostar-
czenie do mnie prądu o napięciu 

180-190V? – Zagiąłem rozmów-
czynię i w końcu zaczęliśmy sobie 
z tej sytuacji żartować. Pani zale-
ciła złożenie reklamacji – mówi. 

– Ja ostatnio kupiłem sobie 
agregat prądotwórczy i  dodatko-
wo chyba nawet lodówki pod li-
stwy przeciwnapięciowe popodłą-
czam, ale chyba nie o  to chodzi, 
żeby ludzie agregaty musieli ku-
pować, tylko o to, żeby energetyka 
i władza nie miała ich w głębokim 
poważaniu – dodaje inny mieszka-
niec Niesułkowa. 

Problemy z  zanikami napię-
cia w  tym rejonie są nie od dzi-
siaj. Jedni mówią, że taka sytuacja 
trwa już od kilku lat, inni mówią, 
że owszem, zdarzały się przerwy, 

dodają, „jak to na wsiach”, ale za-
uważają, że w ostatnim roku pro-
blemy się nasiliły. – Moja bab-
cia mieszka w Niesłukowie i  już 
tak się do tego przyzwyczaiła,  
że uznała, że chyba tak musi 
być, że to już chyba jest element 
rzeczywistości w  tym miejscu.  
Po prostu czasami stwierdza 
„wczoraj znów prądu nie było”. 

co na to energetycy? 
– Zapewniam, że wszelkie 

zgłoszenia dotyczące jakości pra-
cy sieci są rozpatrywane w jedna-
kowy sposób. Dotyczy to zarówno 
osób indywidualnych, jak i  du-
żych podmiotów gospodarczych 
– odpisała nam Bożena Matusz-
czak-Królak z  Wydziału Orga-
nizacyjno-Prawnego PGE Dys-
trybucja S. A. Oddział Łódź na 
pytanie czy jeśli nie ma klientów 
biznesowych (typu hale magazy-
nowe), a są zwykli ludzie, to na-
prawy i ewentualne inwestycje nie 
mają charakteru priorytetowego. 
Dodała, że 15 września wpłynęło 
zgłoszenie od odbiorcy indywidu-
alnego dotyczące złej jakości pra-
cy sieci w okolicach Niesułkowa 
i  jest ono właśnie rozpatrywane. 
– Zobaczymy jaki będzie efekt. 
Czy to nie zwykłe gadanie – nie 
do końca wierzy w jej zapewnie-
nia zgłaszający. 

str. 27

W okresie od czerwca 
do września wyłączano 
prąd chyba z 10 razy. 
Rozumiem jak jest 
burza albo wichura,  
ale w słoneczną 
pogodę? zresztą kabel 
urwał się sam z siebie, 
bez wiatru – jakby  
ktoś szedł chodnikiem, 
to trup na miejscu.

Marcin 
kUcharSki

marcin.kucharski@lowiczanin.info
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Zdrowie | Szczepienia przeciwko grypie

Czekając na szczepionki
Co roku o tej porze wielu ludzi szczepi się 
przeciwko grypie. W tym roku, wobec trwającej 
epidemii SARS-CoV-2, szczepienia te są przez 
specjalistów szczególnie zalecane. Problem 
w tym, że w aptekach i przychodniach na razie 
brakuje szczepionek.

Na rynek trafiło dopiero pierw-
sze 400 tys. szczepionek prze-
ciwko grypie. Reszta ma być sys-
tematycznie dostarczana aż do 
grudnia. Wiceminister zdrowia 
Maciej Miłkowski 10 września za-

pewniał, że szczepionek wystar-
czy dla wszystkich. Mimo zapew-
nień, że deficyt szczepionek nam 
nie grozi, rządzący zdecydowali 
się wprowadzić pewne ogranicze-
nia – od 18 września obowiązują 
w aptekach i punktach aptecznych 
ograniczenia w wydawaniu szcze-
pionek na jedną osobę (powyżej 9. 
roku życia). Obowiązuje też całko-
wity zakaz wywozu szczepionek 
przeciwko grypie za granicę. 

influac lub Vaxagrip
Regulacje dotyczą dostęp-

nych na rynku szczepionek prze-
ciw grypie – Influvac Tetra, Vaxi-
grip Tetra i Fluenz Tetra. Pierwsze 
dwie to szczepionki wstrzykiwa-
ne, zaś Fluenz Tetra jest podawana 

do nosa w postaci aerozolu i prze-
znaczona dla dzieci i  młodzieży 
w wieku 2-18 lat.

Przypomnijmy, że szczepion-
ki są bezpłatne (tj. w  całości re-
fundowane z  budżetu państwa) 
dla pacjentów od 75. roku życia.  
Na 50% refundację mogą liczyć 
osoby w wieku 65-74 lata, osoby 
w  wieku 18-64 lat z  chorobami 
współistniejącymi, kobiety w cią-
ży oraz dzieci od 2 do 5 lat. Cena 
urzędowa Vaxigrip to ok. 45,66 
zł, więc przy 50% refundacji za-
płacimy 22,88 zł. Cena urzędowa 
Influvac to 47,83 zł, czyli 24,95 zł  
po refundacji 50%. 

Mieszkańcy Łowicza mogą się 
natomiast nieodpłatnie zaszcze-
pić, jeśli mają powyżej 65 lat. 
To dlatego, że osobom w wieku 
65-75 lat szczepionki refunduje 
Urząd Miejski. W budżecie mia-
sta zarezerwowano na ten cel 30 
tys. zł, co wystarczy na ok. 600 
szczepionek. Z tej opcji można 
skorzystać tylko w  placówkach, 
które mają z  miastem podpisa-
ną umowę w tym zakresie, czyli 

w NZOZ-ach: Academos, Lekarz, 
Kaliska, Wigor, Świętojańska, 
Przychodnia Lekarska i Medyk. 

kiedy będą?  
apteki odbierają 
telefony z tym pytaniem
W teorii wszystko wygląda 

obiecująco – szczepienie nie jest 
szczególnie drogie, zwłaszcza 
z refundacją dla grup ryzyka. Pro-
blemem jest to, że szczepionek 
w zasadzie jeszcze nie ma. Pierw-
sza partia Vaxigrip na początku 
września rozeszła się błyskawicz-
nie, obecnie praktycznie nie da 
się jej znaleźć w aptekach, nawet 
w  dużych miastach. Do mniej-
szych aptek trafiało często po do-
słownie kilka sztuk, które niemal 
z miejsca zostały wykupione. Te-
raz apteki czekają na zapowiada-
ny Influvac. Początkowo zapo-
wiadano jego pierwsza partię na 
początek października, ale już te-
raz orientacyjny termin jest prze-
sunięty na połowę października. 

Zwykle szczepienia na dany se-
zon były gotowe już w II połowie 

września, teraz się na to nie zapo-
wiada.

– Przeważnie sprzedawaliśmy 
w  ciągu sezonu około 100 sztuk 
indywidualnym osobom, czasem 
trafiały się też większe zamówie-
nia z zakładów pracy – mówi Ka-
tarzyna Gałaj, właścicielka Apteki 
„Słoneczko”. – Codziennie mamy 
liczne telefony, widać, że zaintere-
sowanie jest w tym roku wyjątko-
wo duże, nie możemy jednak nic 
z  tym zrobić. Dostępność szcze-
pionek w hurtowniach w stosun-
ku do popytu na chwilę obecną 
jest znikoma. 

Podobnie sytuacja wygląda 
w przychodniach. – Zainteresowa-
nie jest wyjątkowo duże, wiadomo 
dlaczego, niestety na ten moment 
nie mamy żadnych szczepionek 
– mówił nam Sylwester Tworek, 
internista i  lekarz rodzinny pro-
wadzący NZOZ „Vigor”. – Mam 
świeżą informację (rozmawiali-
śmy w  piątek – przyp. red.), że 
mamy otrzymać Influvac w tran-
szach, prawdopodobnie w  paź-
dzierniku i w listopadzie, łącznie 

mniej więcej połowę tego co za-
mawialiśmy. Jeżeli będziemy mie-
li szczepionki, oczywiście będzie-
my je podawali pacjentom.

Lekarz dodaje, że w  ostat-
nim czasie wystawiono w  jego 
przychodni kilkadziesiąt recept  
na szczepienie (do nabycia w ap-
tece), ale nie wie ile z nich zostało 
zrealizowane.

Sekretarz miasta Maria Więc-
kowska mówiła nam z  kolei,  
że do tej pory nie dotarła do ratu-
sza informacja o tym, by w którejś 
z przychodni, które mają umowę 
z miastem, został już wykorzysta-
ny przewidziany na nie limit dofi-
nansowania, wynikający z  umo-
wy z miastem – co jest logiczne, 
biorąc pod uwagę fakt, że szcze-
pień fizycznie nie ma.

Sekretarz miasta potwier-
dza, że duże jest zainteresowanie 
szczepionką wśród mieszkańców 
w przedziale 65-75 lat (czyli tych, 
którzy mogą skorzystać ze szcze-
pionki finansowanej przez mia-
sto). – Jeszcze zanim został ogło-
szony przetarg na wykonawcę, 
mieszkańcy już dzwonili, pytali 
gdzie i kiedy będzie można.

Podobny program refundacji 
jak miasto, od lat prowadzi też 
gmina Łowicz. W kilku innych 
gminach słyszeliśmy też od wój-
tów, że rozważą taką możliwość. 
 tm

dostępność 
szczepionek  
w hurtowniach  
w stosunku  
do popytu na chwilę 
obecną jest znikoma. 

RZUT OKIEM | NoWy SPRzęT juŻ W SzPITALu 

Przed budynkiem szpitala 
w Łowiczu zorganizowano we 
wtorek, 15 września, spotkanie, 
w trakcie którego placówce 
przekazany został nowy aparat 
USG. Sprzęt o wartości 170 tys. zł  
w całości ufundowała gmina 
łowicz. Reprezentowali ją wójt 
Andrzej Barylski i przewodniczący 
Rady gminy Maciej Malangiewicz. 
choć obaj do sprawy podeszli ze 
skromnością, słów wdzięczności 
pod ich adresem nie szczędzili 
dyrektor szpitala urszula Kapusta-
Tymoshchuk oraz wicestarosta 
Piotr Malczyk. aa Fo
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Łowicz | Stowarzyszenie łowickie.pl

Wkrótce ruszy „Chata dla ptaka” 
Stowarzyszenie Miłośników Ziemi  
Łowickiej Łowickie.pl powiesi na terenie miasta 
70 różnego rodzaju budek lęgowych dla ptaków 
na terenach zielonych – w parkach, na skwerach, 
placach zabaw, przy szkołach i na prywatnych 
posesjach. 

Do tego ustawionych zostanie 
10 karmników dla ptaków, przy 
których będzie informacja, czym 
można dokarmiać naszych ma-
łych przyjaciół. 

Projekt „Chata dla ptaka”, 
w ramach którego pojawią się 
budki i karmniki, był pomysłem 
radnego miejskiego Lecha Ani-
szewskiego, swój współudział 

w nim miał też Mariusz Siewie-
ra – obecnie prezes ŁSM oraz 
inni członkowie stowarzyszenia.  
A był o tyle ważny, że będzie 
on realizowany w ramach tego-
rocznej edycji budżetu obywatel-
skiego województwa łódzkiego 
„Łódzkie na plus”, a w nim wy-
bierane są projekty, które uzyska-
ją największe poparcie w głoso-
waniu.

Dofinansowanie tego proekolo-
gicznego projektu wyniesie 5 tys. 
zł.  mwk
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dokończenie ze str. 3

– Co chwilę jesteśmy zaskaki-
wani, stawiani przed faktem do-
konanym – mówi wójt Reczulski, 
przyznając, że gdyby chociaż 2-3 
dni wcześniej wiedział, jakie za-
rząd ma plany, wówczas miałby 
czas, aby się nad tym zastanowić. 

Obawy wyrażał też Krzysz-
tof Skowroński, pytając, jaka jest 
gwarancja, że każdy samorząd 
otrzyma dotację. 

Dyskusja na ten temat roz-
poczęła się na początku posie-
dzenia, po czym przystąpiono  
do głosowania uchwał. To rów-
nież było zaskoczenie, ponieważ 
jako pierwsza poddana głosowa-
niu była ta o uchyleniu decyzji 
w  sprawie sprzedaży inwestycji 
w Piaskach Bankowych i – o dzi-
wo – przeszła ona jednogłośnie. 
Tym samym rozpatrywanie sprze-
ciwu wójta Sylwestra Kubińskie-
go stało się bezzasadne. 

Szukanie  
winnego
Dalsza część obrad była nasy-

cona polityką. Prezes Ryszard No-
wakowski zaczął ją poprawnie, 
mówiąc: – Przetrwaliśmy razem 
i mam nadzieję, że razem będzie-
my współpracować. Potem wspo-
mniał o historii ostatniej utraconej 
dotacji, mówiąc, że nie można za-
rządu obarczać winą za to, bo to 
łódzki wojewoda uchylił pozwo-
lenie na budowę, a to skutkowało 
utratą dotacji. 

Tłumaczył też, że propozycja 
sprzedaży była efektem niemocy 
w  sytuacji, gdy samorządów nie 
stać na pobudowanie zakładu ze 
swoich pieniędzy, a nie można po-
zyskać zewnętrznych dotacji. Te-
raz pojawia się nowa możliwość. 
Dodał, że kilka dni temu pytał 
też o wniosek o pożyczkę złożo-
ny przed rokiem w  WFOŚiGw 

w Łodzi i usłyszał, że nadal jest on 
procedowany. 

Powiedział też, że rozłam 
w związku powstał na skutek in-
gerencji osób spoza niego. Chciał 
odtworzyć fragment nagrania sesji 
Rady Gminy Bielawy, w którym 
wójt Sylwester Kubiński mówi 
o  tym, że o  sprawie rozmawiał  
ze starostą Marcinem Kosiorkiem 
i przez wójtów będących przeciw-
ko sprzedaży został wyznaczo-
ny jako potencjalny nowy prezes 
związku. Łowiccy wójtowie po-
wiedzieli, że już to widzieli i nie 
ma takiej potrzeby. Nie winili wój-
ta za to, że broni idei, na której im 
samym tak bardzo zależy.

Nowakowski ocenił, że jest 
ogromne niezrozumienie inwe-
stycji, które widoczne jest nawet 
w  określaniu „Zarżnięcie kury, 
która znosi złote jajka” (a tak o za-
przepaszczeniu idei budowy sa-
morządowego zakładu powiedział 
Sylwester Kubiński), bo zakład 
miał powstać nie dla zysków, a ra-
czej funkcjonować „po kosztach”. 
„Złote jajka” mają monopoliści  
na rynku śmieciowym. 

„Grillowaniu” wójta Kubińskie-
go sprzeciwili się Andrzej Baryl-
ski i Dariusz Reczulski. Pierwszy 
z nich mówił, że najgorzej jest, gdy 
się chce kogoś ośmieszyć, a z sie-
bie robić bohatera. Drugi – że le-
piej będzie puścić wypowiedź pre-
zesa z poprzedniego walnego, gdy 
przekonywał członków związku 
do sprzedaży inwestycji. 

Nowakowski bronił się, mó-
wiąc, że to wywołało zaintere-
sowanie związkiem i  inwestycją, 
jakiego nie było od lat i  dobrze,  
że się o tym rozmawia. 

Burmistrz Aleksandrowa 
Łódzkiego Jacek Lipiński, który 

jest członkiem zarządu, najpierw 
cytował korzystny dla „Bzury” 
wyrok sądu administracyjnego 
w  sprawie uchylenia zezwolenia 
na budowę wydanego przez wo-
jewodę. Mówił on o przekrocze-
niu uprawnień, nadużyciu władzy. 
Do mikrofonu mówił tak głośno 
o tym, kto był sprawcą, kto ofiarą, 
że obsługujący zgromadzenie mu-
siał mocno ściszyć nagłośnienie. 

Wyraził też niemal pewność,  
że związek wygra proces ze Skar-
bem Państwa o  odszkodowanie  
za cofnięcie zezwolenia na bu-
dowę, który we wrześniu rozpo-
czął się przed Sądem Okręgowym 
w Łodzi. 

łowickie jednym 
głosem (prawie) 
Nie mogli tego słuchać wójto-

wie z powiatu łowickiego, którzy 
w większości nie są przecież po tej 
samej linii politycznej co były już 
wojewoda Zbigniew Rau. Dariusz 
Reczulski zauważył, że w każdym 
wystąpieniu Jacka Lipińskiego są 
złośliwe uwagi do innych osób. Ja-
rosław Papuga, wójt gminy Niebo-
rów, powiedział, że byłego woje-
wody bronił nie będzie, ale trzeba 
uderzyć się w piersi i powiedzieć, 
że przez 13 lat nie udało się zreali-
zować celu i związek jest w punk-
cie wyjścia. A to oznacza, że jest 
jest ofiarą losu. Przypomniał,  
że dotacja utracona w 2017 roku 
nie była jedyną wpadką, przed 
2017 rokiem związek też utracił 
szansę na olbrzymią dotację. 

Burmistrz Strykowa Witold 
Kosmowski przypomniał, że 
w ZM Bzura polityka była od po-
czątku, ale jeśli członkowie będą 
sobie skakać do gardeł, to na pew-
no nic się nie osiągnie. Złożył też 
propozycję – że jeśli nie udałoby 
się związkowi pozyskać dofinan-
sowania, to może związek był-
by gotów inwestycję w  Piaskach 

Bankowych sprzedać, bez przetar-
gu, gminie Stryków.

Wójt gminy Łyszkowice Adam 
Ruta również bronił Kubińskiego, 
mówiąc, że nie można mieć pre-
tensji do niego, że jako gospodarz 
gminy Bielawy podjął działania. 
Ocenił, że nie można mieć pew-
ności, jaki wyrok zapadnie w są-
dzie w procesie ze Skarbem Pań-
stwa.

nieważne,  
kto przetnie wstęgę 
Sylwester Kubiński, który przy-

słuchiwał się dyskusji, która do-
tyczyła także jego działań, spo-
kojnie odezwał się, wyjaśniając, 
że nie mógł postąpić inaczej. Nie 
mógłby spojrzeć w  oczy miesz-
kańcom, którym przez lata mó-
wił, że w  Piaskach Bankowych 
powstanie zakład samorządowy. 
I dla niego nie ma znaczenia kto 
będzie przecinał wstęgę na uro-
czystym otwarciu zakładu, ważne 
jest, aby on powstał. Do wszelkich 
działań w celu niedoprowadzenia 
do sprzedaży inwestycji zobowią-
zała go Rada Gminy. 

Wójtowie, niezadowoleni z de-
cyzji o sprzedaży, zobowiązali go 
do prowadzenia rozmów o  tym, 
jak uratować samorządową inwe-
stycję. – Nasza reakcja była ade-
kwatna do sytuacji. Ludzie chcą 
efektu. Róbmy wszystko, aby go 
osiągnąć. 

„Wszystko” było jednak trud-
ne do uzgodnienia, bo na wiele 
pytań nt. wniosków samorządów, 
jakie mają być złożone w  ciągu 
kilku dni do Rządowego Fundu-
szu Inwestycji Lokalnych, zarząd 
nie umiał odpowiedzieć: czy gmi-
na może złożyć więcej niż jeden 
wniosek (skoro już złożyła/ już 
planuje złożyć), jaki jest obecnie 
kosztorys inwestycji, co będzie 
gdy ktoś wniosku nie złoży, a co 
jeśli złoży, a dotacji nie otrzyma.

Wreszcie ustalono, że prezes 
Ryszard Nowakowski w Urzędzie 
Wojewódzkim w Łodzi zorientu-
je się, czy ZM Bzura może złożyć 
wniosek o dotację, czy potrzebne 
będzie wyznaczanie do tego jed-
nego samorządu, który wystąpi 
w roli lidera, pozostałe dadzą mu 
pełnomocnictwo. 

Ryszard Nowakowski wyra-
ził nadzieję, że wniosek złożony 
z poparciem 19 samorządów bę-
dzie mocny, zwłaszcza, że pro-
blem śmieci nie jest problemem 
lokalnym, bo dotyczy wszyst-
kich.  

mwk

ReKLAMA

SylweSter kUBińSki 
wójt gminy Bielawy

Nie zależy mi na stanowiskach 
w zM Bzura. uważam jednak, 
że obecny zarząd wyczerpał 
swoje możliwości i warto 
byłoby go zmienić. gdybyśmy 
jako wójtowie powiatu 
łowickiego złożyli taki wniosek, 
nie uzyskałby on większości. 
Nie chcę wypowiadać się 
o tym czy decyzja o przyznaniu 
dotacji jest polityczna, czy 
nie. ja deklaruję, że będę 
współpracował z każdym 
zarządem – niezależnie 
z jakiej będzie opcji – który 
doprowadzi do tego,  
że samorządowy zakład 
powstanie. jestem to winien 
swoim mieszkańcom i w tej 
sprawie zdania nie zmieniam. 

DariUSz reczUlSki 
wójt gminy Chąśno

ja wiem, że wojewoda 
uchylając zgodę na budowę 
popełnił błąd, ale to już było 
i analizowanie tego nic nam nie 
da, musimy wiedzieć co dalej. 
Teraz trzeba zrobić wszystko, 
żeby zakład w Piaskach 
Bankowych powstał. Formuła 
tego zarządu wyczerpała się, 
więc gdyby zaszły zmiany, 
to nic byśmy nie stracili, 
a moglibyśmy spróbować 
czegoś nowego. obecny 
zarząd co kilka tygodni rzuca 
nowe propozycje, ale one nie 
posuwają nas do przodu. To 
ciągle jest dreptanie w miejscu. 
uważam, że nie warto 
okopywać się na stanowiskach, 
bo zmiany są potrzebne. 

jarosław Papuga, 
wójt gminy Nieborów, 
powiedział, że byłego 
wojewody bronił nie 
będzie, ale trzeba 
uderzyć się w piersi 
i powiedzieć, że przez 
13 lat nie udało się 
zrealizować celu 
i związek jest w punkcie 
wyjścia. A to oznacza,  
że jest jest ofiarą losu.

ZM Bzura | zgodna rezygnacja ze sprzedaży działki w Piaskach Bankowych 

Nadal szansa na niższe ceny za śmieci
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Aktualności

ReKLAMA

Łowicz | z Bolimowskiej do skansenu w Maurzycach

Mieli wziąć tylko budulec, 
ale zabiorą cały dom
– Otrzymaliśmy propozycję zabrania materiału z budynku przy ul. Bolimowskiej 
do wykorzystania w skansenie w Maurzycach, gdzie silny wiatr uszkodził stodoły. 
Okazało się jednak, że budowla ta jest na tyle ciekawa, że przeniesiemy ją w całości 
i odtworzymy – powiedział nam dyrektor muzeum w Łowiczu Grzegorz Dębski. 

Chodzi o parterowy budynek 
przy Bolimowskiej 3. Jeszcze  
do niedawna dość charaktery-
styczny, bo był obłożony szczelnie 
białym sidingiem, jednak od kilku 
lat był niezamieszkały. Z propo-
zycją jego rozebrania na materiał 
zwrócił się nowy właściciel nieru-
chomości, który i tak miał w pla-
nie jego rozbiórkę.

Dyrektor powiedział nam, że 
konstrukcja budynku okazała się 

na tyle ciekawa i wiekowa, że po-
myślał, aby przenieść dom w cało-
ści do skansenu. Budynek pocho-
dzi z początku XX w., przetrwał 
do obecnych czasów w dobrym 
stanie, choć dach i strop z powo-
du braku konserwacji zwilgotnia-
ły, przegniły, a drewno zaatako-
wały grzyby. – Przeniesiemy tylko 
konstrukcję parteru, strop i dach 
będziemy musieli odtworzyć, nie 
powinniśmy mieć z tym jednak 

żadnych problemów – powiedział 
nam dyrektor.

W czasie prac rozbiórkowych 
nie znaleziono wielu ciekawych 
pamiątek po właścicielach, były 
to drobne rzeczy, np. zapałki i my-
dło w oryginalnych opakowaniach  
z okresu międzywojennego, za-
bezpieczono też lustro w drew-
nianej ciężkiej ramie. Na podda-
szu były też elementy wskazujące,  
że w budynku funkcjonował 

warsztat szewski, bo były tam np. 
skrawki skóry.

Budynek przed rozebraniem 
został poddany inwentaryzacji, 
elementy konstrukcji parteru zo-
stały ponumerowane i skatalogo-
wane, aby w skansenie odtworzyć 
go zgodnie z pierwowzorem. Mu-
zeum ma konkretne plany zwią-
zane z budynkiem. – Po odtwo-
rzeniu chcielibyśmy, aby mieściła 
się w nim duża sala edukacyjna  
– daje on takie możliwości i z tego 
powodu zdecydowaliśmy się na 
jego przeniesienie. Ponadto w bu-
dynku znalazłaby się ekspozycja 
związana z rzemiosłem. Z eks-

ponatami nie byłoby problemów, 
mamy ich sporo w naszych maga-
zynach, ale możemy je także zdo-
być przez nasze kontakty – mówi 
dyrektor.

Podstawowym problemem  
w realizacji tych zamiarów jest 

brak pieniędzy. Rekonstrukcja 
domu w skansenie będzie kosz-
tować około 400 tys. zł, muzeum 
będzie chciało pozyskać je z fun-
duszy europejskich, bądź z jedne-
go z programów ministra kultury  
i dziedzictwa narodowego.  tb

Bąków Górny | zmiany w szkole 

Remont sali, nowości  
w przedszkolu

Pomimo tego, że rok szkol-
ny się rozpoczął, w SP w Bąko-
wie Górnym trwał, rozpoczęty  
w sierpniu, remont sali gimna-
stycznej, w której wymieniana jest 
podłoga oraz malowane są ścia-
ny. W szkole odświeżeniu uległo 
zaplecze sanitarne. Wyremonto-
wany został magazynek na sprzęt 
sportowy. Całkowity koszt remon-
tu – 175 443,13 zł. 

Uzyskano pomoc finansową  
w formie dotacji celowej z budżetu 

Województwa Łódzkiego w wyso-
kości 80 tys. zł. Przy SP im. Janu-
sza Korczaka mieści się również 
przedszkole. 10 września Krzysz-
tof Skowroński, wójt gm. Zduny, 
przekazał na jego rzecz dodatkowe 
pomoce dydaktyczne. Wśród nich 
znalazły się pomoce do zajęć logo-
pedycznych, zajęć z integracji sen-
sorycznej oraz zajęć plastycznych. 
Nie zabrakło również zabawek,  
tj. jeździków, puzzli czy basenu 
wypełnionego kulkami.  ksl

Gmina Nieborów | Aby było bezpieczniej

Most w Patokach już po remoncie
Można już bez przeszkód je-

chać mostem na Bzurze pomię-
dzy Patokami a Sierzchowem. 
Firma Danetpil z Głowna na zle-
cenie Urzędu Gminy Nieborów  
za 115 tys. zł zakończyła kom-
pleksową wymianę drewniane-
go poszycia. W czasie prac oka-
zało się, że deski, z którego było 
ono zbudowane, były w bardzo 
złym stanie, część rozpadła się  
w czasie demontażu – choć most 
został oddany do użytku w 2011 
roku, a więc stosunkowo niedaw-
no.

Wójt gminy Jarosław Papuga 
powiedział nam, że dodatkowo  
w czasie prac zlecił wymianę kil-
ku zewnętrznych belek, które oka-
zały się być w złym stanie. Nie 
zmieniło to jednak ostatecznej 
kwoty zlecenia. Pozostała kon-
strukcja mostu jest w dobrym sta-
nie i może służyć mieszkańcom 
przez kolejne lata.

Most w Patokach jest wyko-
rzystywany przez mieszkańców 
miejscowości przede wszystkim 
jako przeprawa wiodąca do ich 
pól i łąk po drugiej stronie rze-
ki, w niewielkim stopniu zaś jako 
połączenie komunikacyjne po-
między dwoma gminami Niebo-
rów i Bolimów.  tb

Drewniany budynek przy ul. Bolimowskiej jest w trakcie rozbiórki, 
o niebezpieczeństwie ostrzega biało-czerwona taśma.
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Most w Patokach ma nową drewnianą nawierzchnię.
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Gmina Nieborów | oświadczenia majątkowe

Zarobki i zasoby urzędników i radnych 
Publikujemy kolejną 
część informacji 
z oświadczeń 
majątkowych 
samorządowców 
z terenu naszego 
powiatu. Dziś  
– gmina Nieborów.

  Jarosław Papuga, Wójt 
Gminy Nieborów, wykazał po-
siadanie 76.000 zł oszczędno-
ści (rok wcześniej 42.000 zł).  
We współwłasności małżeń-
skiej posiada dom o powierzchni  
140 mkw. i wartości 200 tys. zł. 

Jest właścicielem gospodarstwa 
ogólnorolnego o  pow. 8,40 ha 
(5,79 ha stanowi majątek odrębny 
wójta, natomiast 2,61 ha majątek 
wspólny) i  wartości ok. 200 tys. 
zł. Z tego tytułu uzyskał przychód 
w  wysokości 6 tys. zł i  dochód  
5 tys. zł.

Z tytułu zatrudnienia w  urzę-
dzie gminy uzyskał dochód w wy-
sokości 117.429,22 zł. Wykazał 
także dochód ze Szkoły Podsta-
wowej w Bobrownikach 27,09 zł 
oraz z Gimnazjum nr 2 w Dzierz-
gówku 1.501,02 zł.

Posiada samochód osobowy 
Skoda Octavia z 2010 roku. Wy-
kazał też posiadanie samochodu 
żony w leasingu – Skoda Octavia 
z 2018 roku.

Wójt nie posiada zobowiązań 
finansowych przekraczających  
10 tys. zł.

  Adam Janiak, sekre-
tarz gminy, wykazał posiada-
nie 131.900 zł oszczędności (rok 
wcześniej 118.500 zł) Posiada 
dom o  pow. 130 mkw. i  warto-
ści 100 tys. zł, a  także gospodar-
stwo mleczne o pow. 10,8776 ha 
i  wartości 200 tys. zł. Z tytułu 
jego posiadania uzyskał przychód 
114.600 zł oraz dochód 37.700 zł.

Wykazał dochody: z tytułu za-
trudnienia 113.177,14 zł oraz z ty-
tułu umowy-zlecenia z Delegatu-
ry KBW w Łodzi 1.152 zł.

Sekretarz posiada samochód 
osobowy Opel Astra z 2013 roku, 
ciągnik rolniczy Case JX 90 
z  2011 roku oraz przyczepę IFA 
z 1980 roku.

Nie posiada zobowiązań pie-
niężnych o  wartości powyżej  
10 tys. zł.

  Anna Kwiatkowska-Gajda, 
skarbnik gminy, wykazała po-
siadanie ok. 250 tys. zł (rok wcze-
śniej ok. 220 tys. zł) oszczędności 
we współwłasności małżeńskiej 
oraz 570,075 jednostek uczest-
nictwa w funduszach inwestycyj-
nych, na łączną kwotę 8.600 zł 
(majątek osobisty skarbnik).

Posiada mieszkanie o  po-
wierzchni 47,77 mkw. i wartości 
ok. 35 tys. zł. We współwłasno-
ści małżeńskiej posiada gospodar-
stwo rolne o powierzchni 16,26 ha 
i wartości ok. 550 tys. zł. Z tego 
tytułu osiągnęła przychód ok. 85 
tys. zł oraz dochód ok. 24 tys. zł.

Wśród innych posiadanych 
nieruchomości wskazała po-
mieszczenia gospodarcze przy-
należne do lokalu mieszkalne-
go o  łącznej powierzchni 22,78 
mkw. i wartości ok. 4 tys. zł (wła-
sność skarbnik), działkę pod bu-
dynkiem mieszkalnym o  pow. 
0,1535 ha i wartości ok. 6 tys. zł 
(współwłasność, wielkość udzia-

łu to 7055/26801), a także nieru-
chomość niezabudowaną o  łącz-
nej pow. 0,1005 ha i wartości ok.  
21 tys. zł. 

Wykazała też spadek: udział 
10/36 w nieruchomości składają-
cej się z  budynku mieszkalnego 
o pow. 148,5 mkw. i budynku go-
spodarczego o pow. 30 mkw., na 
działce o pow. 0,0831 ha (wartość 
nieruchomości to ok. 260 tys. zł), 
udział 2/6 w nieruchomości zabu-
dowanej budynkiem magazyno-
wym o pow. 466 mkw., na dział-
ce o pow. 0,25 ha (wartość ok. 30 
tys. zł), udział 2/6 w nieruchomo-
ści rolnej o pow. 2,52 ha i wartości 
ok. 60 tys. zł oraz udział 2/6 w nie-
ruchomości rolnej o pow. 3,43 ha 
i wartości ok. 85 tys. zł.

Wykazała nabycie z  małżon-
kiem w dniu 17.05.2018 r. w dro-
dze przetargu nieograniczonego 
od Starostwa Powiatowego w Ło-
wiczu nieruchomości niezabudo-
wanych: o pow. 502 mkw. i o pow. 
503 mkw. 

Wykazała uzyskane dochody: 
ze stosunku pracy 90.790,08 zł, 
z  odszkodowania 23.500 zł oraz 
dofinansowania ARiMR 196.600 
zł.

We współwłasności małżeń-
skiej posiada samochody oso-
bowe Volkswagen Passat z  2010 
roku oraz Honda CR-V z  2012 
roku, a  także maszyny rolnicze: 
ciągnik Fendt z  2009 roku, cią-
gnik Fendt z  2001 roku, ciągnik 
Valtra z 2012 roku, kombajn zbo-
żowy Fendt z 2012 roku, opryski-
wacz, pług, siewnik do kukury-
dzy, agregat uprawowo-siewny, 
przyczepę, rozsiewacz nawozów, 
bronę talerzową oraz przystawkę 
do rzepaku.

Skarbnik jest zobowiązana kre-
dytem inwestycyjnym zaciągnię-
tym na zakup maszyn rolniczych 
w  związku z   uzyskaniem dofi-
nansowania z  ARiMR. Do spła-
ty na 31.12.2019 r. pozostało 100 
tys. zł.

  Krzysztof Osóbka, Prze-
wodniczący Rady Gminy, wy-
kazał posiadanie 129.366,37 
zł oszczędności (rok wcześniej 
140.938,90 zł). Posiada dom 
o pow. 183,10 mkw. i wartości 340 
tys. zł. Wykazał też posiadanie 
spółdzielczego mieszkania wła-
snościowego o pow. 54,75 mkw. 
i wartości 209.000 zł. 

Prowadzi gospodarstwo ogól-
norolne o pow. 7,22 ha i wartości 
200 tys. zł. Nie wykazał osiągnię-
tego z tego tytułu przychodu i do-
chodu.

Prowadzi jednoosobową dzia-
łalność gospodarczą, zajmującą 
się usługami BHP dla firm, roz-
liczeniem kierowców oraz ubez-
pieczeniami. Z tego tytułu uzyskał 
przychód 56.930 zł oraz dochód 
15.470,02 zł.

Z tytułu zatrudnienia uzyskał 
dochód 62.817,38 zł, z  dopłat 
ARiMR 6.974,18 zł, a z tytułu diet 
radnego 15.576 zł. Z tytułu naj-
mu prywatnego uzyskał przychód 
14.268,38 zł.

Posiada samochód Honda 
z 2010 roku, o wartości ok. 22 tys. 
zł. Nie posiada zobowiązań finan-
sowych powyżej 10 tys. zł.

  Tomasz Baczyński, rad-
ny, wykazał posiadanie 35.000 
zł oszczędności (rok wcześniej 40 
tys. zł). We współwłasności posia-
da dom o powierzchni 200 mkw. 

i  wartości 300 tys. zł, a  także 
mieszkanie o pow. 42 mkw. i war-
tości 350 tys. zł.

Wśród innych posiadanych 
nieruchomości wskazał działkę 
o  pow. 1100 mkw. i  wartości 30 
tys. zł oraz działkę o  pow. 1850 
mkw. i  wartości 50 tys. zł (oby-
dwie we współwłasności).

Prowadzi jednoosobową dzia-
łalność gospodarczą „SK-TB”. 

Z tytułu diet radnego osiągnął 
dochód 6.728,71 zł, z  tytułu za-
trudnienia 77.405,28 zł, natomiast 
z tytułu prowadzenia działalności 
gospodarczej 15.555 zł.

Posiada samochód osobowy 
Honda Civic z 2018 roku.

Radny nie posiada zobowiązań 
finansowych powyżej 10 tys. zł.

  Henryk Bakalarski, rad-
ny, wykazał posiadanie 285.457 
zł oszczędności (rok wcześniej 
207.212 zł) oraz 47 sztuk obligacji 
Getin Noble Bank S.A, na kwotę 
47.000 zł.

We współwłasności małżeń-
skiej posiada dom o  powierzch-
ni 120 mkw. i  wartości 360 tys. 
zł. Wykazał też posiadanie dział-
ki siedliskowej o pow. 0,09 ha, bu-
dynku gospodarczego o pow. 68 
mkw. i  lasu o  pow. 0,43 ha. Ich 
wartość określił jako „według cen 
rynkowych”.

Z tytułu umowy o  pracę uzy-
skał dochód 172.247,70 zł, nato-
miast diety radnego pozwoliły mu 
uzyskać 7.670 zł.

Posiada samochód osobowy 
Mazda z 2010 roku.

Nie posiada zobowiązań pie-
niężnych, których wartość prze-
kracza 10 tys. zł.

  Małgorzata Bolimow-
ska, radna, wykazała posiada-
nie 13.320,35 zł oszczędności. 
We współwłasności posiada dom 
o pow. 180 mkw. i wartości 350 
tys. zł.

Także we współwłasności po-
siada gospodarstwo ogólnorolne 
o pow. 5,41 ha i wartości 120.000 
zł. Nie osiągnęła z tego tytułu do-
chodu.

Wykazała uzyskany spadek 
(po ciotce): budynek mieszkalny 
jednorodzinny o  pow. 82 mkw. 
(1/40 część) oraz środki pieniężne 
2.604,07 USD (1/40 część).

Z tytułu zatrudnienia w  ZSP 
nr 1 w Łowiczu uzyskała dochód 
86.784,67 zł, z Zakładu Doradz-
twa Zawodowego w Łodzi 480 zł, 
z OKE Łódź 94,08 zł, natomiast 
z tytułu diet radnej 5.628,71 zł.

Posiada samochód Ford Mon-
deo z 2016 roku.

Nie posiada zobowiązań finan-
sowych powyżej 10 tys. zł.

  Marek Jaworski, radny, 
wykazał posiadanie 43.131 zł oraz 
35 euro oszczędności (rok wcze-
śniej 20.000 zł i 60 euro).

We współwłasności (z tytułu 
spadku) posiada dom o  pow. 76 
mkw. i wartości 320.000 zł. Wśród 
innych posiadanych nieruchomo-
ści wskazał działkę (ziemia rol-
na) o pow. 3,85 ha i działkę leśną 
o pow. 0, 84 ha (obydwie współ-
własność, spadek).

Z tytułu wynagrodzenia ze 
stosunku służbowego uzyskał 
62.225,07 zł, z tytułu umowy-zle-
cenia 832,32 zł, natomiast z diet 
radnego 5.400 zł.

Posiada samochód osobowy 
Opel Astra z 2011 roku.

Radny nie posiada zobowiązań 
finansowych powyżej 10 tys. zł.

  Barbara Kostusiak, rad-
na, nie wykazała posiadanych 
oszczędności. Wykazała nato-
miast posiadanie domu o  pow. 
277,50 mkw. i wartości 330 tys. zł.

Z tytułu emerytury uzyskała 
dochód 35.352,92 zł, natomiast 
z tytułu diet radnej 5.900 zł.

Posiada samochód osobowy 
Mercedes z 1996 roku oraz Mer-
cedes z 2005 roku.

Nie posiada zobowiązań pie-
niężnych, których wartość prze-
kracza 10 tys. zł.

  Jacek Makowski, rad-
ny, wykazał posiadanie 20 tys. 
zł oszczędności (rok wcześniej 
60.034,68 zł). Posiada dom o pow. 
150 mkw. i wartości 90 tys. zł.

Prowadzi gospodarstwo (pro-
dukcja mleka i bydła opasowego) 
o pow. 14,11 ha i wartości 350 tys. 
zł. Z tego tytułu uzyskał przychód 
w wysokości 217.500 zł oraz do-
chód 55.000 zł.

Wśród innych posiadanych nie-
ruchomości wskazał część go-
spodarstwa rolnego o  pow. 6,93 
ha i  wartości 90 tys. zł (współ-
własność z  braćmi). Nie uzyskał 
z tego tytułu dochodu.

Z tytułu diet radnego uzyskał 
dochód 5.700 zł, natomiast dzięki 
ARiMR 25.271,75 zł.

We współwłasności z  bratem 
posiada ciągnik rolniczy Ursus. 
Posiada także przyczepę rolniczą 
Pronar, prasę rolującą oraz mini 
ładowarkę przegubową z  osprzę-
tem.

Radny jest zobowiązanym kre-
dytem w wysokości 97.290 zł (rok 
wcześniej 105.755 zł).

  Tomasz Papiernik, radny, 
wykazał posiadanie we współ-
własności małżeńskiej 15 tys. 
zł oszczędności (rok wcześniej 
45.000 zł). Wraz z  żoną posiada 
dom o  pow. 94 mkw. i  wartości 
400 tys. zł.

Wśród innych posiadanych nie-
ruchomości wskazał taką o pow. 
1.174 mkw. i  wartości 50 tys. zł 
(współwłasność małżeńska).

Z tytułu zatrudnienia uzyskał 
przychód w wysokości 55.321,21 
zł, natomiast dochód z tytułu diet 
radnego to 5.600 zł.

Posiada samochód osobowy 
Skoda Octavia z 2006 roku.

Jest zobowiązany kredy-
tem hipotecznym w  wysoko-
ści 265.850,47 zł (rok wcześniej 
416.263 zł).

  Tomasz Pruk, radny, wyka-
zał posiadanie 3.500 zł oszczęd-
ności we współwłasności małżeń-
skiej. Także we współwłasności 
posiada dom o  pow. 108 mkw. 
i wartości 450 tys. zł. 

W dzierżawie posiada gospo-
darstwo ogólnorolne o pow. 3,94 
ha. Z tego tytułu nie osiągnął 
w ubiegłym roku dochodu.

Prowadzi działalność gospo-
darczą – usługi rolnicze. Nie wy-
kazał osiągniętego z  tego tytułu 
dochodu.

Z tytułu umowy o pracę uzyskał 
dochód w wysokości 35.099,15 zł, 
z dopłat ARiMR 3.973,05 zł, na-
tomiast z tytułu diet radnego 5.900 
zł.

Posiada ciągnik rolniczy Ursus 
z 1969 roku, ciągnik Ursus z 1986 
roku, kombajn zbożowy Bizon 

z  1984 roku, a  także samochód 
osobowy Opel Astra z 2002 roku.

Jest zobowiązany kredytem go-
tówkowym w wysokości 62.100 zł 
(rok wcześniej 45.552,29 zł – róż-
nica wynika z faktu, że są to dwa 
inne kredyty).

  Arkadiusz Pudłowski, rad-
ny, nie wykazał posiadanych 
oszczędności ani majątku.

Z tytułu zatrudnienia uzyskał 
przychód 54.959,16 zł, natomiast 
z tytułu diet radnego osiągnął do-
chód 4.230 zł.

Nie posiada mienia ruchomego 
o wartości powyżej 10 tys. zł.

Jest zobowiązany kredytem 
w wysokości 55.557,84 zł.

  Zbigniew Szymański, rad-
ny, nie wykazał posiadanych 
oszczędności. Wykazał natomiast 
posiadanie domu o pow. 140 mkw. 
i wartości 130 tys. zł (współwła-
sność małżeńska). 

Wspólnie z  żoną posiada go-
spodarstwo ogólnorolne o  pow. 
1,2789 ha i  wartości 10 tys. zł.  
Z tego tytułu nie uzyskał dochodu.

Wykazał także posiadanie 
(również we współwłasności mał-
żeńskiej) działki o  pow. 0,23 ha 
i wartości 23 tys. zł.

Z tytułu zatrudnienia uzyskał 
dochód w wysokości 70.596,51 zł, 
z diet radnego 6.600 zł, natomiast 
z tytułu prac w komisji wyborczej 
400 zł.

Nie posiada mienia ruchomego 
o wartości powyżej 10 tys. zł.

Jest zobowiązany kredytem 
konsumpcyjnym w  wysokości  
20 tys. zł (tak samo jak rok wcze-
śniej).

  Bogusława Tomczak, rad-
na, wykazała posiadanie oszczęd-
ności w  wysokości: 28.154 zł 
i 7.600 zł (rok wcześniej 39.877,79 
zł). We współwłasności z  synem 
posiada dom o pow. 137,75 mkw. 
i wartości 300 tys. zł.

Posiada gospodarstwo ogól-
norolne o pow. 1,75 ha i wartości  
50 tys. zł. Osiągnęła z  tego ty-
tułu dochód w  postaci dopłat 
z ARiMR 1.704,53 zł.

Z tytułu umowy o  pracę uzy-
skała dochód 46.785,61 zł, nato-
miast z tytułu diet radnej 5.900 zł.

We współwłasności z  synem 
posiada samochód Volkswagen 
Passat z  2005 roku, o  wartości  
15 tys. zł.

Nie posiada zobowiązań finan-
sowych o wartości powyżej 10 tys. 
zł.

  Janina Werle, radna, wy-
kazała posiadanie we współwła-
sności majątkowej 37.532,48 
zł oszczędności (rok wcześniej 
9.754,22 zł). Także we współwła-
sności posiada dom o  pow. 120 
mkw. i wartości 150 tys. zł.

Posiada (również współwła-
sność majątkowa) gospodarstwo 
ogólnorolne o pow. 7,59 ha i war-
tości 245.688,30 zł (rok wcześniej 
pow. 7,28 ha i wartość 194.412,40 
zł). Z tego tytułu uzyskała przy-
chód 9.239,14 zł i dochód 7.164,54 
zł.

Z tytułu zatrudnienia w  ubie-
głym roku uzyskała dochód 
98.468,60 zł, z  tytułu diet radnej 
5.500 zł, z diet członka GKRPA 
840 zł. Wykazała także emeryturę 
męża 48.021,62 zł.

We współwłasności posiada sa-
mochód Kia Picanto z 2015 roku.

Radna nie posiada zobowiązań 
finansowych powyżej 10 tys. zł.

  Tomasz Wierzbicki, radny, 
wykazał posiadanie 111.717,88 zł 
oszczędności we współwłasno-
ści małżeńskiej (rok wcześniej 
92.390,24 zł), a  także pożyczki 
osobie fizycznej 140 tys. zł (rów-
nież we współwłasności małżeń-
skiej). 

Wraz z  żoną posiada dom 
o pow. 120 mkw. i wartości 400 
tys. zł. Małżeństwo posiada też 
gospodarstwo sadownicze o pow. 
1,31 ha i wartości 50 tys. zł. Z tego 
tytułu radny nie uzyskał dochodu.

Wśród innych posiadanych nie-
ruchomości radny wykazał ga-
raż o pow. 50,10 mkw. i wartości  
20 tys. zł (współwłasność małżeń-
ska).

Prowadzi działalność gospo-
darczą (wykonywanie instalacji 
wodno-kanalizacyjnych, ciepl-
nych, gazowych i  klimatyzacyj-
nych). Z tego tytułu uzyskał przy-
chód 1.619.606,78 zł oraz dochód 
317.017,44 zł (współwłasność 
małżeńska).

Z tytułu zatrudnienia osiągnął 
dochód 43.317,297 zł, z  dopłat 
ARiMR 1.073,57 zł, natomiast 
z tytułu diet radnego 6.600 zł.

We współwłasności małżeń-
skiej posiada samochód Nissan 
Interstar z 2010 roku, Renault Ma-
ster z 2006 roku, Mercedes Benz 
z  2012 roku (leasing), Volkswa-
gen Polo z 2010 roku oraz Hondę 
FR-V z 2007 roku.

Radny jest zobowiązany: kre-
dytem gotówkowym konsu-
menckim zaciągniętym na kwo-
tę 25.000 zł (do spłaty na dzień 
31.12.2019 r. pozostało 14.976 
zł) oraz kredytem gotówkowym 
konsumenckim zaciągniętym 
na kwotę 22.000 zł (do spłaty 
na dzień 31.12.2019 r. pozosta-
ło 20.130 zł). Obydwa stanowią 
wspólność małżeńską (rok wcze-
śniej kredyt na kwotę 25.000 zł, 
do spłaty na dzień 31.12.2018  
– 19.968 zł).

  Tomasz Zimny, radny, 
wykazał posiadanie 43.054,04 
zł oszczędności (rok wcześniej 
34.000 zł) oraz: PKO portfel in-
westycyjny 154.668,68 zł (rok 
wcześniej 150 tys. zł), PKO FIO 
152.583,11 zł (rok wcześniej 150 
tys. zł) oraz rachunek oszczędno-
ściowy – lokata terminowa 32.100 
zł (rok wcześniej 30.250 zł).

Posiada dom o pow. 173 mkw. 
i wartości 500 tys. zł. 

Wśród innych posiadanych nie-
ruchomości wskazał: działkę wraz 
z domem o pow. 0,700 ha i  war-
tości ok. 500 tys. zł, działkę o pow. 
0,25 ha i  wartości ok 50 tys. zł 
oraz działkę o  pow. 0,2756 ha 
i wartości ok. 80 tys. zł.

Z tytułu zatrudnienia w MZK 
Skierniewice uzyskał dochód 
46.815,09 zł, z  OSK „Radar” 
9.208,80 zł, z  tytułu świadczenia 
emerytalnego 59.217 zł, z  umo-
wy-zlecenia z  Mazowieckim 
Związkiem Pszczelarzy 9.075,92 
zł, natomiast z tytułu diet radnego 
5.800 zł.

Posiada pasiekę pszczelarską 
wraz z osprzętem o wartości ok. 
25 tys. zł, a także samochód oso-
bowy Opel Corsa z  2008 roku 
i Opel Vectra z 1998 roku.

Nie posiada zobowiązań pie-
niężnych o  wartości powyżej  
10 tys. zł. 
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Gmina Sanniki | zmiany w budżecie

Żeby wybudować drogę,
musieli zrezygnować
z innych inwestycji
11 września na nadzwyczajnej sesji Rady  
Miasta i Gminy Sanniki podjęto decyzję  
o zmianach w Wieloletniej Prognozie Finansowej 
i w budżecie na 2020 rok.

Burmistrz Gabriel Wieczorek 
poinformował radnych o dobrej 
– na pierwszy rzut oka – wiado-
mości: gmina otrzymała dofinan-
sowanie w kwocie ponad 1,3 mln 
złotych z Funduszu Dróg Sa-
morządowych na budowę drogi 
gminnej w Brzezi. Jest to aż 70 
procent wartości całej inwestycji; 
gmina ma dopłacić około 500 ty-
sięcy złotych, jednak łączna prze-
sunięta suma to 600 tysięcy zł.

Aby móc spełnić warunek 
wkładu własnego, gmina musia-
ła dokonać przesunięć w budżecie 
i zmian w Wieloletniej Progno-
zie Finansowej. Skarbnik gminy 
Marlena Kunikowska i burmistrz 
wskazali inwestycje, które należy 

całkiem zdjąć z tegorocznego bu-
dżetu lub zmniejszyć je w dużym 
stopniu.

Najmniej emocji wzbudziło 
zmniejszenie kwoty przeznaczo-
nej na budowę odcinka kanalizacji 
deszczowej na końcu ulicy Wól-
czyńskiej w Sannikach. Na całość 
zadania przeznaczone było 130 ty-
sięcy złotych, a po zmianie jest to 
30 tysięcy, które ma zostać prze-
znaczone tylko na dokumentację 
niezbędną do rozpoczęcia inwe-
stycji.

Drugą zmianą jest wykonanie 
ścieżek rowerowych wzdłuż drogi 
wojewódzkiej 577 przez Czyżew 
i Szkaradę. Na to zadanie miało 
zostać wydane 150 tys. zł. Cała ta 
kwota została zdjęta z tegorocz-
nego budżetu. Tej zmianie sprze-
ciwił się radny Damian Dolniak, 
który zauważył, że te sołectwa 
zrzekły się swojego funduszu so-

łeckiego, aby ścieżki mogły zostać 
wykonane (był to warunek, aby 
otrzymać pieniądze z zewnątrz). 
Burmistrz Wieczorek poprosił 
radnych o rozmowy z mieszkań-
cami okręgów, które reprezentują. 
Według niego konieczna jest cier-
pliwość, ponieważ kiedy gmina 
otrzyma dofinansowanie na jakąś 
inwestycję, staje się ona prioryte-
towa. Radny Wiesław Nowicki 
poparł burmistrza.

– Gdyby proporcje były inne, 
to można by się zastanawiać. Ale  
1 mln 300 tys. to dużo – mówił. 

Tym, co wywołało największą 
dyskusję, było zmniejszenie o 220 
tysięcy złotych kwoty przewidzia-
nej na utwardzenie drogi w Osmo-
linie. Całość zadania to koszt 232 
tysięcy złotych. Skarbnik zapro-
ponowała pozostawienie 12 tysię-
cy złotych na przygotowanie nie-
zbędnej dokumentacji.

Z tą propozycją nie zgodził się 
radny Wojciech Gładoch, który 
zarzucił burmistrzowi, że pienią-
dze przeznaczone na wykonanie 
tego zadania zdejmowane są z bu-
dżetu po raz drugi.

Gabriel Wieczorek był przeko-
nany co do słuszności pomysłu. 

– Inwestycje, które chcemy 
zdjąć, nie przepadają. Dokumen-
tacja będzie wykonywana, wio-
sną 2021 przystąpimy do realizacji 
– zapewniał. Radny Gładoch po-
wiedział natomiast, że nie wierzy 
w te obietnice, ponieważ nie jest to 
pierwszy raz, kiedy je słyszy. 

Pojawiła się z jego strony suge-
stia, że pieniądze można by zabrać 
z budowy drogi w Barciku. Bur-
mistrz podał argumenty, dlaczego 
nie jest to możliwe: w Barciku do-
kumentacja zostanie zrealizowana 
w tym tygodniu, wkrótce zostanie 
ogłoszony przetarg na wykonanie 
tych prac, a poza tym w Osmolinie 
przy planowanej drodze znajduje 
się kilka zabudowań, podczas gdy 
w Barciku – kilkadziesiąt.

Burmistrz Gabriel Wieczorek 
zaznaczał, że najważniejsze jest 
realizowanie zadań, które spełnia-
ją potrzeby jak największej ilo-
ści mieszkańców. Jego zdaniem 
„zdjęcie” drogi w Barciku z tego-
rocznego budżetu byłoby nieefek-
tywne i nieuzasadnione ekono-
micznie. 

Pieniądze, które zostały zdjęte 
z tych trzech inwestycji, to łącz-
nie 470 tysięcy złotych. Do wkła-
du własnego na budowę drogi  
w Brzezi gmina doliczy także 150 
tysięcy, które ma zabezpieczone  
na ten cel.

Za podjęciem uchwały odno-
śnie zmian w Wieloletniej Progno-
zie Finansowej było 11 z 12 obec-
nych radnych, od głosu wstrzymał 
się jeden – Wojciech Gładoch.

Radni zaproponowali, by w pro-
jekcie budżetu na kolejny rok za-
bezpieczyć pieniądze na inwesty-
cje, w których dokonano zmian. 
Burmistrz powiedział, że jest taka 
możliwość. Projekt budżetu na ko-
lejny rok zostanie stworzony do 15 
listopada bieżącego roku.  ks

Gmina Zduny | odnawialne źródła energii

Baterie słoneczne  
i panele fotowoltaiczne 
do końca roku
Grupa Ekoenergia Sp. 
z o.o. z Sierakowic 
Prawych pod 
Skierniewicami wygrała 
przetarg na realizację 
zadania – wykorzystanie 
odnawialnych źródeł 
energii w gminie Zduny. 

Była jedynym oferentem, któ-
ry przystąpił do przetargu, a cena, 
jaką spółka zaproponowała, była 
niższa niż kwota, jaka była na to 
przeznaczona. Przetarg został roz-
strzygnięty 14 września. 

Kwota uzyskana w nim to 
2.016.753,21 zł brutto, ale gdyby 
w postępowaniu była konkuren-
cja, to nie byłby to jedyny czynnik 
brany pod uwagę, choć kluczowy 
– można było za niego uzyskać 
60% punktów. Brano również 
pod uwagę gwarancję, a ta będzie 
udzielona na 72 miesiące, przy 
czym za gwarancję przyznawano 
8%, ale oceniano też inne skład-
niki oferty. 

Kwota, jaka była przeznaczo-
na na to zadanie, to 2.434.163 zł,  
w tym 85% stanowi dofinanso-
wanie z Regionalnego Progra-
mu Operacyjnego Województwa 
Łódzkiego, wobec niższej ceny 
uzyskanej z przetargu kwota dota-

cji będzie mniejsza niż zakładano, 
a ta miała wynieść 1.837.234 zł. 

W ramach zadania Ekoener-
gia będzie musiała dostarczyć  
i zamontować, a także zaprojekto-
wać i uruchomić 52 instalacje ko-
lektorów słonecznych, 6 kotłów na 
biomasę i 55 instalacji fotowolta-
icznych. Większość z nich będzie 
się znajdowała w prywatnych bu-
dynkach mieszkalnych. Tylko jed-
na instalacja fotowoltaiczna na 
budynku użyteczności publicz-
nej – jakim jest Szkoła Podstawo-
wa w Nowych Zdunach. Będzie 
ona miała moc minimalną 39,78 
kW. Na budynkach prywatnych 
zakłada się powstanie instalacji  
o mocy nie mniejszej niż: 2,04 
kW – 11 instalacji, 3,06 kW  
– 19 sztuk, 4,08 kW – 9 sztuk oraz 
9,86 kW – 1 sztuka. 

Piece na biomasę (pelet) mają 
mieć moc nie mniejszą niż 15 kW 
– takich ma być 4, 20 kW – 1 oraz 
25 kW – 1. 

Przygotowania do realizacji 
zadania trwały od dłuższego cza-
su, umowa o przyznaniu gminie 
unijnej dotacji podpisana została 
jeszcze w lipcu 2019, teraz przy-
szedł czas na realizację zadania. 
Ale ten etap inwestycji nie będzie 
wyjątkowo długi – ma się skoń-
czyć do 30 grudnia bieżącego 
roku.  mwk 
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Punkt zapalny

Łowicz | Agros Nova

Problem z wodociągiem rozwiązany
W lokalnej sieci wodociągowej 

łowickiego ZPOW Agros Nova 
pojawiły się bakterie z grupy coli. 
Problem został rozwiązany w nie-
co ponad tydzień po jego ujawnie-
niu.

PSSE w  Łowiczu 7 września 
wydał komunikat o  obecności 
w wodociągu (zbiorniku wyrów-
nawczym) bakterii z  grupy coli, 
a tym samym o niezdatności wody 
do spożycia. Były to pojedyncze 
kolonie wykryte w dwóch punk-
tach poboru podczas rutynowej, 
planowanej kontroli Sanepidu. 

– Przyczyny takich nieprawi-
dłowości są trudne do ustalenia – 
poinformował nas Jarosław Sam-
sel, wiceprezes zarządu ZPOW 

Agros Nova. – Co ważne, ponow-
ne badanie w  akredytowanym, 
niezależnym laboratorium po-
twierdziło, że wodociąg jest czy-
sty i możemy nadal, bezpiecznie 
korzystać z naszych ujęć. 

Woda z tego ujęcia wykorzysty-
wana była tylko na terenie zakła-
du, do wodociągu nie były pod-
pięte żadne inne obiekty. Firma 
ma też możliwość przepięcia za-
silania do miejskiej sieci wodocią-
gowej (zarządzanej przez Zakład 
Usług Komunalnych) z  czego, 
rzecz jasna, skorzystała po wykry-
ciu bakterii w jej sieci. 

Ta z kolei została poddana grun-
townej dezynfekcji, w  pierwszej 
kolejności odkażanie podchlory-

nem sodu. Produkcja w tym mo-
mencie i tak była wstrzymana ze 
względu na trwający przegląd i re-
mont linii produkcyjnych. Pew-
ne niedogodności jednak były. – 
Przykładowo, byliśmy zmuszeni 
wstrzymać dostawy pomidorów 
do przerobu, do momentu zakoń-
czenia dezynfekcji i przepięcia się 
na wodę z miasta – przyznaje pre-
zes Samsel. Zapewnia przy tym, 
że sytuacja ta w żaden sposób nie 
wpłynęła na jakość produktów.

Ocenę o zdatności wody z za-
kładowej sieci Sanepid wydał  
18 września. – Wyniki ponow-
nych badań potwierdzają po-
prawę jakości wody – napisano  
w ocenie.  tm

Seroki, Parma | Spór wokół toru

Mieszkańcy chcą ciszy, 
crossowcy miejsca do jazdy
Część mieszkańców 
Parmy (gmina Łowicz) 
znów zwraca uwagę na 
powracający problem 
hałasu dochodzącego 
do ich domów z toru 
motocrossowego 
w pobliskich Serokach 
(gmina Łyszkowice). 
Na pewno trudno będzie 
pogodzić interes tych, 
którzy lubią wypoczynek 
w ciszy i tych, którzy 
chcą poszaleć na torze, 
choć padają też głosy 
kompromisowe.

Pierwsze skargi na tor pojawi-
ły się niedługo po tym, kiedy on 
powstawał. Później jednak wyda-
wało się, że mieszkańcy już się 
zdążyli przyzwyczaić – ale po 
pewnym czasie ich cierpliwość 
też zaczęła się wyczerpywać, 
tym bardziej, że – według relacji 
mieszkańców Parmy – w  ciągu 
ostatnich trzech lat ruch na torze, 
a  już szczególnie drażniący ich 
hałas nasiliły się.

interwencja radnego 
w starostwie
W sprawie tej interweniował 

u wicestarosty i  komendanta po-
licji radny z Parmy Dariusz Sku-
limowski. Przyznaje on, iż głosy 
w jego miejscowości są podzielo-
ne, bo obok tych, którzy mają już 
dość, są też tacy, którym obecność 
toru nie przeszkadza. – Trzeba 
jednak coś w tej sprawie zrobić, bo 
chodzi nie tylko o nasz komfort, 
ale też o bezpieczeństwo – mówi 
radny. Niestety, wielu użytkowni-

ków toru szaleje nie tylko na nim, 
ale też na drogach dojazdowych 
czy polach. 

– „Zieloni” też się powinni tym 
zająć, bo ptaki już dawno stąd po-
uciekały, a mieliśmy tu na żerowi-
skach stado żurawi i czaple – do-
daje inny mieszkaniec. – Jeździli 
już tak w  Dąbkowicach, w  Nie-
borowie, ale stamtąd ich pognali. 
Przyjeżdżają tu z Warszawy, z Ło-
dzi, podobno nawet ze Śląska, bo 
wszędzie ludzie reagowali zdecy-
dowanie. Jednemu z  nich nawet 
kiedyś powiedziałem: „Jakbyś pan 
tak u siebie przejechał dwa kółka 
wokół swojego domu, to sąsiedzi 
by chyba pana wyklęli!”. Więk-
szość z nich jednak nic sobie nie 
robi z naszych uwag, nawet tłumi-
ków nie używają.

Wicestarosta Piotr Malczyk po-
twierdził nam, że do starostwa do-
tarły sygnały o  hałasach związa-
nych z działaniem toru, sprawa ta 
jest w trakcie rozpatrywania.

na odpoczynek...  
do miasta
– Jakby to były dwie, trzy go-

dziny, to pewnie byśmy to znieśli, 
my tu naprawdę jesteśmy cierpli-

wi i wyrozumiali – mówił z ko-
lei pan Stanisław, także z Parmy. 
– Często jest jednak tak, że to są 
trzy dni w tygodniu non stop (pią-
tek, sobota, niedziela), a do tego 
jeszcze motocykle pojawiają się 
czasem w tygodniu. Chciałoby się 
w  niedzielę usiąść na ławeczce, 
porozmawiać z sąsiadem, a tu sły-
chać tylko ryk silników. Czasami 
uciekałem przed tym hałasem do 
syna, do miasta.

– Od razu mówię, że nie je-
stem za likwidacją tego toru 
czy za zakazaniem organizacji 
na nim zawodów – mówił nam 
inny mieszkaniec Parmy, prosząc 
o anonimowość. – Uważam nato-
miast, że powinno dojść do spotka-
nia mieszkańców z użytkującymi 
tor, na którym wypracowalibyśmy 
rozwiązanie kompromisowe, czyli 
na przykład wprowadzenia godzin 
otwarcia. Bo na pewno nie może 
być tak, jak było latem, że co so-
botę od 8 rano do 20 wieczorem 
nie było u mnie w domu słychać 
niczego innego, niż dźwięk tych 
motocykli. Nawet w upalny dzień 
nie można było na dłużej otwo-
rzyć okien, bo trudno byłoby wy-
trzymać taki ciągły hałas!

Dać im się bawić?
Żeby jednak zachować propor-

cje, musimy nadmienić, że pytali-
śmy też o działanie toru przypad-
kowo spotkanych mieszkańców 
innych miejscowości w  pobliżu 
toru i  zdecydowana większość 
odpowiadała, że ten im nie prze-
szkadza. Takie odpowiedzi sły-
szeliśmy w Polesiu czy w samych 
Serokach. – To prawda, że ich sły-

chać, ale nie powiem, żeby to był 
jakiś wielki problem – mówił nam 
jeden z mieszkańców. – Tu przy-
jeżdżają ludzie z całej Polski, a to 
świadczy o tym, że takie miejsce 
jest im potrzebne. To jest widocz-
nie ich hobby i  ja rozumiem, że 
muszą mieć gdzie je realizować.

– Wiem, że tam ten tor jest, 
ale to daleko, więc dla nas to nie 
stanowi problemu – słyszeli-
śmy z kolei od jednej mieszkanki 
w Zawadach.

Pozwolenie  
na budowę nie było 
wymagane
Od mieszkańców słyszeliśmy 

też, że tor powstał nielegalnie i, że 
motocykliści jeżdżą tam „na dzi-
ko”. Sprawdziliśmy – nie jest to 
prawdą, choć rzeczywiście moż-
na było mieć wątpliwości. Torem 
zajmuje się Łowicki Klub Moto-
crossowy, wynajmujący ten teren 
od prywatnego właściciela, któ-
ry niegdyś miał plany utworze-
nia tam kopalni żwiru (pisaliśmy 
o tym na naszych łamach w kon-
tekście sądowego sporu z  po-
przednim wójtem gminy Łyszko-
wice). Kiedy tor był uruchamiany, 
zrodziły się potężne wątpliwości 
o  to, czy mógł powstać bez po-
zwolenia na budowę. Powiatowy 
Inspektorat Nadzoru Budowlane-
go nakazał już jego rozbiórkę, ale 
po odwołaniu od jego decyzji, zu-
pełnie innego zdania był inspekto-
rat wojewódzki. Ten stwierdził, że 
do utworzenia toru nie wykorzy-
stano materiałów budowlanych, 
a  jedynie uformowano ziemię 
i piach. W ubiegłym roku decyzja 
WINB uprawomocniła się i moż-
na ją traktować jako ostateczną.

autostrada głośniejsza 
niż tor?
Prezes ŁKM Bogdan Walczak 

rozumie, że – jak to bywało w in-
nych miejscach, gdzie powstawa-
ły tory – trzeba się liczyć z tym, 
że właściciele działek w  pobliżu 
mogą być niezadowoleni. Ideal-
nego miejsca po prostu nie ma. – 
Chyba lepiej, żeby motocykliści 
jeździli po takim torze, w jednym 
miejscu, za które bierzemy odpo-
wiedzialność, niż po drogach pu-
blicznych, po lesie czy po polach – 
mówi. – Nie przypominam sobie 
żadnego wypadku z ich udziałem 
w tej okolicy, więc głosy o szcze-
gólnym niebezpieczeństwie nie są 
uzasadnione.

Prezes zauważa, że miejsce jest, 
mimo wszystko, bardzo dobre – 
w promieniu kilometra od granic 
toru nie ma żadnych zabudowań 
mieszkalnych, praktycznie dooko-
ła są też lasy, które znacznie wy-
ciszają odgłosy użytkowania toru. 

– Jestem przekonany, że pomia-
ry decybeli nie wykazałyby prze-
kroczenia dopuszczalnych norm 
– mówi Bogdan Walczak. – Więk-
szy hałas jest tam w nocy z auto-
strady, niż w ciągu dnia z toru.

Polemizuje on też z  argumen-
tem o  szkodliwości dla zwierząt, 
bowiem w pobliskich lasach moż-
na znaleźć ptasie gniazda, w po-
bliżu toru żyje też rodzina łosi, 
której – jak widać – obecność toru 
nie przeszkadza.

W rozmowie z jednym z miesz-
kańców Parmy słyszeliśmy, że na 
torze w weekendy pojawia się na-
wet po 100-200 motocykli naraz. 
– 200 motocykli? – mówi Bogdan 
Walczak. – Tyle było tylko na za-
wodach, które są raz do roku. 

chyba lepiej, żeby 
motocykliści jeździli 
po takim torze, 
w jednym miejscu, 
za które bierzemy 
odpowiedzialność, 
niż po drogach 
publicznych, po lesie 
czy po polach.

Bogdan Walczak, 
prezes Łowickiego Klubu 

Motocrossowego

Maszyna przy maszynie – ale taka frekwencja w Serokach jest tylko na oficjalnych zawodach  
raz do roku. zdjęcie wykonane w marcu 2018 roku. 
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Waliszew | Problemy z jakością wody 

Szybka reakcja była uzasadniona
Urząd Gminy Bielawy 
w ubiegłym tygodniu podjął 
natychmiastowe działania 
związane z wykryciem 
w próbkach wody pobranej 
w Stacji Uzdatniania Wody 
w Starym Waliszewie 
obecności bakterii grupy 
coli oraz Escherichia coli. 

Urząd wydał komunikat do 
mieszkańców jeszcze przed ofi-
cjalnym komunikatem Stacji Sa-
nitarno-Epiodemiologicznej. 

Dotyczył on mieszkańców tych 
miejscowości, które zasilane są 

w wodę z tej stacji, a są to: Bogu-
min, Psary (bloki), Gosławice, Ja-
ninów, Stary Waliszew, Waliszew 
Dworski oraz Wola Gosławska. 

Próbki wody do badania po-
brane zostały 15 września, a  18 
września mieszkańców poinfor-
mowano, że najprawdopodobniej 
wykryto w nich obecność bakterii 
grupy coli oraz Escherichia coli. 
Wtedy jeszcze zastrzegano, że 
jest to informacja nieoficjalna oraz 
niepotwierdzona przez PSSE. Jed-
nak samorząd z ostrożności prze-
strzegał o tym mieszkańców. Wójt 
Sylwester Kubiński wyjaśnił nam, 
że wstępne wyniki badania wody 
wskazywały na to, że nie nadaje 
się ona do spożycia. 

Dlatego podjęto działania pole-
gające na: dowiezieniu mieszkań-
com wody w butelkach, przepro-
wadzeniu dezynfekcji i  płukania 
sieci wodociągowej zasilanej ze 
wspomnianej stacji. Została ona 
czasowo odłączona od gminnego 
wodociągu. Woda do tych miej-
scowości płynie teraz z innych sta-
cji. 

Ostrożność samorządu okaza-
ła się uzasadniona, bo sanepid po-
twierdził obecność niebezpiecz-
nych dla zdrowia ludzi bakterii 
w  pobranej próbce. Po przepro-
wadzonych działaniach woda po-
nownie pobrana została do ba-
dania, samorząd i  mieszkańcy 
czekają na wynik.  mwk 

Czy usypanie takiego wzniesienia wymaga pozwolenia na budowę? 
okazuje się, że orzeczenia poszczególnych organów mogą być w tej 
kwestii różne. 
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RZUT OKIEM | TAjeMNIce zduńSKIej 

W znaczeniu urbanistycznym ulica Zduńska dla Łowicza jest tym 
samym, co Piotrkowska dla Łodzi. Tym akcentem przewodnik PTTK 
jacek Rybus rozpoczął w niedzielę 20 września spacer, który tym razem 
był poświęcony okrywaniu tajemnic ul. zduńskiej. Można było się na 
nim dowiedzieć, że ulica wzięła swą nazwę od zdunów, zaś na jednej 
z kamienic zachowała się tabliczka z nazwą ul. Bieruta – obowiązującą 
w okresie komuny. Przypomniano też dzieje społeczności żydowskiej, 
która przed II wojną światową licznie zamieszkiwała ul. zduńską 
i prowadziła na niej swoje interesy. aa 

Kultura ludowa | Artysta z Boczek kolejny raz wyróżniony cenną nagrodą

Historia Ksinzoka spod Łowicza
Ma już prawie 80 lat, ale nadal zdobywa najważniejsze w kraju nagrody. 
Stanisław Madanowski, śpiewak ludowy z Boczek Chełmońskich, w sierpniu 
po raz drugi zdobył Basztę, czyli główną nagrodę Ogólnopolskiego 
Festiwalu Kapel i Śpiewaków Ludowych w Kazimierzu Dolnym. 

Muzyka towarzyszyła panu 
Stanisławowi od dzieciństwa. 

– Kiedyś była taka moda, że 
jak rodzice szli na wesele, to 
i dzieci ze sobą brali. Słuchałem, 
jak oni śpiewali i potem śpiewa-
łem z nimi – wspomina.

Pierwszą piosenką, którą pa-
mięta ze swojego dzieciństwa, 
jest „Zielony listek orzeszy”. Kie-
dy jego rodzina śpiewała tę pio-
senkę, miał około 6 lat.

Należał do szkolnego zespo-
łu, w  którym – jak mówi – za-
wsze grał „pierwsze skrzypce” 
– główne role należały do nie-
go. Próbował grać na mandoli-
nie, na gitarze i  na akordeonie.  
Uczęszczał też do studium dla or-
ganistów, ale musiał wrócić do 
domu, żeby pracować w gospo-
darstwie.

– Kiedy tata był w  polu, za-
wsze śpiewał na traktorze – mówi 
córka pana Stanisława, Monika. 
Wspomina, że kiedy była dziec-
kiem, przy obieraniu cebuli po-
magali im inni mieszkańcy wsi 
– przychodzili i  śpiewali. Wła-
śnie wtedy nauczyła się najwię-
cej piosenek.

W latach młodzieńczych nale-
żał do Zespołu Ziemi Łowickiej 
przy Powiatowym Domu Kultury 
w Łowiczu i tam właśnie nauczył 
się wielu piosenek. Stamtąd wła-
śnie pochodzi jego solówka, któ-
rą w tym roku wykonywał na fe-
stiwalu w Kazimierzu – „Oj, ścini 
dąbek, ścini”. a zna ją dzięki Ja-
nuszowi Kaźmierczakowi, któ-
ry był założycielem zespołu. Na-
uczył się jej na 10-leciu zespołu, 
czyli w 1963 roku. 

– Wyszedłem wtedy z wojska 
– mówi pan Stanisław. Miał wte-
dy 22 lata.

Później należał do zespołu Ko-
lejarz. a  w 1974 roku, kiedy był 
sołtysem wsi Boczki Chełmoń-
skie, zorganizował dożynki. 

– Zebraliśmy się kiedyś i uło-
żyliśmy cały plan dożynek. Tak 
się to spodobało, że na drugi czy 
trzeci dzień przyjechali do mnie 
z Domu Kultury.

Kierownictwo Powiatowego 
Domu Kultury zaproponowało 
panu Stanisławowi założenie ze-
społu – i  w taki sposób powsta-
ły Boczki Chełmońskie – zespół, 
który istnieje do dziś. To właśnie 
z nim czuje się najbardziej zwią-
zany.

W 2010 roku powstał zespół 
śpiewaczy Ksinzoki, którego 
współzałożycielem jest pan Sta-
nisław. Do tej pory zdarza mu się 
z nim wystąpić. Tam też występu-
je jego córka Monika. 

nie tylko ludowo
Stanisław Madanowski znany 

jest przede wszystkim z wykony-
wania muzyki ludowej. Ale wyko-
nuje także śpiewy sakralne, w któ-
rych – jak nam powiedział – nigdy 
nie ustał. Jeśli chodzi o śpiew lu-
dowy, bywały takie lata, że nie 
występował. w  przypadku śpie-
wów sakralnych było inaczej.

Śpiewa więc w  kościele, ale 
przez wiele lat występował też na 
pogrzebach i  ślubach w  kościele 
w  Boczkach. w  swoim repertu-
arze ma bardzo dużo zapomnia-
nych pieśni kościelnych, a  także 
żałobnych i takich, które śpiewało 
się przy zmarłych.

– Pamiętam, było nas trzech 
czy czterech, śpiewaliśmy przy 
zmarłych. – mówi. Ten zwyczaj 
nie jest już tak częsty jak kiedyś. 
Mimo to, kiedy w Boczkach jest 

pogrzeb, pan Stanisław zawsze 
stara się pójść na niego i zaśpie-
wać. 

Brał udział w  różnych wyjaz-
dach – nie tylko tych zespoło-
wych. w 1975 roku wziął udział 
w pielgrzymce do Rzymu, gdzie 
uczestniczył w audiencji u papie-
ża Pawła VI, potem był na Monte 
Cassino. Śpiewał także w chórze, 
kiedy Jan Paweł II odwiedził Ło-
wicz w 1999 roku. 

Od dożynek się wszystko za-
częło i  to też było widać w póź-
niejszych latach – wiele osób 
przychodziło do pana Stanisława 
po wskazówki w budowaniu palm 
czy wieńców dożynkowych. 

W 2015 roku brał udział w or-
ganizacji dożynek wojewódzkich 
w Maurzycach, a co roku rozpo-
czyna Łowickie Żniwa swoją so-
lówką „Szumią łany, hej, złociste”. 

Doceniony artysta
Trzy lata temu wydana została 

płyta „Moje łowickie śpiewanie”, 
która zaczyna się piosenką „Oj 

ścini dąbek, ścini” – tą samą, któ-
rej nauczył się jeszcze w Zespole 
Ziemi Łowickiej. 

W 2015 otrzymał wyróżnie-
nie – na łowickim Starym Rynku 
odsłonięto jego Gwiozdę Łowic-
ką, w  dziedzinie upowszechnia-
nia i ochrony dóbr kultury ludo-
wej. Jest też laureatem Łowickiej 
Róży, czyli nagrody starostwa po-
wiatowego za osiągnięcia w

dziedzinie twórczości arty-
stycznej i  upowszechniania kul-
tury.

Dwa lata temu otrzymał pierw-
szą nagrodę na Turnieju Muzy-
ków Prawdziwych w Szczecinie.

W Kazimierzu Dolnym od lat 
odbywa się Festiwal Kapel i Śpie-
waków Ludowych, na który przez 

pewien czas pan Stanisław nie 
mógł jeździć. Wynikało to z tego, 
że specjaliści festiwalowi oceni-
li, że jego głos nie jest autentycz-
ny, ludowy, lecz że jest wyuczony. 
a on, jak sam mówi, śpiewu się ni-
gdy nie uczył. Faktem jest, że głos 

ma niesamowity, ale jest to jego 
absolutnie naturalne uzdolnienie. 
Dlatego też do Kazimierza poje-
chał dopiero cztery lata temu, na 
50. edycję Festiwalu Kapel i Śpie-
waków Ludowych – notabene naj-
słynniejszego bodaj i  najbardziej 
prestiżowego festiwalu muzyki lu-
dowej w Polsce.

Jubileuszowa edycja wydarze-
nia okazała się szczęśliwa dla ło-
wickiego muzyka – zdobył swoją 
pierwszą Basztę, czyli główną na-
grodę. 

Z racji tego, że na ten festiwal 
można jeździć raz na cztery lata, 
dopiero w tym roku pan Stanisław 
mógł ponownie spróbować swo-
ich sił. I po raz drugi okazało się 
to znakomitym posunięciem, bo 
znów udało mu się zdobyć głów-
ną nagrodę. 30 sierpnia, po dwóch 
dniach koncertów, na stronie inter-
netowej festiwalu ukazała się in-
formacja o laureatach. Zazwyczaj 
wyniki ogłaszane są w Kazimie-
rzu, jednak w tym roku, ze wzglę-
du na pandemię, zdecydowano się 
na taką formę. 

ReKLAMA

ReKLAMA

Ludzie

kinga 
SOBczak

kinga.sobczak@lowiczanin.info
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Na co dzień pan Stanisław 
jest uczynnym, uśmiechniętym 
człowiekiem.
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Pan Stanisław podczas nagrań dla Polskiego Radia na tegorocznym 
festiwalu w Kazimierzu dolnym.
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Stanisław Madanowski  
od zawsze z dumą nosił strój 
łowicki.
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Edward Bednarek (1943–2020) cz. 2
Był jednym z najwybitniejszych ludowych 
artystów muzyków regionu łowickiego. 
To wyjątkowa i niezwykle barwna postać, 
rozsławiająca Łowicz na cały świat. Przez młode 
pokolenie nazywany był ostatnim z ostatnich. 

dokończenie 
z poprzedniego 
numeru

Jedną z osób, które bardzo cie-
pło wspominają klarnecistę jest 
Mateusz Rudak, dla którego pan 
Edzio – tak mówili o nim wszyscy 
w Łowickim Ośrodku Kultury – 
był kolegą z pracy. 

Edward Bednarek przez blisko 
10 lat pracował w  ośrodku jako 
portier na 1/2 etatu. Wiele osób 
kojarzyło go z  tą funkcją, ponie-
waż współpracowników i widzów 
kina witał już od progu przygry-
wając łowickiego oberka na klar-
necie. Ze swym instrumentem 
praktycznie się nie rozstawał, zaś 
w  holu ośrodka urządzał sobie 
pewnego rodzaju próby. 

Dyrektor ŁOK Maciej Malan-
giewicz wspomina, że goszczący 
w ośrodku Tomasz Bęben, dyrek-
tor Filharmonii Łódzkiej, był tak 
zafascynowany grą pana Edzia, 
że wychodząc już, poszedł po 

aparat fotograficzny do samocho-
du i wrócił, by zrobić muzykowi 
zdjęcie. 

Mateusz Rudak podkreśla, 
że dzięki sposobowi bycia pana 
Edzia ich miejsce pracy zdawa-
ło się być domem kultury, a  nie 
ośrodkiem. Mimo dużej różnicy 
wieku pomiędzy klarnecistą a naj-
młodszymi kolegami z pracy, do 
których poza Mateuszem Ruda-
kiem zaliczali się wtedy Krystian 
Cipiński i Jakub Papuga, doskona-
le odnalazł się w roli kogoś w ro-
dzaju dziadka czy wujka. Intere-
sował się też sportem, m.in. piłką 
nożną, dlatego często rozmawia-
li o  wynikach meczów. Nigdy 
nie dał nikomu odczuć, że uważa 
się za wybitnego muzyka – choć 
w opinii osób z najbliższego oto-
czenia – po prostu nim był. 

Poza tym pan Edward był 
skarbnicą ciekawych historii, czę-
sto tych zaczerpniętych z własne-
go życia, np. gdy będąc małym 
chłopcem pływał z innymi muzy-

kami statkiem po Wiśle i zbierał 
drobne do kapelusza. 

W późniejszym czasie stały się 
one kanwą dla powstania filmu 
dokumentalnego pt. „Edziu nie 
piskej!”, który z  inicjatywy Ma-
teusza Rudaka zrealizował ŁOK. 
Część scen do filmu o  fenome-
nie muzyka ludowego nakręcono 
w jego rodzinnym Wyszogrodzie, 
dokąd pan Edzio udał się wraz 
z kolegami z pracy w sentymen-
talną podróż do czasów dzieciń-
stwa i początków przygody z mu-
zyką. 

Mateusz Rudak wspomina, że 
z rozmów z panem Edziem prze-
bijała się olbrzymia troska o przy-
szłość muzyki ludowej. Wielo-
krotnie podkreślał, że brakuje 
młodych ludzi, którzy chcieliby 
grać na instrumentach takich jak 
bębenek czy trójkąt. Dlatego był 
bardzo dumny z  Dominika Do-
mińczaka i Aleksandra Dutkiewi-
cza, którzy stali się kontynuatora-
mi gry na klarnecie. 

Dyrektor ŁOK Maciej Malan-
giewicz wspomina, że Edwar-
da Bednarka poznał 20 lat temu. 
Był wówczas jednym z  czterech 
muzyków tworzących kapelę An-
drzeja Szymańskiego, która pra-
cowała z  „Koderkami”. Niestety 
wszyscy oni już nie żyją, zaś pan 
Edward odszedł jako ostatni. 

– Zawsze elegancki, kultural-
ny i  życzliwy. Dużo opowiadał 
– wspomina swego byłego pra-
cownika Maciej Malangiewicz. - 
Z sentymentem powracał do swo-
ich ról w filmach, m.in. gdy grał 
jednego z  muzyków na weselu 
Boryny w ekranizacji „Chłopów”. 

Co ciekawe, interesował się nie 
tylko muzyką ludową, ale także 
jazzową. Często podsuwał dyrek-
torowi Malangiewiczowi płyty, 
które jego zdaniem były warte po-
lecenia. 

Jan Dutkiewicz, inny znany na 
naszym terenie muzyk, powie-
dział nam o  Edwardzie Bednar-
ku, że był postacią nietuzinkową, 
potrafiącą wydobyć niespotyka-
ne brzmienie z  klarnetu. – Mia-
łem wielką radości i zaszczyt, że 
dane było mi go spotkać i z nim 
grać – wspomina ich wspólne gra-
nie w kapelach ludowych i zespo-
le weselnym. Pamięta nawet, że 
Edward Bednarek opowiadał mu, 
że miał kiedyś propozycję od mu-
zyków z  Warszawy, by grać na 
statkach i zarabiać duże pieniądze. 
Po latach nieco żałował, że z niej 
nie skorzystał. 

– Muzyka była dla taty naj-
ważniejsza – mówi nam córka 
pana Edwarda Bednarka, Edyta 
Brandt. Wspomina, że jako mała 
dziewczyna była zazdrosna o  to, 
że taty dla niej nie ma, bo gra na 
klarnecie, ciągłe próby i wyjazdy 
pochłaniały większość jego cza-
su. – Zawsze powtarzał, że klarnet 
to wymagający instrument: jak go 
zaniedbasz, to ci odpłaci – opo-
wiadał. 

Muzyka od dziecka wypełniała 
dom rodzinny pani Edyty. Przed 
każdym występem czy próbą jej 
tata mawiał, że trzeba „nawilżyć 
i  rozdmuchać” instrument, aby 

WSPOMNIENIA | PozoSTANą W NASzej PAMIęcI

Okruchy życia
ODESZlI OD NAS | 11.09.2020 – 17.09.2020

  11 września:  
Krystyna charusta, l.82;  
jan zapała, l.79, głowno.

  12 września:  
Krystyna chmurska, l.84.

  13 września:  
jerzy edward Kostrzewski, 
l.80; Władysław zawiślak, l.69; 
zbigniew Rojewski, l.66.

  14 września: henryk 

Kukieła, l.86; Barbara Lucyna 
Szczepaniak, l.81, głowno.

  15 września: Tadeusz 
Lisicki, l.92; Marian Bury, l.84, 
łowicz; henryk Sianoszek, l.56.

  16 września:  
józefa Madany, l.83;  
helena Kowalska, l.79.

  17 września: Alfreda Wanda 
Pakowska, l.82, głowno.

ReKLAMA

Wspominamy edwarda 
Bednarka, wybitnego 
klarnecistę i jednego 
z najdłużej grających 
muzyków w łowiczu.  
za swoje zasługi  
w upowszechnianiu  
i ochronie dóbr 
kultury ludowej został 
uhonorowany w 2017 
roku gwiozdą łowicką na 
Starym Rynku. 

   Edward Bednarek 
(1943–2020)

RZUT OKIEM | AKcjA #SAdzIMy

Uczniowie Szkoły Podstawowej w Nieborowie działający 
w szkolnym kole ligi Ochrony Przyrody przyłączyli się do 
ogólnopolskiej akcji #sadziMY, koordynowanej przez Lasy Polskie. 
18 września otrzymali sadzonki różnych gatunków drzew z Nadleśnictwa 
Skierniewice, które mogli zabrać do domu i zasadzić na swoich 
posesjach. Wcześniej drzewka sadzili na terenie szkoły, w sąsiedztwie 
trawiastego boiska piłkarskiego. tb
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Podczas odsłonięcia Gwiozdy Łowickiej klarneciście towarzyszyła 
jego córka edyta Brandt. 
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wydobyć z  niego odpowiednie 
dźwięki. 

Kiedy pani Edyta była 
11/12-letnią dziewczynką prosiła 
tatę, aby zabrał ją na próbę lub wy-
jazd na jeden z koncertów. Czasa-
mi jej się to nawet udawało, choć 
zabierał ją niechętnie. – Uwiel-
białam te rozśpiewane autokary, 
lubiłam podglądać jak dziewczę-
ta w  garderobie przebierają się 
w te nasze piękne stroje łowickie: 
doczepiały warkocze, zakładały 
chustki, wianki i przepiękne kiec-
ki – wspomina pani Edyta. Z cza-
sem sama zaczęła marzyć o tym, 
by ubrać strój łowicki, zatańczyć 
i zaśpiewać. Marzenie to spełniła 
mając niespełna 16 lat, gdy przy-
padkiem natrafiła na plakat infor-
mujący o naborze do Zespołu Pie-
śni i Tańca „Kolejarz”, do którego 
należała przez kolejne 4 lata. Na 
przesłuchania poszła wbrew wie-
dzy ojca, który – prawdopodob-
nie wiedząc, że jest to „niełatwy 
kawałek chleba” i z troski o cór-
kę – odradzał jej tego. O tym, że 
wstąpiła do zespołu dowiedział 
się w  chwili rozpoczęcia jednej 
z prób zespołu, gdy ona wyszła na 
scenę, a on był muzykiem grają-
cym w kapeli. 

Pani Edyta wspomina, że jej 
tata uwielbiał nie tylko muzy-
kę ludową, ale również jazzową, 
a drugim jego ukochanym instru-
mentem był saksofon. W grze na 

nim realizował się, gdy grał w ze-
spole weselnym. Poza tym uwiel-
biał orkiestry dęte, które cechował 
zupełnie inny rodzaj muzyki i re-
pertuar (hymny, marsze i  pieśni 
patriotyczne). 

Edward Bednarek z  małżeń-
stwa z Krystyną miał dwoje dzie-
ci: córkę i  syna. Jego oczkiem 
w  głowie i  wielką radością był 
wnuki: Michał i Joanna. 

– Zawsze powtarzał swoim 
wnukom, że warto mieć w życiu 
jakieś pasje, bo człowiek mający 
pasję jest bogatszy wewnętrznie – 
wspomina pani Edyta. Sama jed-
nak pamięta, że pan Edward jako 
ojciec był surowy i wymagający, 
z jego decyzjami się nie dyskuto-
wało – miały charakter nieodwo-
łalny. 

W związku z  wykonywanym 
przez zawodem muzyka, był bar-
dzo zapracowanym człowiekiem, 
przez większość czasu nie było 
go w  domu. – Z próby na pró-
bę, z  koncertu na koncert, trud-
no było to wszystko pogodzić, 
bo zespołów było kilka, a  tata 
grał w każdym – przyznaje pani 
Edyta. 

Podkreśla jednak, że były 
chwile, że potrafił ją zaskoczyć. 
Pamięta swoje 45. urodziny. Był 
późny wieczór, nagle zadzwonił 
telefon, a  w słuchawce usłysza-
ła głos taty, który mówi „Będzie 
rozmowa”. Po chwili w słuchaw-
ce usłyszała przepiękne „Sto lat!” 
zagrane przez jej tatę na klarne-
cie. Na końcu dodał tylko „Wiesz 
córcia, nie mogłem być osobi-
ście, obowiązki”. Pani Edyta to 
rozumiała, ponieważ wiedziała, 
że dzień jej urodzin pokrywa się 
z noworoczną trasą kolędowania 
„Koderek”. 

– Nie łatwe jest życie arty-
sty i nie łatwo jest być dzieckiem 
człowieka, który ma artystyczną 
duszę – mówi pani Edyta. A to 
właśnie ona była tą osobą, o której 
jej tata mówił, że to ona rozumie 
go najlepiej. 

Ostatnie 3 lata przed śmiercią 
Edward Bednarek bardzo choro-
wał. Zmarł w szpitalu w Warsza-
wie.  aa

ReKLAMA

Był postacią 
nietuzinkową, 
potrafiącą wydobyć 
niespotykane 
brzmienie z klarnetu. 
Miałem wielką radości 
i zaszczyt, że dane 
było mi go spotkać  
i z nim grać.

Jan Dutkiewicz

Bolimów | Koncert charytatywny

„Zróbmy To” dla Zosi, Janka i Mateusza
W najbliższą niedzielę 27 września o godz. 11.00,  
na terenie przy ul. Skierniewickiej w Bolimowie  
(parking na 1 listopada) rozpocznie się koncert 
charytatywny dla trójki chorych dzieci: Zosi, Janka 
i Mateusza Góreckich, organizowany przez Stowarzyszenie 
Inicjatyw Społecznych „Zróbmy To” z Bolimowa.

Prezes Stowarzyszenia Zbi-
gniew Skroński zachęca wszyst-
kich do udziału w przedsięwzię-
ciu, w  tym do przekazywania 
przedmiotów, które zostaną wy-
stawione na sprzedaż w pikniko-
wym sklepiku. W czasie impre-
zy będzie można nabyć potrawy 
z grilla, ciasta oraz kawę i herba-
tę. Zainteresowani włączeniem się 
w akcję mogą dzwonić pod nr tel. 

607 28 05 71 lub pisać na e-mail: 
zrobmy.to@wp.pl.

Będzie także trwała kwesta na 
rzecz pomocy w leczeniu i rehabi-
litacji trójki chorych dzieci. Sied-
mioletnich: Zosi chorej na mózgo-
we porażenie dziecięce i  Janka, 
który złamał rękę w łokciu z prze-
mieszczeniem kości, w  wyniku 
którego doszło do uszkodzenia 
nerwów oraz 16-letniego Mate-

usza, który choruje na cukrzycę 
pierwszego stopnia z powikłania-
mi neurologicznymi. 

Skroński powiedział nam, że 
pojawiają się wobec niego zarzuty, 
że organizuje po raz drugi przed-
sięwzięcie charytatywne dla osób 
spoza gminy. Za naszym pośred-
nictwem odpowiada – Stowarzy-
szenie jest otwarte na pomoc dla 
każdej potrzebującej jej osoby, pro-
blem w tym, że z gminy Bolimów 
nie mamy żadnych zgłoszeń. W 
tej konkretnej rodzinie jest trójka 
chorych dzieci, znam ich sytuację, 
samotnie wychowująca je matka 
potrzebuje wsparcia i tego wspar-
cia trzeba udzielić – powiedział.

Na facebookowym profilu sto-
warzyszenia dodaje – Wszystko to 
(choroby dzieci – red.) dla więk-
szości z nas byłoby dramatem, za-
zwyczaj jedno chore dziecko prze-
wraca nasz świat do góry nogami. 
W tej rodzinie choruje aż troje 
dzieci, a do tego ich ojciec 3 lata 
temu nagle zmarł, sami widzicie, 
że musimy im pomóc, musimy 
coś zrobić! Kto jak nie my!

W czasie koncertu na scenie 
wystąpi: Dj SAM z  Bolimowa, 
Kapela Ludowa Ustronie działa-
jąca przy Klubie Seniora Ustro-
nie w  Skierniewicach, wokalista 
Mateusz Staniaszek, Zespół Dzie-
cięcy Alter Ego, zespół Dafter 
z Bolimowa grający muzykę rock-
-bluesową i Lastin Line czyli śpie-
wający i grający na gitarze Mate-
usz Wysota z Bolimowa.  tb

Gmina Domaniewice | Rodzinny Rajd Pieszy

W drodze spotkają się z historią
Epidemia pokrzyżowała im 

plany, ale nie zatrzymała ich na 
dobre. W niedzielę, 27 września, 
mieszkańcy gminy Domaniewice 
wezmą udział w Rodzinnym Raj-
dzie Pieszym do Skaratek.

Przypomnijmy, że organiza-
cję pieszego rajdu planowano już 
wcześniej, w  połowie sierpnia, 
jednak wówczas został on odwoła-

ny w związku ze wzrostem zacho-
rowań na terenie gminy. Jeśli tym 
razem wszystko pójdzie zgodnie 
z planem, miłośnicy historii i  lo-
kalni patrioci wyruszą jednak do 
Skaratek.

Spotkanie rozpocznie się w naj-
bliższą niedzielę o godzinie 14.00 
przy Urzędzie Gminy. U celu, 
czyli na boisku przy Szkole Pod-

stawowej w Skaratkach oczekiwać 
będą na przybyłych członkowie 
dwóch grup historycznych: Sto-
warzyszenia Historycznego Glo-
ria Victis z Wieruszowa oraz Sto-
warzyszenia Historycznego Pułk 
37 z Kutna, którzy zadbają o do-
brą atmosferę i  niezapomniane 
emocje. W programie wydarze-
nia znalazło się mnóstwo atrakcji, 

a wśród nich opowieść o Bitwie 
Warszawskiej, prezentacja bro-
ni, pokaz przejścia granicznego 
z lat 1937-1939, a także spotkanie 
z przedwojenną Policją Państwo-
wą i oficerami Wojska Polskiego 
z okresu międzywojennego. Wy-
darzenie jest realizowane w  ra-
mach projektu „O tym nie można 
zapomnieć… – mieszkańcy Gmi-
ny Domaniewice w  Bitwie War-
szawskiej i wojnie polsko – bolsze-
wickiej” w związku z programem 
„Koalicje dla Niepodległej”.  aw

Gmina Bielawy | oSP Sobota 

Strażacy kupili ciężki samochód
ratowniczo-gaśniczy 

Jednostka Ochotniczej Straży 
Pożarnej w Sobocie zakupiła Jel-
cza 004 GCBA. 16 września zo-
stał on sprowadzony do strażnicy. 
Został – co podkreślają druhowie 
– zakupiony z środków własnych. 
Kosztował około 10 tys. zł.

Ciężki samochód ratowniczo-
-gaśniczy będzie trzecim pojaz-
dem w zasobach jednostki, która 

dysponuje też średnim samocho-
dem Star 266 oraz lekkim Lu-
blin 3. Jak nam powiedział pre-
zes Szymon Danych, druhowie 
chcieliby, aby wszystkie pojazdy 
były pod dachem, dlatego czy-
nione będą starania, aby rozbudo-
wać garaż. 

Nowo zakupiony wóz strażacy 
znaleźli w  ogłoszeniu zamiesz-

czonym na Facebooku przez jed-
nostkę z okolic Puław. Jelcz wy-

produkowany w  1989 roku był 
na wyposażeniu OSP, przejechał 
56 tys. kilometrów. Ma zbiornik 
na 6.000 litrów wody i dużą wy-
dajność autopompy – 3.200 li-
trów na minutę. Pozwala również 
na równoczesne użycie działka 
wodno-pianowego i  zbudowanie 
aż czterech linii tłoczących wodę 
lub pianę.

W jego kabinie jest miejsce dla 
6 ratowników i podręczny sprzęt, 
potrzebny podczas akcji. Strażacy 
podkreślają, że Jelcz ma silnik SW 
680/105 o mocy 243 KM z napę-
dem na tylną oś.  mwk

Nowy nabytek jednostki OSP  
w Sobocie czyli jelcz 004 gcBA. 
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PUNKTY PRZYJMOWANIA OGŁOSZEń DROBNYCH DO „NOWEGO ŁOWICZANINA”: BIURO OGŁOSZEń ŁOWICZ, uL. PIjARSKA 3A; BEDNARY, SKLeP P. PAPIeRNIK 24A; BOBROWNIKI 27, SKLeP P. PAcLeR; BOlIMóW, uL. FARNA 1 SKLeP 
„eWA”, P. PAPIeRNIK; DOMANIEWICE, uL. głóWNA 26, SKLeP P. jAKuBIAK; GąGOlIN POŁUDNIOWY, SKLeP „KoS”; IŁóW: PL. RyNeK STARoMIejSKI 21; SKLeP P. PAPIeRoWSKIego; KIERNOZIA, RyNeK KoPeRNIKA, KIoSK P.  WeSołoWSKIej; 
KOCIERZEW PóŁNOCNY: SKLeP „NA PółNocNyM” KURABKA 17A, SKLeP P. ToPoLSKIej; ŁOWICZ, oS. BRATKoWIce, KIoSK LoTTo; ŁYSZKOWICE, SKLeP „dueT”, uL. gMINNA 6; NIEBORóW, AL. LegIoNóW PoLSKIch 18, SKLeP P. FIgATA;  
NOWA SUCHA 22, SKLeP P. SIeWIeRy; OSTRóW 20, SKLeP P. Bejdy; OSMOlIN: uL. RyNeK 2, SKLeP P. SeRWAch; uL. RyNeK 19, SKLeP SPoŻyWczo-PRzeMySłoWy; PSZCZONóW 147, SKLeP P. LIPIńSKIego; SANNIKI, uL. WARSzAWSKA 183,  
SKLeP P. oLKoWIcz; SOBOTA, PL. zAWISzy czARNego 12, SKLeP P. BIńczAK; STACHlEW 113A, SKLeP P. WIeRzBIcKIej; STARY DęBSK 6A, SKLeP SPoŻyWczo-PRzeMySłoWy, ŚlESZYN, uL. góRNA 5,SKLeP P. MączyńSKIej;  
ZAWADY 67, SKLeP P. SoKALSKIej; ZŁAKóW BOROWY 139A, SKLeP P. PIecKI;

„WIEŚCI Z GŁOWNA I STRYKOWA”: BIURO OGŁOSZEń GŁOWNO, uL. łoWIcKA 40; GŁOWNO, uL. BIeLAWSKA 3, SKLeP WIeLoBRANŻoWy; DMOSIN 1: PIeKARNIA BoŻeNA, KRzeSzeWSKA; STRYKóW: STARy RyNeK 1;  uL. cMeNTARNA 12.

„NOWY ŁOWICZANIN” WYDANIE DlA żYCHlINA I OKOlIC”: BEDlNO 28 SKLeP MINI-MAg; DOBRZElIN SKLeP „MAgdA”, uL. Wł. jAgIełły; PACYNA, uL. ToWARoWA 4, SKLeP P. M. duRKI; PlECKA DąBROWA, SKLeP „MoNIKA”;  
PODCZACHY 16, SKLeP SPoŻyWczo-PRzeMySłoWy; ŚlESZYN, uL. góRNA 5, SKLeP P. MączyńSKIej; żYCHlIN, uL. 29 LISToPAdA 28, SKLeP SPoŻyWczo-PRzeMySłoWy.

WYDAWCA I REDAKCJA NIE PONOSZą ODPOWIEDZIAlNOŚCI ZA TREŚć OGŁOSZEń I REKlAM OPUBlIKOWANYCH ZGODNIE Z ART. 36 USTAWY  Z DNIA 26.01.1984 R. „PRAWO PRASOWE”

ReKLAMA

samochodowe

kupno
 Subiekt Nieborów  

Auto-kasacja, sprzedaż części, 
tel. (46) 838-55-41.

sprzedaż
 AudI A4, 2.0 benzyna,  

2001 rok, Automat, stan bdb, 
tel. kom. 576-946-773.

 cITRoËN jumper bus,  
2007 rok, 6-biegowy,  
3-osobowy lub zamienię  
na mniejszy,  
tel. kom. 502-037-679.

 cheVRoLeT Trax, 1.4 Turbo 
benzyna, tel. kom. 508-317-721.

 FIAT Seicento SX, 1998 rok, 
stan dobry, garażowany, tel. kom. 
781-192-873.

 Ford FocuS c MAX, 1.8 
benzyna, 2006 rok, tel. kom. 
607-760-119.

 Ford Focus MK 1 d, 2000 R., 
tel. kom. 888-855-800.

 honda Acord comfort, 2006 r., 
lift, 150000 km, 23000 zł,  
tel. kom. 502-768-210.

 KIA ceed, 1,6 benzyna, 2010 rok, 
tel. kom. 606-519-851.

 KIA Venga, 1.4 d, 2015 r.,  
54000, tel. kom. 697-040-161.

 LT28, na części, tel. kom. 
511-383-203.

 oPeL Antara, 2007 rok, tel. kom. 
510-177-041.

 oPeL ASTRA, 1,6, 2008 r., stan 
bdb, tel. kom. 514-123-347.

 PeugeoT 206 cc, 1.6,  
2001 R., 4.800 zł, tel. kom. 
504-011-136.

 ReNAuLT Laguna  
kombi d, 2006 r.,  
tel. kom. 603-396-785.

 Sprzedam opla corsę,  
2008r., tel. kom. 667-115-453.

 ToyoTA corolla, 2.0 d, 2004, 
tel. kom. 662-045-916.

 ToyoTA coRoLLA VeRSo,  
2.2 dISeL, 2007,  
II właściciel, 7-osobowy, hak, 
komplet kół, tel. kom.  
513-606-013.

 ToyoTA yaris, tel. kom. 
535-809-983.

 VW crafter 2007 rok,  
tel. kom. 601-297-797.

 VW golf VI, 1.6TdI, 2010 rok,  
tel. kom. 514-530-282.

 VW Passat kombi B5, 1.8 
benzyna/gaz, 1999 r., 4.600 zł, 
tel. kom. 504-011-136.

 VW Passat, 1.9 TdI, 2002 r., stan 
bdb, tel. kom. 514-414-294.

 VW Polo, 1.4 TdI, 2003 rok, 
tel. kom. 606-519-851.

 VW Polo classic, 1,6, 1997 rok, 
I właściciel, stan bdb, tel. kom. 
604-931-778.

 oPeL Astra, 1.7, tel. kom. 
503-621-804.

 SKodA yeti, 2011/2012 
rok, 109.000 km, I właściciel, 
serwisowany,  
tel. kom. 691-863-492.

 oPeL corsa, 1.2 LPg, 1.400zł, 
tel. kom. 602-584-266.

 LANoS, 1.5 LPg, 1.300zł, 
tel. kom. 602-584-266.

 FIAT Panda, 2004 rok,  
tel. kom. 509-479-016.

 FoRd Focus, 1.6, 2005 rok, 
142.000 km, tel. kom. 518-295-873.

 hyuNdAI I20, 1.2, 2010 rok, 
51.000km, I właściciel, tel. kom. 
722-090-134.

 MAzdA 3 1.6, 1.6hdI,  
2006 rok, 180.000km,  
bogate wyposażenie, serwisowana, 
tel. kom. 604-706-309.

 oPeL Astra h, 1.6 B,  
2010 rok, 69.000km, I właściciel, 
tel. kom. 600-944-728.

 oPeL corsa, 1.2, 2010 rok, 
tel. kom. 604-088-657.

 oPeL Vectra, 1.7 Td, 1995 rok, 
tel. kom. 782-478-048.

 oPeL Vectra c gTS,  
1.9 TdI, 2009 rok, skrzynia „6”, 
13.200 zł, w rozliczeniu przyjmę 
tańszy, tel. kom. 513-375-786.

 PeugeoT 307, 1.6hdI,  
2006 rok, bordowy metalik, 
atrakcyjna cena, tel. kom. 
604-706-309.

 SMART Fortwo benzyna, 2009 
rok, pół automat,  
tel. kom. 601-286-499.

 ToyoTA Avensis, 2.0 d-4d,  
2006 rok, wersja d-cat,  
13.200 zł, w rozliczeniu  
przyjmę tańszy, tel. kom. 
604-706-309.

 ToyoTA corolla, 2.0d4d, 
2009 rok, bogate wyposażenie, 
serwisowana, 16.800zł,  
w rozliczeniu mogę przyjąć 
mniejszy, tel. kom. 513-375-786.

 ToyoTA yaris, d4d, 2002 rok,  
tel. kom. 600-608-944.

 ToyoTA yaris, 1.4d4d, 2003 
rok, klimatyzacja, cena atrakcyjna, 
tel. kom. 513-375-786.

 VoLVo S40, 2.0d, 2005 rok, 
czarny metalik, bogato wyposażony, 
10.900 zł, tel. kom. 513-375-786.

 VW golf kombi, 1.6 TdI, 2015 rok, 
56.000km, I właściciel, tel. kom. 
600-944-728.

 VW golf V, 1.9TdI, 2005 rok, 
166.000km, salon Polska, tel. kom. 
782-033-989.

 VW Polo, 1.4, 2009 rok, 
klimatyzacja, 11.200zł, tel. kom. 
513-375-786.

motorowe

kupno
 Stare motocykle, części, tel. kom. 

513-185-357.

sprzedaż
 yamaha Virago 535, 1987r., 

zarejestrowana, ważne opłaty, 
kompletnie ubrana + 2 kaski, 
buty i ubranie skórzane na 
motocykl, cena 6300 zł., tel. kom. 
510-048-425.

garaże

sprzedaż
 Sprzedam garaż obok 

Intermarche. cena do negocjacji, 
tel. kom. 735-596-853.

nieruchomości

kupno
 Kupię ziemię, gm. łyszkowice 

i okolice, tel. kom. 502-602-463.

 jestem zainteresowany 
długoterminową dzierżawą 
ziemi, Tymianka Lipa, tel. kom. 
517-956-166.

sprzedaż
 Sprzedam działkę 1470 mkw., 

tel. kom. 721-152-385.

 Sprzedam działki budowlane, 
Nieborów, ul. Spacerowa, 
tel. (46) 838-58-58.

 Mieszkanie  
os.Noakowskiego,36 m2, II piętro, 
tel. kom. 577-014-868.

 Pilnie sprzedam działki 
budowlane Parma Trakt łowicki 
koło łowicza, tel. kom. 725-416-972.

 Sprzedam mieszkanie M-3, 48m2, 
osiedle Bratkowice,  
tel. kom. 501-248-347.

 Mieszkanie 65 mkw.,  
os. dąbrowskiego, IV piętro, 
tel. kom. 608-350-252.

 działka budowlana  
2200 mkw., Mysłaków, media, 
tel. kom. 665-981-200.

 Kamienica i działki  
w centrum łowicza  
oraz działki koło Walewic,  
tel. kom. 665-464-794.

 działka zadrzewiona świerkiem 
17-l., 3,6 ha, łasieczniki,  
tel. kom. 601-575-188, po 16.

 Sprzedam działki budowlane od 
20 zł cena do uzgodnienia koło 
Nieborowa, tel. kom. 669-162-492, 
po 18.

 dom (wszystkie media), działka 
546 m, łowicz, ul. Kaliska,  
tel. kom. 608-572-855.

 Sprzedam ziemię rolną 
w miejscowości świące,  
tel. kom. 694-612-055.

 działka rolna z możliwością 
zabudowy 2,6 ha, Parma, gmina 
łowicz, tel. kom. 601-280-964, 
509-299-676.

 Sprzedam domek 64 mkw.  
na działce 1500 mkw.,  
ul. jana Pawła II,  
tel. kom. 880-517-623.

 Tanio dobra nieruchomość 
łowicz – wszystkie media,  
tel. kom. 608-572-855.
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 Sprzedam ziemię  
o powierzchni 1,23 ha w zdunach, 
tel. kom. 728-855-985.

 Sprzedam mieszkanie 60 mkw., 
os. Broniewskiego, blok IV, parter, 
tel. kom. 882-786-977, 605-517-042.

 działka rolno -budowlanao 
powierzchni 0,1415 ha 
z zabudowaniami, dom mieszkalny, 
obora, garaż Wicie 73, gmina 
Kocierzew, tel. kom. 608-419-590.

 działki budowlane, otolice, 
tel. kom. 668-049-706.

 Sprzedam mieszkanie  
3 pokojowe, centrum łowicza,  
cena 265 tys., II piętro ,  
tel. kom. 669-169-258, po 16.00.

 działka 1,22 ha, zielkowice I  
tel. 609-106-174.

 Sprzedam działki budowlane 
o łącznej powierzchni 10.000 
mkw. przy ul. Płockiej/Małszyckiej 
w łowiczu, tel. kom. 514-876-245.

 Sprzedam lub zamienię  
dom pod łowiczem na bloki, 
tel. kom. 606-967-338.

 Pół bliźniaka, stan surowy 
zamknięty, łowicz,  
tel. kom. 609-009-558, po 16.00.

 działka budowlana  
3.000 mkw., gmina dmosin, 
tel. kom. 609-810-727.

 Sprzedam działkę 1.700 mkw. 
w Starym Waliszewie, tel. kom. 
503-998-339.

 działka 2.600 mkw., głowno, 
tel. kom. 886-423-100.

 Mieszkanie 36,60 mkw., 
185.000 zł, Bratkowice, tel. kom. 
516-347-960.

 Sprzedam hektar sadu, 17-letni, 
ogrodzony, Rozdzielna, tel. kom. 
789-133-087.

 Mieszkanie do wynajęcia 
w głownie, tel. kom. 607-302-816, 
535-885-251.

 Sprzedam mieszkania 
i pomieszczenia gospodarcze 
w Psarach, tel. kom. 514-529-618.

wynajem
 Wynajmę lub sprzedam 

wulkanizację z budynkami, 
Napoleońska 6, łowicz, tel. kom. 
502-163-313.

 Wynajmę lokal użytkowy  
70 m2, ul. zduńska,  
tel. kom. 607-442-383.

 Mieszkanie 50 mkw., po 
remoncie, III p., łowicz Tkaczew 6, 
tel. kom. 601-575-188, po 16.

 do wynajęcia mieszkanie M-3 
na os. dąbrowskiego, tel. kom. 
693-833-080.

 Wynajmę kawalerkę  
Warszawa ochota,  
ul. grójecka, tel. kom.  
608-684-292.

 Wynajmę 2-pokojowe, łódż, 
tel. kom. 606-373-441.

 Wynajmę 1 osobie kawalerkę, 
łowicz, dąbrowskiego,  
tel. kom. 793-014-654.

 Wynajmę mieszkanie, 43 mkw., 
nowe budownictwo, winda, garaż 
podziemny, tel. kom. 698-367-403, 
centrum łowicza.

 Wydzierżawię 4,5 ha ziemi 
Skaratki, tel. kom. 607-065-145.

 Wynajmę 40 mkw. os. 
Sikorskiego, głowno, tel. kom. 
506-824-718.

 Wynajmę mieszkanie M-4, 
os. Bratkowice, II pietro, 
świeżo po remoncie, tel. kom. 
507-150-766.

 oddam w dzierżawę łąkę 3,30ha, 
tel. kom. 665-420-674.

 Wynajmę gabinety: medyczny, 
kosmetyczny w centrum łowicza, 
tel. kom. 606-373-441.

 Wynajmę lokal użytkowy 50 mkw, 
ogrzewanie gazowe, ul. zduńska, 
łowicz, tel. kom. 607-442-383.

 Wynajmę M-3, I piętro, tel. kom. 
692-722-045.

 do wynajęcia szwalnia 
z parkiem maszynowym, tel. kom. 
514-959-833.

 do wynajęcia mieszkanie 
w Bratoszewicach w nowych 
blokach 3-pokojowe po remoncie, 
dla osób pracujących bez dzieci, 
zwierząt, 2-miesięczna kaucja, 
wynajem na dłuższy termin, 1.600 
zł+rachunki, tel. kom. 731-856-991.

zamiana
 zamienię 3-pokoje, IV piętro, 

własnościowe na 2-pokoje ok. 40 
mkw, parter lub I piętro, tel. kom. 
782-617-434.

kupno różne
 Kupię owoce kasztanowca: 

kasztany, tel. kom. 574-827-824.

 Kupię ciemne winogrono, 
tel. kom. 721-651-467.

 Bagnety, monety, medale, 
starocie, tel. kom. 606-941-752.

sprzedaż różne
 Rusztowania warszawskie, 

tel. kom. 500-262-573.

 Betoniarka, lodówka czarna 
nowa, atlas do ćwiczeń, części 
do Seata Toledo, tel. kom. 
530-370-088.

 Skrzynki jedynki, palety, drabiny, 
wagi, wąż gumowy, tel. kom. 
665-464-794.

 Widłak, tel. kom. 665-464-794.

 Sprzedam bale drewniane 
sosnowe, tel. kom. 508-317-721.

 Sprzedam agregat prądotwórczy 
230– 380V, 12,5kW, tel. kom. 
691-961-226.

 Sprzedam meble, tel. kom. 
695-778-924.

 Sprzedam suknię ślubną r. 
36, kanapę z fotelem i segment 
pokojowy ciemny stan bdb, 
tel. kom. 668-727-310.

 Sprzedam meble: kanapa 
narożna szara, wersalka bordo, 
mały segment czarny, ława 
szafa i obuwnik orzech cena do 
uzgodnienia, tel. kom. 728-259-071.

 Przewód do wody 500m średnica 
75, dwa duże zbiorniki na wodę, 
tel. kom. 791-000-972.

 Sprzedam siewnik konny 
zawieszany i krajzgę, tel. kom. 
514-013-389.

 Sprzedam regał 210cm x 285 
cm, tanio, tel. kom. 694-200-132.

 Skrzynki plastik, skrzynki 
uniwersalki, tel. kom. 662-142-726.

 Siatki filtracyjne (siatki), tel. kom. 
603-809-795.

 Sprzedam piec olejowy + zbiornik 
paliwa, 25 KW. używany, tanio, 
tel. kom. 608-076-041.

 Sprzedam zbiorniki 
kwasoodporne i beczki plastikowe 
160-200 litrów, tel. kom. 
603-754-001.

 Sprzedam automatyczny kocioł 
z podajnikiem ślimakowym 42 KV 
automat, eko Perfekt firmy Lazar, 
pracował 6 miesięcy, tel. kom. 
602-218-179.

 Sprzedam używany wypoczynek 
2 i 3 osobowy, tel. kom. 
602-218-179.

 Kocioł wodny c.o.  
z podajnikiem i zasobnikiem KWM-
SR o mocy 38kW-5 letni  
w bardzo dobrym stanie, tel. kom. 
508-177-670.

 Maszyny stębnówki juki, tel. kom. 
508-116-242.

 Sprzedam tanio tuje,  
łowicz Bolimowska 61, 
tel. (46) 837-85-84.

 grzejnik łazienkowy drabinka 
134x50cm, tel. kom. 607-760-119.

 Sprzedam bramę garażową 
240/210 bez ościeżnicy, blacha 2, 
świeżo ocieplona styropianem 4, 
tel. kom. 690-908-998.

 Sprzedam blachę falistą 
ocynkowaną 1x2 z rozbiórki  
około 60 arkuszy, tel. kom. 
508-186-353.

 Sprzedam tynk cementowo 
wapienny 5 zł za worek worek 20 
kg, tel. kom. 695-659-513.

 Krzesła, tel. kom. 500-519-872.

 Sprzedam dwa rowery 
turystyczne jak nowe, tel. kom. 
601-509-043.

 Sprzedam drewno kominkowe, 
tel. kom. 532-365-546.

 Sprzedam sadzonki 
 truskawek odmiana Rumba, 
tel. kom. 503-956-610.

 Kręgi, pokrywy, przepusty, płytki 
chodnikowe w kolorze, tel. kom. 
531-467-981.

 drewno kominkowe, opałowe 
(workowane). Skrzynki uniwersalki, 
jedynki, klepki. Producent,  
tel. kom. 501-658-261.

 drewno opałowe,  
tel. kom. 798-877-090.

 Piasek płukany, pospółka, żwir, 
podsyp, transport,  
tel. kom. 600-895-026.

 Palety 1.200x1.000,  
tel. kom. 502-919-192.

 Pianina, fortepiany,  
tel. kom. 604-443-118.

 Regał 5 elementów wysokość  
2,1, wersalka, ława, tanio,  
tel. kom. 660-851-744.

 Solidne beczki 200l z obręczami 
na paliwo 4szt,  
tel. kom. 697-048-392.

 Bale dąb, wiąz,  
tel. kom. 537-200-181.

 Wózek paleciak,  
tel. kom. 693-830-160.

 Sprzedam 2 kotły c.o., tłokowe, 
miałowe, ekogroszek, podwójne 
ruszta, moc 45 kW, 25 kW, 
używane, tel. kom. 609-682-440.

 Kwiaty doniczkowe,  
tel. kom. 516-347-960.

 Wózek RAK, LPg, 1990r,  
6.200 zł, tel. kom. 602-584-266.

 Akumulator trakcyjny 48V/650A, 
2017, 3500zł (w rozliczeniu stary), 
tel. kom. 602-584-266.

 Sprzedam wersalkę i kanapę 
z funkcją spania + 2 fotele,  
tel. kom. 603-313-527.

 Sprzedam skrzynki plastikowe 15, 
używane, tel. kom. 696-199-890.

 Kostka granitowa 5 ton,  
tel. kom. 601-286-499.

 Szyny kolejowe, dwuteownik szer. 
70 cm, wentylator nadmuchowy 
duży, tel. kom. 601-286-499.

 drzewo opałowe w metrowych 
kawałkach, tel. kom. 601-286-499.

 Kamień ozdobny Biała Marianna 
do ogrodów przydomowych, 
tel. kom. 601-286-499.

praca

dam pracę
 Zatrudnię do pracy przy 

maszynowym układaniu kostki. 
Umowa o pracę.  
Atrakcyjne wynagrodzenie,  
tel. kom. 601-593-011.

 zatrudnię hydraulika, pomoc 
hydraulika, tel. kom. 691-991-000.

 zatrudnię dekarzy lub 
pomocników, okolice dmosina, 
tel. kom. 609-846-316.

 Zatrudnię na stanowisko 
sprzedawcy, hurtownia 
materiałów budowlanych, 
Głowno, dobre wynagrodzenie., 
tel. kom. 605-086-824.

 Zatrudnię pracowników 
ogólnobudowlanych i brukarzy, 
praca Łowicz i okolice,  
tel. kom. 697-778-557.

 Prezero Service centrum 
zatrudni osobę na stanowisko 
kierowca/ładowacz, wymagana 
kat. c, praca na terenie 
łowicza, Żyrardowa i okolic, 
tel. (46) 830-35-25.

 Prezero Service centrum 
zatrudni osobę na stanowisko 
ładowacz, bez kwalifikacji, praca na 
terenie łowicza, Żyrardowa i okolic, 
tel. (46) 830-35-25.

 zatrudnię pracownika do prac 
wykończeniowych, tel. kom. 
607-164-101.

 zatrudnię do zbioru jabłek 
i karczowania sadu.  
Praca na 2 miesiące,  
tel. kom. 669-877-998.

 Przyjmę do solarium  
młodą dziewczynę,  
tel. kom. 601-147-409.

 do koszenia trawy i grabienia 
liści, tel. kom. 601-385-678.

 zatrudnię kierowcę kat. B jazda 
po kraju, tel. kom. 796-199-706.

 zatrudnię szwaczki, możliwość 
pracy chałupniczej, głowno, 
tel. kom. 502-420-340.

 zatrudnię samodzielnego 
brukarza, pomocników, wysokie 
wynagrodzenie, tel. kom. 
725-710-267.

 zatrudnię kierowcę kat. B 
w ruchu międzynarodowym, system 
tras 2/1, tel. kom. 534-704-764.

 zatrudnię tynkarzy, tel. kom. 
692-157-417.

 zatrudnię do pracy na zmywaku 
w zakładzie cukierniczym. Praca 
od poniedziałku do piątku 
w godzinach 18-2. dmosin drugi, 
tel. kom. 606-799-177.

 Przyjmę do zbioru jabłek, 
tel. kom. 660-083-556.

 Przyjmę do pracy fizycznej, 
pracownika do lat 40, tel. kom. 
608-816-582.

 zatrudnię do układania kostki, 
tel. kom. 692-789-266.

 zatrudnię pracownika 
docieplenia budynków, 
wykończenia wnętrz 
z doświadczeniem lub pomocnika, 
łowicz okolice, tel. kom. 
889-151-594.

 zatrudnię pomocników 
budowlanych, tel. kom. 
783-997-688.

 Praca od zaraz do końca 
czewrca dla pań w szklarniach, 
Łowicz, tel. kom. 604-784-713.

 zatrudnię kierowcę c+e na 
ciągnik siodłowy naczepa firanka; 
trasy: Włochy-Finlandia; Finlandia-
Włochy (przez Polskę), tel. kom. 
793-500-433.

 zatrudnię pracownika do prac 
remontowych i dociepeń, tel. kom. 
607-343-338.

 zatrudnię automatyków 
i elektryków z uprawnieniami praca 
w Polsce i zagranicą cV proszę 
kierować na e-mail a.e.gedek@
gmail.com, tel. kom. 790-808-190.

 zatrudnię do zbioru warzyw, 
tel. kom. 724-384-308.

 Przyjmę do pizzerii  
w łowiczu kierowcę na stałe  
oraz weekendowo,  
tel. kom. 504-859-387, 885-353-500.

 zatrudnię dziewiarza do maszyn 
SToLL, uNIVeRSAL, tel. kom. 
607-818-142.

 do sprzątania z orzeczeniem 
o niepełnosprawności, umowa 
o pracę + premia, tel. kom. 
530-378-426.

 do ochrony z orzeczeniem 
o niepełnosprawności, umowa 
o pracę, tel. kom. 530-378-426.

 Zatrudnię do dociepleń 
samodzielnych, praca okolice 
gminy Zduny, tel. kom. 
500-583-446.

 zatrudnię szwaczki 1 zmiana, 
głowno, tel. kom. 518-203-421.

 zatrudnię stolarza do budowy 
konstrukcji drewnianych– 
dorywczo, tel. kom. 607-701-177.

 Zatrudnię chałupniczki lub 
zespoły do stałej współpracy, 
proste szycie, tel. kom. 
796-707-200.

 zatrudnię piekarza/cukiernika 
na dobrych warunkach, tel. kom. 
504-573-701.

 chałupniczkę do szycia, praca 
całoroczna, tel. kom. 601-306-165.

 Zatrudnię szwaczki, jedna 
zmiana, stała praca w Głownie, 
tel. kom. 602-457-089.

 zatrudnię szwaczki, wymagana 
umiejętność szycia na maszynach 
overlock, dwuigłówka, stebnówka, 
głowno, tel. kom. 889-479-029.

 Poszukujemy pracownika, roboty 
budowlane, wykończeniowe, 
okolice głowna, tel. kom. 
607-606-414.

 Przyjmę pracowników do 
ociepleń, tel. kom. 724-413-332.

 zatrudnię florystkę/florystę 
do kwiaciarni w Rybnie, 
poszukiwana osoba samodzielna 
z doświadczeniem, tel. kom. 
725-725-985.

 Pomocnika na budowę, 
tel. kom. 785-402-533.

 zatrudnię kierowcę kat. c+e, 
trasy krajowe, chłodnia, tel. kom. 
504-713-008.

 zatrudnię szwaczki, głowno, 
tel. kom. 509-571-801.

 zatrudnię do zbioru jabłek, 
Bednary, tel. kom. 692-882-448.

szukam pracy
 Skręcimy meble (montaż, 

demontaż) soldnie tanio, tel. kom. 
510-871-531.

usługi wideo
 Wideofilmowanie. Fotografia, 

tel. kom. 698-535-780.

remontowo-
budowlane

usługi
 docieplanie budynków, gładzie, 

malowanie, płyty k/g, panele 
podłogowe i ścienne, glazura, 
terakota, tel. kom. 607-343-338.

 docieplanie 
budynków,malowanie, wykańczanie 
wnętrz, tel. kom. 511-735-802.

 Docieplenia stropu, 
styrobeton, zamiennik 
styropianu, tel. kom. 
605-416-083.

 Wylewki, tynki agregatem, 
tel. kom. 605-416-083.

 Malowanie, gipsowanie, ścianki 
gK, sufity podwieszane, itp. Wolne 
terminy, tel. kom. 663-801-457.
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 Wykończenia wnętrz, gipsowanie, 
malowanie, docieplenia budynków, 
prace ogólnobudowlane. 
Przystępne ceny, tel. 889-151-594.

 dachy: konstrukcje, pokrycia, 
naprawy, konserwacje, malowanie, 
smarowanie, tel. kom. 609-227-348.

 Tynki, remonty, docieplenia, tanio, 
tel. kom. 510-300-753.

 cyklinowanie bezpyłowe, 
tel. kom. 504-960-515.

 Malowanie, gładź, hydraulika, 
tel. kom. 515-830-969.

 Bramy garażowe, wrota, drzwi, 
ogrodzenia, bramy, montaż 
ogrodzeń, tel. kom. 506-771-822.

 Gipsowanie, malowanie, 
panele podłogowe. Tanio 
i solidnie, tel. kom. 664-712-854.

 Wynajem sprzętu budowlanego, 
tel. kom. 509-299-676.

 Malowanie, gipsowanie, panele 
podłogowe, zabudowa karton gips, 
tel. kom. 790-294-337.

 Wylewki agregatem, tel. kom. 
698-480-048.

 usługi minikoparką, przeciski 
kretem, tel. kom. 668-591-725.

 Tynki maszynowe, tel. kom. 
796-954-454.

 układanie kostki brukowej, 
tel. kom. 667-837-817.

 cyklinowanie, polerowanie, 
tel. kom. 501-249-461.

 układanie kostki brukowej, 
opaski wokół nagrobków, tel. kom. 
667-189-380.

 usługi kruszarką (rozbiórki), 
przesiewaczem, walcem, 
ładowarką, koparko-ładowarką, 
koparką gąsiennicowa, wywrotką, 
transport maszyn budowlanych, 
rolniczych, tel. kom. 693-565-564.

 układanie kostki brukowej, 
tel. kom. 605-565-647.

 ogrodzenia panelowe, metalowe, 
siatki, betonowe, łupane, bramy, 
furtki, balustrady, wiaty, fundamenty, 
tel. kom. 798-877-090.

 dachy, pokrycia dachowe, 
konstrukcje, obróbki, tel. kom. 
609-846-316.

 ogrodzenia – montaż, tel. kom. 
606-303-471.

 Kierowanie budowami, projekty 
indywidualne, adaptacje, tel. kom. 
693-184-322.

 Tynki maszynowe profesjonajne, 
wylewki, tel. kom. 604-144-668.

 Remonty, wykończenia, tel. kom. 
511-568-525.

 usługi minikoparką, wywrotka do 
3,5 tony, tel. kom. 608-632-134.

 okna: naprawa, regulacja, 
tel. kom. 609-135-411.

 zrobię bramy i ogrodzenia, 
tel. kom. 505-928-735.

 Serwis klimatyzacyjny – 
atrakcyjne ceny, Bełchów Sosnowa 
6, tel. kom. 508-868-498.

 Tynki, tel. kom. 575-661-940.

 Malowanie,  
tel. kom. 514-347-542.

 Dachy: profesjonalnie, papa 
termozgrzewalna, malowanie, 
smarowanie, rynny, gwarancja!, 
tel. kom. 735-300-550.

 docieplenia budynków, 
elewacje, glazura, terakota, 
adaptacja poddaszy, kompleksowe 
wykończenia wnętrz. FVAT, tel. kom. 
606-737-576.

 Dachy, rynny, akcesoria, 20 
lat doświadczenia, tel. kom. 
512-033-338.

 Remonty. Kompleksowe 
wykończenia, dekoracje ścienne, 
skuwanie tynków, wyburzanie, 
tel. kom. 794-697-553.

 Budowa domów, budynków 
gospodarczych, tel. kom. 
783-117-546.

 Brukarstwo, tel. kom. 
579-243-494.

 Remonty, glazura, terakota, 
gładzie, malowanie, tel. kom. 
721-108-965.

 Posadzki maszynowe, 
zacieranie mechaniczne, tel. kom. 
785-246-112.

 Rozbiórki, wyburzenia, 
utwardzanie placów, dróg 
dojazdowych. Kopanie  
stawów, zbiorników retencyjnych. 
usługi koparko – ładowarką, 
koparką. Transport, tel. kom. 
721-771-517.

 układanie kostki brukowej, 
odwodnienia terenu, budynków, 
zakładanie trawników, tel. kom. 
782-452-548.

sprzedaż
 Rusztowania warszawskie, 

tel. kom. 500-262-573.

 drut zbrojeniowy, słupki 
ogrodzeniowe, tel. kom. 
665-464-794.

 extra czarna ziemia ogrodowa, 
po obróbce mechanicznej, tel. kom. 
601-239-779.

 Żwir (kamień) 16-35 mm do 
ogrodu, odwodnień i drenażu, 
Kopalnia Maurzyce, tel. kom. 
601-239-779.

 Sprzedaż piasku, kruszyw, ziemi 
ogrodowej sortowanej, tel. kom. 
693-565-564.

 Dachy, rynny, akcesoria, 
tel. kom. 513-019-010.

 Sprzedam 32 mkw. 
blachodachówki,  
tel. kom. 603-313-527.

usługi 
instalacyjne

 usługi hydrauliczne: 
kompleksowo. Przeciski 
podziemne, przyłącza wod.-
kan., usługi koparko-ładowarką, 
oczyszczalnie przydomowe, 
również jako podwykonawca, 
tel. kom. 601-379-355.

 Tanio kamery, ekspres,  
tel. kom. 728-188-127.

 Anteny, telewizory naprawa, 
tel. kom. 791-210-176.

  Instalacje elektryczne,  
tel. kom. 601-142-125.

 usługi elektryczne,  
tel. kom. 509-838-364.

 Fotowoltaika,  
tel. kom. 727-534-450.

 usługi hydrauliczne, spawalnicze, 
mechaniczne. złota rączka, 
tel. kom. 506-891-289.

 hydraulika kompleksowo, 
tel. kom. 601-818-310.

 Profesjonalne instalacje 
sygnalizacji włamania, pożaru, 
kontroli dostępu, nadzoru wizyjnego 
(monitoring),  
tel. kom. 601-207-689.

usługi inne
 Wycinka drzew,  

tel. kom. 696-008-528.

 cięcie drzew niebezpiecznych, 
pielęgnacja zieleni i ogrodów, 
tel. kom. 782-718-483.

 Transport: piasek, pospółka, 
podsypka, ziemia, tel. kom. 
602-471-796.

 Koszenie kukurydzy na ziarno 
kombajnem New holland, tel. kom. 
721-737-343.

 Wycinka drzew, usługi 
podnośnikami koszowymi 
27-metrowymi, tel. kom. 
668-591-725.

 Rozdrabnianie gałęzi, wycinka 
drzew, zakrzaczeń, koszenie 
traw i prace ogrodnicze, tel. kom. 
667-732-751.

 Masz problem z komputerem: 
zadzwoń., tel. kom. 504-070-837.

 okna: naprawa, regulacja, 
tel. kom. 609-135-411.

 odnawianie wanien,  
tel. kom. 600-979-826.

 domofony: tradycyjne i cyfrowe. 
Instalacje i centralki telefoniczne, 
tel. kom. 601-207-689.

 Naprawa telewizorów, łowicz 
Topolowa 19, tel. (46) 837-70-20, 
tel. kom. 728-227-030.

 Renowacja mebli stylowych, 
nowoczesnych, wycena gratis, 
7 dni w tygodniu, tel. kom. 
883-589-669.

matrymonialne
 Poznam Panią, tel. kom. 

793-443-068.

 Poznam kobietę szczerą, 
uczciwą, duży temperament, wiek 
44-63, sms,  
tel. kom. 606-735-889.

 Poznam atrakcyjną kobietę 
do miłych spotkań, tel. kom. 
781-196-232.

 Wdowa lat 70 pozna Pana  
na stałe, tel. kom. 695-493-067.

 Wysoki brunet pozna zadbana 
kobietę do 48 lat, tel. kom. 
693-628-216.

nauka
 Angielski, nauczyciel, 

egzaminator maturalny, tel. kom. 
662-611-189.

 Matematyka, informatyka, 
tel. kom. 695-537-664.

 Kanadyjczyk polskiego 
pochodzenia: nauka angielskiego 
i francuskiego, wszystkie poziomy, 
tel. kom. 604-621-125.

 Pomoc w nauce angielskiego 
i francuskiego dla uczniów szkół 
podstawowych i średnich,  
tel. kom. 604-621-125.

 Matematyka– szkoła 
podstawowa, egzamin 8-klasisty, 
tel. kom. 577-499-553.

 Matematyka– szkoła średnia, 
kursy maturalne, tel. kom. 
577-499-553.

 Matematyka, tel. kom. 
601-303-279.

 Angielski, polski, egzaminy. 
Korepetycje, matury, tanio,  
tel. kom. 607-328-038.

 Korepetycje: fizyka,  
matematyka, przygotowanie  
do matury, tel. kom. 604-449-538.

 język angielski, niemiecki, 
tel. kom. 782-613-909.

 Matematyka,  
tel. kom. 607-440-582.

 Nauka języka Angielskiego 
jacek Romanowski,  
tel. kom. 607-440-582.

 Matematyka, Angielski,  
tel. kom. 515-459-141.

 Angielski, dojeżdżam,  
tel. kom. 609-874-395.

rolnicze – kupno

płody rolne
 Skup zbóż paszowych:  

jęczmień 590 zł,  
pszenżyto 570 zł, pszenica 670 zł, 
transport/załadunek,  
Leśniczówka k./Soboty,  
tel. kom. 505-406-917.

 Kupię zboża,  
tel. 508-471-814.

 Skup zboża, auto 
samozaładowcze, tel. 607-202-732.

 Kupię żyto, jęczmień, pszenicę, 
tel. kom. 733-067-051.

hodowlane
 Skup macior, knurów, trzody 

chlewnej. Wysokie ceny, 
tel. kom. 603-711-760.

maszyny
 Kupię c-328, c-330, c-360, 

c-355, c-380, MTz, MF-255,  
T-25 Władimirec bez  
dokumentów, do remontu,  
tel. kom. 502-939-200.

 Kupię maszyny rolnicze,  
tel. kom. 886-125-674.

 Kupię wialnie, czyszczalnie 
do zboża Petkus, tel. kom. 
886-125-567.

 Kupię przyczepę samozbierającą, 
tel. kom. 502-616-392.

rolnicze – 
sprzedaż

płody rolne
 Sianokiszonka baloty + transport, 

tel. kom. 664-981-618.

 Pszenżyto Borowik,  
tel. kom. 791-542-072.

 Pszenżyto octavio,  
tel. kom. 880-263-930.

 Kapusta kwaszona, ogórki 
kiszone, hurt, detal, FVAT,  
tel. kom. 508-194-191.

 Wytłoki jabłkowe,  
wysłodki buraczane, wapno 
nawozowe, żużel,  
tel. kom. 600-323-947.

 Sprzedam pszenżyto orinoko, 
pszenica euforia, po centrali, 
tel. kom. 519-122-521.

 Żyto, pszenżyto, pszenica, 
tel. kom. 723-296-983.

 Sprzedam pszenicę ozimą 
ościstą po centrali do siewu, 
tel. kom. 726-768-368.

 Sprzedam siano, słomę, tel. kom. 
692-101-976.

 Sprzedam pszenżyto ozime Salto, 
tel. kom. 664-724-850.

 Sprzedam żyto, tel. kom. 
607-376-264.

 ziemniaki na paszę, tel. kom. 
606-901-931.

 Pszenica 100 zł, tel. kom. 
697-638-898.

 ziemniaki jadalne Lord, tel. kom. 
781-006-432, wieczorem.

 Pszenżyto claudius, 1-rok po 
wymianie+ pszenica euforia, 
tel. kom. 785-520-882.

 Sprzedam siano kostka oraz 
mieszankę zbożową, tel. kom. 
668-419-928.

 Sprzedam zboże paszowe 
(jęczmień, pszenica, pszenżyto, 
owies), tel. kom. 783-637-875.

 Sprzedam pszenicę jantarka, 
zbiór po centrali około 1tona, 
tel. kom. 607-760-119.

 Sprzedam siano, słomę kostkę 
pogodne oraz zboże, tel. kom. 
662-729-242.

 Świeże wytłoki jabłkowe, FVAT, 
dostawa do klienta, tel. kom. 
693-025-909.

 Sprzedam ziemniaki gala, 
tel. kom. 605-328-812.

 Bryza jadalne, paszowe, 
Małszyce, tel. kom. 726-811-028.

 ziemniaki jadalne, żółte, 
goleńsko 19, tel. kom. 696-599-950.

 ziemniaki jadalne Lord,  
denar, możliwy dowóz, Sierżniki, 
tel. kom. 605-128-019.

 Sprzedam pszenżyto Tomko, 
tel. kom. 668-165-645.

 Sprzedam wysłodki buraczane 
z dowozem,  
tel. kom. 601-301-412.

 Sprzedam sadzonki truskawek, 
tel. kom. 608-109-956.

 Sprzedam pszenżyto Probus 
i grenado oraz żyto dańkowskie 
granat I rok po centrali, tel. kom. 
699-932-087.

 Żyto dańkowskie diament, rok 
po wymianie i pszenżyto gringo do 
siewu, tel. kom. 733-174-409.

 Materiał siewny zaprawiany, 
pszenica ozima i żyto, z powodu 
emerytury sprzedam, tel. kom. 
731-498-811.

 Pszenżyto z jęczmieniem, Boczki, 
tel. (46) 838-46-17.

 Zboża ozime – siewne,  
inne nasiona rolnicze.  
Firma Nasienna GRANUM, 
Łowicz ul. Katarzynów 
46, dostawa od 1 tony 
nasion, tel. (46) 837-23-05, 
46-837-23-01.

 Pszenżyto, jęczmień, żyto, 
tel. kom. 606-218-403.

 Sprzedam łubin, tel. kom. 
795-594-078.

 Sprzedam pszenicę euforię, 
tel. kom. 603-754-598.

 Sprzedaż zbóż ozimych 
Hodowla Strzelce KWS Danko, 
ceny zakładowe, sprzedaż 
Bielawy, Rynek 14, tel. kom. 
607-189-155.

 Pszenżyto Awokado i Meloman 1 
rok z centrali, tel. kom. 531-791-123.

 Sprzedam pszenżyto do siewu, 
tel. kom. 669-960-974.

 ziemniaki paszowe kopane 
prosto z pola 20gr, tel. kom. 
693-535-262.

 Żyto do siewu 1 rok po centrali, 
tel. kom. 721-169-137.

 Pszenżyto i pszenica po 
wymianie, tel. kom. 692-375-540.

 Sprzedam żyto jare Antonińskie 
oraz pszenicę ozimą Formację, 
czyszczone, tel. kom. 661-755-647.

 Pszenżyto, pszenica, tel. kom. 
600-858-370.

 Pszenżyto do siewu, tel. kom. 
698-244-821.

 Pszenżyto do siewu, tel. kom. 
609-406-170.

 Sprzedam żyto, tel. kom. 
508-499-104.

 Sprzedam mieszankę zbożową, 
okolice Kiernozi, tel. kom. 
798-922-970.

 Sprzedam pszenicę ozimą 
euforia po centrali, tel. kom. 
692-365-635.

 ziemniaki paszowe 15 gr/kg. 
Transport, tel. kom. 697-677-530.
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 ziemniaki paszowe kopane 
prosto z pola 20 gr/kg, tel. kom. 
693-535-262.

 Pszenżyto orinoko, Awokado, 
pierwszy odsiew, tel. kom. 
692-199-767.

 Sprzedam żyto, pszenżyto, owies, 
słomę w dużych balotach, tel. kom. 
602-255-788.

 Sprzedam pszenżyto po 
wymianie, tel. kom. 606-939-170.

 Sprzedam pietruszkę, czosnek, 
tel. kom. 601-831-647.

 Żyto, pszenżyto, pszenica  
z odnowy, tel. kom. 693-830 -160.

 gryka, łubin, gorczyca,  
żyto, kukurydza, owies,  
mieszanka, pszenica, tel. kom. 
506-115-015.

 Sprzedam pszenicę 2,5 tony 
paszowa, 1,5 tony jantarka 1 rok po 
centrali, tel. kom. 609-386-125.

 Sprzedam sadzonki truskawek 
Rumba, granderose, Malwina, 
tel. kom. 886-125-674.

 Żyto dańkowskie Rubin po 
czyszczalni Pektus, tel. kom. 
885-254-502.

 Sprzedam ziemniaki jadalne 
denar, Quin, Lord, Belmondo, 
tel. kom. 533-077-701.

 Sprzedam kukurydzę na pniu 
KWS ładna, gruba, domaniewice, 
tel. kom. 506-271-866.

hodowlane
 Krowy i jałówki mleczne, 

likwidacja stada, tel. kom. 
606-622-973.

 Sprzedam byczka 250 kg, 
tel. kom. 693-088-990.

 jałówki hodowlane cielne, 
likwidacja stada, tel. kom. 
604-432-909.

 Sprzedam jałówkę na wycieleniu, 
tel. kom. 721-502-526.

 Sprzedam prosiaki, tel. kom. 
880-267-796.

 Sprzedam 2 byczki 4 miesiące, 
tel. kom. 503-696-557.

 Sprzedam 2 jałówki na ocieleniu, 
tel. kom. 505-356-014.

 Sprzedam prosięta, goleńsko, 
tel. kom. 782-233-997.

 Sprzedam jałoszkę, 
tel. (46) 838-73-77.

 jałówka z terminem wycielenia 
17.10, tel. kom. 668-162-199.

 Sprzedam jałówkę na wycieleniu, 
sprzedam prosiaki za parę 400 zł, 
Strzelcew 11, tel. kom. 530-668-967.

 Sprzedam jałówkę na samym 
wycieleniu, tel. kom. 509-137-971.

 Sprzedam jałówkę wycielenie 
28.10, tel. kom. 601-301-412.

 jałówka na wycieleniu, tel. kom. 
661-723-051.

 Sprzedam cielaki, tel. kom. 
603-817-389.

 Sprzedam cielaki,  
tel. kom. 888-953-006.

 Sprzedam prosiaki,  
tel. kom. 536-880-865.

 Sprzedam prosiaki, gmina 
Pacyna, tel. (24) 285-84-79.

 Krowy cielne 5 sztuk,  
tel. kom. 721-882-912.

 Sprzedam jałówkę  
wysokocielną, Krępa, tel. kom. 
603-881-273.

 Sprzedam jałówkę  
wysokocielną rasę Simental 
wycielenie 6.11, tel. kom. 
576-946-773.

 Sprzedam duże kaczki i gęsi, 
tel. kom. 669-779-901.

 Sprzedam prosiaki  
12 sztuk, rejestrowane,  
tel. kom. 513-186-971.

 Sprzedam prosiaki,  
tel. kom. 732-797-792.

 jałówki żarłaki,  
tel. kom. 665-349-136.

 Sprzedam cielaki byczki,  
tel. kom. 607-717-324.

 jałoszka i byczek,  
tel. kom. 508-678-424.

 Prosiaki,  
tel. kom. 508-616-454.

 Sprzedam byczki,  
tel. kom. 511-611-296.

 Sprzedam byczki,  
tel. kom. 511-611-246.

 Sprzedam 12 sztuk prosiąt, 
tel. kom. 663-760-619.

 jałówka wysokocielna,  
obora pod oceną,  
tel. kom. 508-985-884.

maszyny
 Kosiarki, gałęziarki,  

tel. kom. 513-666-808.

 Kosiarki, gałęziarki,  
tel. kom. 513-666-808.

 Sprzedam kombajn Karlik, 
tel. kom. 888-114-186.

 Sprzedam pługi 3 skibowe  
+ dostawka,  
tel. kom. 664-759-891.

 Pług 4x35 cm Staltech,  
tel. kom. 600-696-620.

 Rozrzutnik obornika Krone 
optimat 4-tonowy, tel. kom. 
508-194-191.

 ładowacze czołowe do 
ursus c-330, c-360, 3512, T-25 
hydrauliczne lub na linkę,  
tel. kom. 608-686-489.

 Sprzedam rozrzutnik i śrutownik, 
tel. kom. 517-415-026.

 Sprzedam beczkę,  
tel. kom. 517-415-026.

 Sortownica – myjka, kwasówka, 
tel. kom. 603-809-795.

 Siewnik, talerzówka, agregat 
uprawowy i pająk do siana,  
tel. kom. 509-853-384.

 Wialnia do zboża po remoncie, 
tel. kom. 505-812-296.

 Siewnik poznaniak 3 m, skrzynia 
duża, przekładnia hydrauliczna, 
ścieżki, zaprawiarka, tel. kom. 
519-522-605.

 Sprzedam dwukółkę sadowniczą, 
tel. kom. 603-610-952.

 Kosiarka rotacyjna polska, walec 
do ziemniaków, dwukółka, tel. kom. 
880-500-224.

 Sprzedam pług obrotowy 
Lemken opal 90, tel. kom. 
669-037-434.

 ciągnik 360, pługi i wialnia, 
tel. kom. 530-930-104.

 ciągnik T25A, tel. kom. 
601-297-797.

 Wózek 1-osiowy, wyciąg 
hydrauliczny, stanowiska, kosiarka 
rotacyjna czeska, agregat 2,5, 
tel. kom. 726-843-466.

 Agregat uprawowo siewny, 
z hydropakiem 2,7 metra + siewnik 
poznaniak, docisk 1989 r., tel. kom. 
886-135-119.

 Sprzedam pług 3 skibowy, 
tel. kom. 723-030-883.

 Mieszalnik 1-tonowy, młyn do 
kukurydzy, tel. kom. 665-340-488.

 Rozsiewacz Amazone zAu-1500, 
tel. kom. 603-817-389.

 deszczownie do warzyw, duży 
wybór, tel. kom. 509-282-300.

 Rury, zraszacze do deszczowni, 
duży wybór, tel. kom. 509-282-300.

 Wąskie koła do ciągnika, 
kompletne 48, 46, 42, 38, 36 cali, 
tel. kom. 509-282-300.

 Taśmociągi do warzyw 3-10m, 
duży wybór, import Niemcy, 
tel. kom. 509-282-300.

 Kombajn do zboża class, heder 
3m, sprowadzony z Niemiec, 
tel. kom. 509-282-300.

 Kojce przegrodowe do 
tuczników z tworzywa sztucznego, 
sprowadzone z Niemiec, tel. kom. 
509-282-300.

 obsypniki do kopców,  
kukurydzy Wulkan,  
tel. kom. 509-282-300.

 Pługi obrotowe 4, 5-skibowe 
Kverneland, Frost, Rabewerk, 
Landsberg zabezpieczenia 
resorowe, sprężynowe, kołkowe, 
duży wybór, import Niemcy, 
tel. kom. 509-282-300.

 Siewniki do zboża  
Amazone d7, d8 2,5-4 m Isaria 
lobster Super, duży wybór,  
tel. kom. 509-282-300.

 Paszowóz Silowolf 12,5 m3, 
2004r, tel. kom. 509-282-300.

 Karmniki dla świń  
z Niemiec, duży wybór,  
tel. kom. 509-282-300.

 ciągnik rolniczy Same Tiger 
100ze 4x4 100PS,  
tel. kom. 509-282-300.

 Wycinaki do kiszonek Fell Kuhn, 
podwójny nóż, winda, duży wybór, 
sprowadzone z Niemiec, tel. kom. 
509-282-300.

 Talerzówki 3-4,5m, typ X, V, 
z wałem strunowym, sprowadzone 
z Niemiec, tel. kom. 509-282-300.

 Rozrzutniki obornika Fortschritt 
T088, Welgler, Bergman, Strautman 
4-10t, duży wybór, tel. kom. 
509-282-300.

 orkan do trawy Tarup, szerokość 
1,4-1,6m, tel. kom. 509-282-300.

 Beczki asenizacyjne ocynkowane 
4.000-10.000 litrów, oś skrętna, 
sprowadzone z Niemiec, tel. kom. 
509-282-300.

 Agregaty bierne 3-metrowe 
Rau, z hydropakiem, tel. kom. 
509-282-300.

 zgrabiarki do siana 2,8m; 
3,40m; 3,80m; 4,20m; 4,80m; 8m, 
1-2gwiazdowe, Kuhn, Pottinger, 
Fella, duży wybór, tel. kom. 
509-282-300.

 Rozładownice do warzyw, 
taśmociągi 5, 6-metrowe, kosz 
przyjęciowy do warzyw, tel. kom. 
509-282-300.

 Rozsiewacze do nawozu 
Amazone, Raw, ładowność 600-
2.000kg, import Niemcy, tel. kom. 
509-282-300.

 Pług zagonowy Rabenwerk, 
5-skibowy, tel. kom. 509-282-300.

 Prasa rolująca john deere 950m 
na pasach, tel. kom. 509-282-300.

 dmuchawy do zboża 2,5-10kW 
z rurami, kompletne, tel. kom. 
509-282-300.

 Przyczepy do remontu sztywne, 
wywrotki 6-10t, przyczepa tandem 
16t, 3-stronny wywrot, tel. kom. 
509-282-300.

 Wały posiewne 3m camber, 
tel. kom. 509-282-300.

 Przyczepa 1-osiowa do przewozu 
krów, tel. kom. 509-282-300.

 Kosiarki dyskowe Krone,  
class, Lely i inne, tel. kom. 
509-282-300.

 Przetrzasarka do siana  
Niemeyer 5,2m,  
tel. kom. 509-282-300.

 opryskiwacze ciągnikowe  
2500-3000L, sprowadzone  
z Niemiec, tel. kom. 509-282-300.

 opryskiwacz zawieszany  
hardi 15m, 800L, tel. kom. 
509-282-300.

 Przyczepa samochodowa 
duo do przewozu koni, tel. kom. 
509-282-300.

 Przyczepa 2-osiowa mulda 20t, 
sortowniki do ziemniaków, tel. kom. 
509-282-300.

 Kupię kombajn (Bolko, Anna, 
Karlik), sadzarkę, cyklop, troll, 
rozrzutnik, glebogryzarkę, 
kopaczkę, inne, tel. kom. 
511-713-596.

 zgrabiarka claas Liner 3000, 
tel. kom. 694-860-866.

 Sprzedam sieczkarnię  
1-rzędową Mengele, pług 
2-skibowy, lina stalowa 16,  
tel. kom. 697-270-723.

 Rozsiewacz lejek  
plastikowy stan bardzo dobry, 
tel. kom. 697-963-855.

 Rozrzutnik 1-osiowy  
po remoncie, opryskiwacz 300 
litrów, blok silnika 330, używany, 
tel. kom. 725-847-441.

 Sprzedam ursus 10014h,  
2012 rok, maszyny rolnicze, 
tel. kom. 664-954-170.

 Sprzedam ciągnik Belarus,  
2015 rok, tel. kom. 665-664-174.

 Likwidacja gospodarstwa, 
sprzedaż maszyn,  
tel. kom. 668-192-535.

 śrutownik Bąk 5,5 kW,  
tel. kom. 507-894-715.

 Sprzedam brony 5,  
pług 3-skibowy,  
tel. kom. 501-583-600.

 Sprzedam rozrzutnik 1-osiowy, 
sadzarkę i brony 3, tel. kom. 
514-529-618.

 części do rozrzutnik Fortschritt 
nowe, tel. kom. 693-830-160.

 Przyczepa, wialnia, sortownik 
i sadzarka, tel. kom. 782-478-048.

 Rozrzutnik Fortschritt joskin, 
tel. kom. 506-115-015.

 ciągnik c-330, 1980 rok, tel. kom. 
606-331-683.

 Sprzedam wialnię, Kosa, 
śrutownik Bąk, tel. kom. 
663-667-842.

 Pług 3-skibowy, przetrząsacz 
do siana dwutalerzowy, tel. kom. 
692-338-925.

 Przyczepka na rolkach 
na 2 palety do kombajnu 
porzeczkowego lub ciągnika, 
tel. kom. 601-286-499.

 Tur do c-330 używany, wiertła 
30 do świdra sadowniczego i koła 
do wózka widłowego, tel. kom. 
601-286-499.

 Rozrzutnik, t 
el. kom. 696-107-903.

 Przyczepy do remontu sztywne, 
wywrotki 6-10t, przyczepa tandem 
16t, 3-stronny wywrot, tel. kom. 
509-282-300.

inne
 Sprzedam gnojowice od krów 

zagęszczoną obornikiem (okolice 
łowicza i zduny) z dowozem 
beczkowozem 18 tys litrów,  
tel. kom. 605-938-319.

 Sprzedam dojarkę WeSTFALIA 
przewodową 4 aparaty,  
tel. kom. 608-591-942.

 Sprzedam ziemię rolną  
0.26 ha Szymanowice,  
tel. kom. 796-259-722.

 Sprzedam plandeki  
siatkowe (banery).,  
tel. kom. 603-809-795.

 Obornik bydlęcy  
z dowozem, tel. kom. 
667-277-322.

 Beczka asenizacyjna, joskin 
7000 l., 2013 r.,  
tel. kom. 668-020-288.

 Sprzedam obornik,  
tel. kom. 603-817-389.

 Basen 330 litrów.  
dojarka Alfa Laval 2-konwiowa, 
tel. kom. 888-856-439.

 Sprzedam obornik bydlęcy, 
tel. kom. 693-157-117.

rolnicze – usługi
 Koszenie kukurydzy  

nowymi sieczkarniami claas  
jaguar z odwozem  
przyczepami objętościowymi  
o pojemności 30-40m3.  
F.h.u. Burzyński, tel. kom. 
696-130-651.

 Przywóz wytłoków  
buraczanych, tel. kom. 
695-608-762.

 Białkowanie obór,  
tel. kom. 518-168-598.

 Serwis traktorów:  
New holland, Massey Ferguson, 
tel. kom. 697-778-780.

 okna: naprawa, regulacja, 
tel. kom. 609-135-411.

 cięcie kukurydzy  
nową sieczkarnią  
Krone Big X600. + zestawy, 
ubijanie. Firma Servol,  
tel. kom. 502-518-607.

 zrobię bramy do stodoły,  
garażu, obory  
oraz ogrodzenia,  
tel. kom. 505-928-735.

 usługi rolnicze, orka, 
talerzowanie,  
tel. kom. 509-339-587.

zwierzęta

sprzedaż
 Sprzedam gęsi,  

tel. kom. 515-277-426.

 oddam małe kotki,  
tel. kom. 532-365-546.

 owczarek 1 rok,  
tel. kom. 604-436-938.

 oddam małe kotki,  
Skaratki 54,  
tel. kom. 730-374-525.

inne
 oddam kotki,  

tel. kom. 604-909-168.

ReKLAMA
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ważne telefony
  Infolinia PKP: Intercity 703 200 200,  

Koleje Mazowieckie 22 364 44 44,  
Łódzka Kolej Aglomeracyjna 42 2055515

 Informacja PKS 609-846-204
 Pogotowie ratunkowe 999 alarmowy
 Straż pożarna 998 alarmowy
Komenda Powiatowej Państwowej 
Straży Pożarnej w Łowiczu 46 830 25 
50, 46 830 25 69
 Policja 997 alarmowy
KPP w Łowiczu 46 837 95 00
Policyjny telefon zaufania 837-80-00
 Pogotowie energetyki cieplnej  

46-837-59-16
 Pogotowie wod.-kan. 46-837-35-32
 Pog. energetyczne 991, 46-830-15-00
 PGE: przerwy w dostawach prądu  

422 222 222, infolinia 422 222 298
 Awarie oświetlenia ulicznego  

w Łowiczu: 881-551-551, 46 830-91-53 
 Warsztat konserwatorski ŁSM: 

46-837-42-33 (całodobowo)  
609-135-423 (po godz. 15.00)

dyżury przychodni
 Nocna i świąteczna pomoc lekarska  

ul. ułańska 28, tel. 46-837-56-11, 46-837-56-
12, 46-837-56-13 lub 509-056-091– czynna: 
w dni robocze 18.00-8.00, soboty, niedziele 
i święta od 8.00 (przez 24 h).

infolinie
  Infolinia NFZ w sprawie koronawirusa  

czynna całą dobę – 800 190 590
  Infolinia Państwowej Inspekcji Sani-

tarnej województwa łódzkiego:  
czynne codziennie w godz. 8.00–22.00 
695 422 338, 663 114 439, 782 236 442, 
782 277 228, 663 154 463, 665 386 932

  Infolinia dla mieszkańców woj. łódz-
kiego czynna całą dobę: 42 664 19 04

 Sanepid w Łowiczu 46 837 64 94, 
alarmowy (całodobowy) 604 691 091

 Powiatowa Stacja Sanitarno-Epide-
miologiczna w Skierniewicach 
46 83346 00, 46 83330 21, 509425343

apteki
 Łowicz – apteka całodobowa: 

    ul. Stanisławskiego, tel. 46-830-22-02
 Bielawy, ul. garbarska 10, tel. 839-22-76
 Chąśno 64, tel. 838-18-25
 Domaniewice, ulica główna 9,  

tel. 838-33-85 ul. górna 1A, tel. 911-55-44
 Kiernozia, Rynek Kopernika 12,  

tel. 24-277-91-58 ul. Kościuszki 6, tel. 24-277-
97-64 ul. łowicka 12A, 24-382-11-66

 Kocierzew Płd. 101, tel. 839-42-42
 Łyszkowice, ul. Kościelna 3, tel. 46-838-

87-86 ul. Wolności 6B, tel. 606-221-872
 Nieborów 209, tel. 46-838-56-25
 Bełchów, Przemysłowa, tel. 46-837-11-83
 Sobota, Pl. zawiszy, tel. 46-838-22-81
 Zduny 1a, tel. 46-838-74-68
 Zduny 34, tel. 46-838-75-35

msze św. w niedziele
 Kościół pw. św. Ducha: 7.00, 8.30, 10.00, 

12.00, 18.00. 
 Kościół pw. Dobrego Pasterza: 7.00, 

8.00, 10.00, 11.15, 12.30, 17.00
 Katedra: 7.00, 9.00, 10.30, 12.00, 18.00
 Kościół o.o. Pijarów:  8.00, 9.30, 11.00, 

12.30, 16.00. 
 Kościół Sióstr Bernardynek: 8.00, 10.00
 Kościół pw. Matki Bożej Nieustającej 

Pomocy: 8.00, 10:00, 12.30, 18.00
 Kaplica seminaryjna: 10.00

urzędy i instytucje
 Starostwo Powiatowe w Łowiczu 

Wydział Organizacyjny 46 837 59 02
 Urząd Miejski w Łowiczu 46 830 91 51
 Powiatowy Urząd Pracy 46 830 98 00
 Powiatowy Inspektorat Weterynarii 

46 837 55 78
 Rzecznik Konsumentów 46 830 00 64
 Poradnia Psychologiczno-Pedago-

giczna w łowiczu 46 837 42 71
 PCPR w łowiczu 46 837 03 44
 Urząd Stanu Cywilnego 830 91 81 /80
 Pomoc przy zakupie leków, podsta-

wowych artykułów spożywczych  
i higieny osobistej 792 792 412 

 ZGM tel. 837 60 63
 ZUK tel. 837 36 62
 ZUM tel. 46 830 91 82
 Zakład Obsługi Przedszkoli Miejskich 

tel. 46 837 49 76
 Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej  

tel. 46 837 41 55, 46 837 39 43
 Środowiskowy Dom Samopomcy 

tel. 46 837 41 11
 Biblioteka Miejska w Łowiczu 

46-837-76-03
 Biblioteka Powiatowa w Łowiczu 

46 837 38 74
 Łowicki Ośrodek Kultury 46 837 40 01
 Sąd Rejonowy w Łowiczu:  

Wydział cywilny 46 830-43-01,  
Wydział Karny 46 830-43-02  
Wydz. Rodzinny i Nieletnich 46 830-43-03 
Wydział Ksiąg Wieczystych 46 830-43-05  
obsługa Interesanta 46 830-43-10

 PTTK o/Łowicz, Stary Rynek 3 
tel. 513 767 511

 ZAZ „Ja-Ty-My” Łowicz tel. 511 917 282
 Urząd Gminy Bolimów 46 83803 05, 
 UG Bielawy 46 838 26 95
 UG Chąśno 46 838 14 23
 UG Domaniewice 46 830 17 60
 UGKiernozia 24 277 90 80, 
 UG Kocierzew Pd. 46 838 48 25
 UG Łowicz 46 830 26 30
 UG Łyszkowice 46 838 87 78
 UG Nieborów 46 838 56 13, 
 UG Sanniki 24 277 78 10
 UG Zduny 46 838 74

boiska i hale sportowe
 Orlik, ul. Grunwaldzka 9, 735-048-951
 Orlik ul. Bolimowska, tel. 516-031-268
 Stadion w Łowiczu ul. Starzyńskiego 6/8, 

tel. 46-837-62-08

 Stadion im. 10 PP ul. jana Pawła II 3, 
tel. 46-837-51-06

 Hala OSiR nr 1 ul. jana Pawła II nr 3,  
tel. 46-837-51-06

 Hala OSiR nr 2 ul. Topolowa 2,  
tel. 46-837-09-04

 Orlik przy SP nr 1, tel. 519-130-551
 Boisko przy SP nr 4, tel. 46 837-36-94
 Boiska przy I lO im. Chełmońskiego   

w łowiczu 46 837-42-00

baseny w Łowiczu
 Baseny zewnętrzne oSiR, ul. Kaliska 5, 

czynne codziennie w godz. 10-19
 Pływalnia kryta oSiR, ul. Kaliska 5, 

czynne codziennie w godz. 12-20

muzea i wystawy
 Muzeum w Łowiczu czynne od wtorku 

do niedzieli w godzinach 10.00-16.00 (ostat-
nie wejście o 15.30). Bilety do muzeum: 
normalny 12 zł, ulgowy 7 zł, rodzinny 
(2 dorośli + 2 dzieci do 18 r.ż.) 30 zł, na 
wystawy czasowe 3 zł, wstęp bezpłatny na 
wystawy stałe - wtorek

Wystawy stałe:
•Sztuka Baroku w Polsce 
•historia miasta i regionu
•etnografia Księstwa łowickiego
•Izba Pamięci Żydów łowickich
 Skansen przy Muzeum w Łowiczu  

czynny od wtorku do niedzieli w godz. 
10.00-16.00 (ostatnie wejście o 15.30).
Bilety: normalny 6 zł, ulgowy 4 zł, rodzinny 
(2 dorośli + 2 dzieci do 18 r.ż.) 15 zł, bilet 
spacerowy 2 zł, wstęp bezpłatny - piątek

 Skansen w Maurzycach czynny co-
dziennie w godzinach 10.00-18.00 (ostatnie 
wejście o 17.30). Bilety: normalny 10 zł, 
ulgowy 6 zł, rodzinny (2 dorośli + 2 dzieci 
do 18 r.ż.) 28 zł, spacerowy 4 zł.

• „Plakat w skansenie polskim”  
– wystawa ponad 40 plakatów historycz-
nych oraz fiszek, przygotowana przez 
edwina Wilbika z Muzeum Rolnictwa 
im. ks. Krzysztofa Kluka w ciechanowcu 
czynna do 30 września.
 Galerii Browarna w Łowiczu,  

ul. Podrzeczna 17, tel. 691 979 262
 „Książkowe inspiracje” – fotograficzna 

wystawa pokonkursowa czynna  
do 15 września, Biblioteka Miejska  
w łowiczu, Al. Sienkiewicza 62.

 #ObliczaMiasta2020 – wystawa zdjęć 
członków facebookowej grupy  
„W obiektywie łowiczaków” czynna do 6 
października Nowa Pracownia w łowiczu, 
ul. Podrzeczna 20. Wstęp wolny.

 Muzeum Diecezjalne w Łowiczu,  
Stary Rynek 20, tel. 46 837 66 45 czynne: 
pon.–czw. w godz. 10.00–16.00, pt.–sob.w 
godz. 10.00–14.00.

 Muzeum Guzików w Łowiczu – eks-
pozycja ozdobnych i zwyczajnych guzików 
z całego świata czynna od pon. do pt. w 
godz. 10-19, sob. 9-15 galeria łowicka, ul. 
Stanisławskiego 10, wstęp wolny.

  Izba Pamięci Stanisława Klickiego,  
I piętro Baszty im. gen. Klickiego w łowi-
czu, czynna w niedz. 16-18 wstęp wolny.

 Motonostalgia Muzeum Motoryzacji, 
Nieborów 231a – czynne: piątek, sobota  
i niedziela w godz. 10.00-18.00. Bilety: nor-
malny 12 zł, ulgowy 10 zł (dzieci i młodzież 
do lat 15, emeryci, renciści od 65 roku 
życia), dzieci do lat 7 bezpłatnie. 

 Pałac w Nieborowie czynny we wtorki, 
środy, czwartki w godz. 10.00–16.00,  
w piątki, soboty i niedziele 12.00–18.00  
Do zwiedzania udostępnione wnętrze 
Pałacu w Nieborowie z wyłączeniem gabi-
netu Żółtego, Sypialni Wojewody  
i gabinetu zielonego na piętrze pałacu.  
Wyłączone do odwołania: ekspozycja 
Majoliki Nieborowskiej w budynku Ma-
nufaktury, Stara oranżeria w Nieborowie, 
świątynia diany w Arkadii (z zachowaniem 
wglądu do wnętrza Sali Panteonu).  
Bilety: do Pałacu w Nieborowie 20 zł – 
normalny, 15 zł – ulgowy, 1 zł – dzieci  
i młodzież (ucząca się od 7 do 26 lat).

 Ogrody w Nieborowie czynne 
codziennie w godz. 10.00–18.00. Bilety: 16 
zł – normalny, 10 zł – ulgowy, 1 zł – dzieci i 
młodzież (ucząca się) 7–26 lat.

 Ogrody w Arkadii czynne codziennie  
w godz. 10.00–18.00. Bilety: 16 zł –  
normalny, 10 zł – ulgowy, 1 zł – dzieci  
i młodzież (ucząca się) 7–26 lat. 
Bilety łączone do ogrodów w Arkadii  
i w Nieborowie: 28 zł – normalny,  
16 zł – ulgowy, 2 zł – dzieci i młodzież 
(ucząca się od 7 do 26 lat).

 „Bolimów –na drodze ku niepodległo-
ści” – wystawa w budynku dawnej plebanii 
przy ul. Farnej 35 w Bolimowie czynna do 
16 października, w niedziele w godz. 12-18, 
w pozostałe dni po ustaleniu z gminnym 
ośrodkiem Kultury w Bolimowie

 Sanniki: Zespół Pałacowo-Parkowy  
– codziennie w godz. 8.00-22.00. Bilety do 
pałacu –10 zł (normalny), 3 zł (ulgowy). Na 
teren parku – wstęp wolny. 

•„Ożywić historię, czyli pałac  
w Sannikach za czasów Natansonów 
i Dziewulskich” – wystawa stała dot. 
historii właścicieli dóbr sannickich.
•„Apparent verba silens” („Pozorne 
brzmienie ciszy”) – wystawa malarstwa 
Włodzimierza Kwiatkowskiego, czynna 
do końca września.
 Park przy Pałacu w Sannikach  

czynny codziennie w godz. 8.00-22.00
 Sromów: Muzeum ludowe Rodziny 

Brzozowskich tel. 46 838-44-72, czynne 
od poniedziałku do soboty w godz. 9–17,  
w niedziele w godz. 12.00–17.00.

 Pałac i Stadnina Koni w Walewicach:  
zwiedzanie wyłącznie po rezerwacji, tel. 693 
422 684 bilety do pałacu: ulgowy 10,00 
zł, normalny 15,00 zł bilety do stadniny: 
ulgowy 5 zł, normalny 8,50 zł.

 „Powrót do przeszłości 1919–2014  
– 95. rocznica przybycia do Łowicza 
10 Pułku Piechoty” – wystawa zdjęć w 
dużym formacie zSP nr 1, w łowiczu, ul. 
Podrzeczna 30.

koncerty
 Piątek, 25 września:
godz. 19.30 – Ł Festiwal: Trupa Trupa 
– koncert zespołu w składzie: grzegorz 
Kwiatkowski, Tomek Pawluczuk, Wojtek 

juchniewicz i Rafał Wojczal dziedziniec 
łowickiego ośrodka Kultury w łowiczu, 
ul. Podrzeczna 20. Bilety: 15 zł
 Sobota, 26 września:
godz. 19.30 –  Ł Festiwal: Bisz/
Radex „Duch Oporu” – koncert 
premierowy Radexa łukasiewicza, lidera 
zespołu Pustki, i jarka Bisz (B.o.K) 
jaruszewskiego, jednego z najbardziej 
cenionych polskich raperów. dziedziniec 
łowickiego ośrodka Kultury w łowiczu, 
ul. Podrzeczna 20. Bilety: 15 zł
 Niedziela, 27 września:
godz. 11.00 –  koncert charytatywny dla 
trójki chorych dzieci: zosi, janka i Mate-
usza góreckich pt. „Zróbmy To” 
wystąpi: dj SAM z Bolimowa, Kapela 
Ludowa ustronie działająca przy Klubie 
Seniora ustronie w Skierniewicach, 
wokalista Mateusz Staniaszek, zespół 
dziecięcy Alter ego, zespół dafter z 
Bolimowa grający muzykę rock-bluesową 
i Lastin Line czyli śpiewający i grający na 
gitarze Mateusz Wysota z Bolimowa 
Bolimów ul. Skierniewicka  
(parking na 1 listopada)

kino Fenix w Łowiczu 
ul. Podrzeczna 20, tel. 46-837-40-01

 Czwartek, 24 września
godz. 15.30  /sala II – xABo: Ksiądz 
Boniecki – film dokumentalny prod. 
Polska, reżyseria Aleksandra Potoczek 
czas: 73 min.
17:00 /sala II– 25 lat niewinności. 
Sprawa Tomka Komendy /PReMIeRA 
– dramat prod. Polska, reżyseria jan 
holoubek, scenariusz Andrzej gołda 
czas: 112 min. 
godz. 19:00 – 25 lat niewinności. 
Sprawa Tomka Komendy
19:15  /sala II – Skandal. ewenement 
Mole – film dokumentalny prod. Polska, 
reżyseria: Bartosz Paduch, czas: 69 min.

inne
 Sobota – niedziela, 26-27 września:
godz. 10.00–16.00 – Warsztaty sztuki  
i rękodzieła ludowego Skansen przy 
Muzeum w łowiczu. obowiązują bilety 
wstępu do skansenu: normalny –  
6 zł, ulgowy – 4 zł, rodzinny – 15 zł. 
udział w zajęciach bezpłatny, organizato-
rzy zapewniają niezbędne materiały.
 Niedziela, 27 września:
godz. 16.00 - Rodzinny Rajd Pieszy 
do Skaratek, spotkanie przy urzędzie 
gminy w domaniewicach. 
Wydarzenie jest realizowane w ramach 
projektu “o tym nie można zapomnieć… 
– mieszkańcy gminy domaniewice  
w Bitwie Warszawskiej i wojnie polsko  
– bolszewickiej” w związku z programem 
“Koalicje dla Niepodległej”
 Niedziela, 8 listopada:
godz. 16.00 – Kabaret Jurki w progra-
mie „Wolność” – łowicki ośrodek Kultu-
ry, ul. Podrzeczna 20. Występ przełożony 
z soboty 12 września zakupione bilety 
zachowują ważność.

ważne telefony
 Policja 997 alarmowy  

w Głownie 42-719-20-20  
w Strykowie: 42-719-80-07

 Straż pożarna: 998 alarmowy,  
w Głownie 42-719-10-08,  
w Strykowie 42-719-82-95

 Pogotowie ratunkowe 999 alarmowy
 Pogotowie wodociągowe 

w Głownie 42-719-16-39
 Pogotowie energetyczne  

w Strykowie 42-719-80-10  
w Zgierzu 42-675-10-00.

 Sanepid w zgierzu 42 714 02 53
 Powiatowy Urząd Pracy w zgierzu 

tel. 42-716-49-41, 42-716-67-82,  
42-717-41-76 sekretariat 42-714-12-77, 42-
714-12-78 fax 42-717-41-60  
lozg@praca.gov.pl

  Informacja PKS 42-631-97-06
 Taxi w Głownie 42-719-10-14

urzędy i instytucje
 Urząd Gminy Dmosin 46 874-62-94
 Skansen w Nagawkach 722-007-525
 Urząd Miejski w Głownie - sekretariat 

798 831 668, 798 831 480, 
 USC w Głownie: 798 831 572
 MOK w Głownie 42 719-11-43
 Schronisko dla zwierząt 509-104-718
 Urząd Gminy Głowno - sekretariat 

42 719-12-91, 42 719-13-54, 
 Biblioteka i Ośrodek Kultury  

w Bronisławowie 42 719-15-11
 Środowiskowy Dom Samopomocy  

w Woli zbrożkowej 42 717-20-77
 Urząd Miasta i Gminy Stryków – 

sekretariat 42-719-80-02
 OKiR w Strykowie 42-719-81-52
 ŁODR Bratoszewice 42-719-89-28
 Dom Kultury w Niesułkowie  

42-719-70-94 516-049-886 505-964-846

msze św. w niedziele
 Parafia św. Jakuba w Głownie:  

7.00, 9.00, 10.30, 12.00, 18.00
 Parafia św. Maksymiliana  

w Głownie: 8.00, 9.30, 11.30, 16.00
 Parafia św. Barbary w Głownie:  

7.00, 9.00, 11.00, 17.00
 Parafia w Dmosinie: 7:30, 10, 12, 18:00
 Parafia Św. Marcina w Strykowie: 

8:00, 9:30, 11:00, 18:00

dyżury przychodni
 Przychodnia Rejonowa w Głownie,  

ul. Kopernika 19, tel. 42-719-10-92 
poradnia ogólna: pn.-pt. 7.00-18.00

 Przychodnie w Strykowie:  
ul. Kościuszki 27: tel. 42-717-45-15 
ul. Targowa 16: tel. 42-719-92-30

 Punkt Konsultacyjny ds. Uzależnień  
i Przemocy w Rodzinie: 42-719-26-46

 Nieodpłatna pomoc prawna: Głowno, 
665-530-294 Stryków, 665-529-866

dyżury aptek
 Głowno: 
czwartek, 24 września:
ul. Młynarska 1, tel. 42 716-45-95 
piątek, 25 września:  
ul. zgierska 27, tel. 736-697-733
sobota, 26 września: 
ul. Kopernika 19, tel. 42 719-20-12
niedziela, 27 września: 
ul. łowicka 38 A, tel. 42 719-21-31
poniedziałek, 28 września:  
ul. Sikorskiego 59, tel. 42 710-12-99
wtorek, 29 września:  
ul. zgierska 27, tel. 736-697-733
środa, 30 września:  
ul. Kopernika 19, tel. 42 719-20-12

Apteki pełnią dyżury: w dni powszednie 
od zakończenia zmiany dziennej do 
godz. 8.00 dnia następnego w soboty 
w godz. 20.00–9.00 dnia następnego 
w niedziele w godz. 18.00–8.00 dnia 
następnego, w święta w godz. 8.00–8.00 
dnia następnego
 Stryków, niedziela 27 września: 

pl. łukasińskiego 15, tel. 42 719-80-85 
apteki pełni dyżur w godz. 9.00–14.00.

muzea i wystawy
 Muzeum żołnierza Polskiego – umun-

durowanie i ekwipunek żołnierzy I i II wojny 
światowej dmosin 2a, tel. 504-327-183.

 Galeria Sztuki Współczesnej  
Bank& DM głowno, ul. Młynarska 5/13.

 „Moje jedyne marzenie” 2020 – wy-
stawa online 7. Konkursu zabierz Mnie Tam 
Wyobraźnią - zmtw.mok.glowno.pl

głoWNo I STRyKóW 

ważne telefony
 Policja:
w żychlinie 24 253 00 14
w Pacynie 47 70-53-271
w Sannikach 47 7053-275
KPP w Kutnie 24 253-22-00 
KPP w Gostyninie 47 7053-222
 Straż pożarna: 998 alarmowy
OSP w żychlinie 24 285-12-10
OSP w Pacynie 604-349-406
OSP w Bedlnie 24 285-51-91
 Pogotowie gazowe – 992
 Pogotowie energetyczne – 991 
w żychlinie 285-10-27
 Stacja uzdatniania wody 24 285-13-59
 Oczyszczalnia ścieków 24 285-12-35
 ZEC 24 285-11-52
 Energetyk-Serwis 24 285-46-60
 Awarie oświetlenia ulicznego Kutno 

całodobowo: 606-605-494, 692-888-144
  Informacja PKP 22-194-36 
  Informacja PKS 609-846-204
 Sanepid w Kutnie 24 355 71 00
 PUP w Kutnie 24 355 70 50

dyżury
 Nocna i Świąteczna Pomoc lekarska 

Kutno, ul. Popiełuszki 1, Nzoz Red-Med  

tel. (24) 355-60-11, 697-859-705
 Apteka: Kutno ul. Mickiewicza 5, 

tel. 24-254-79-39 – dyżur całodobowy
 Nieodpłatna pomoc prawna  

– Punkt specjalistycznego poradnictwa 
obywatelskiego, mediacje: urząd gminy w 
Żychlinie, ul. Barlickiego 15a,  
tel. (24) 355-47-64

msze św. w niedz. i święta
 żychlin, parafia pw. św. Apostołów 

Piotra i Pawła: 7.00, 9.00, 10.30 (dla 
młodzieży), 11.15 (dla dzieci – w kaplicy), 
12.00, 18.00.

 Śleszyn, parafia pw. św. Aleksandra 
Papieża i Męczennika: 9.00, 11.00

 luszyn, parafia pw. św. Stanisława 
Biskupa i Męczennika: 9.00, 11.30

 Plecka Dąbrowa, parafia pw. zwiasto-
wania Najświętszej Maryi Panny: 9.00, 11.30

 Suserz, parafia pw. Wniebowzięcia Naj-
świętszej Maryi Panny: 8.00, 10.00, 12.00

 Trębki, parafia pw. św. Stanisława Kostki 
w Trębkach: 8.00, 9.30, 11.30

 Bedlno, parafia pw. św. Floriana Biskupa 
i Męczennika: 9.00, 11.30

 Pacyna, parafia pw. św. Wawrzyńca, 
diakona i męczennika: 8.30, 10.00, 12.00

 Oporów, parafia pw. św. Marcina Bisku-
pa: 8.30, 10.00, 11.30

boiska sportowe
 Boisko „Orlik” w żychlinie  

pl. łukasińskiego 21,tel. 609-262-446
 Stadion Miejski w żychlinie,  

ul. Waryńskiego 8, tel. 607-574-261

aquapark w Kutnie 
ul. Kościuszki 54, tel. 24 357 56 07 (08)

 Strefa basenowa codziennie 6.00–22.00
 Strefa saun środa, sobota, niedziela  

w godz. 6.00–21.45 poniedziałek, wtorek, 
czwartek, piątek w godz. 16.00–21.45

 Strefa squash codziennie 6.00-22.00
 Strefa cardio-siła w godz. 6.00-22.00
 Strefa bowling poniedziałek – czwartek 

w godz. 12–22.00 piątek 12–24.00 sobota 
10–24.00 niedziela i święta 10–22.00

muzea i wystawy
 Muzeum – Zamek w Oporowie 

czynne: od poniedziałku do piątku w godz. 
10.00-16.00 (kasa w godz. 10.00–15.30)  
w soboty i niedziele 10–17.00 (kasa 10–16).
Bilety: normalny 10 zł, ulgowy 7 zł. 

 Park przy Zamku w Oporowie czynny 
codziennie w godz. 8–20.00 wstęp wolny.

kino KDK
 Piątek – wtorek, 25–29 września:
godz. 15.30 – Tarapaty 2 – 
godz. 18.00 – After 2 – 
godz. 20.30 – – 25 lat niewinności. 
Sprawa Tomka Komendy – dramat 
prod. Polska, reżyseria jan holoubek, 
scenariusz Andrzej gołda czas: 112 min.
 Środa, 30 września:
godz. 15.30 – Tarapaty 2 – 
godz. 18.00 – leonardo da Vinci: Noc 
w luwrze – wystawa na ekranie, pokaz z 
cyklu „Wachlarz Sztuki”
godz. 20.30 – 25 lat niewinności. 
Sprawa Tomka Komendy

inne
 Sobota, 26 września:
godz. 10.00–13.00 – Strzelanie z broni 
pneumatycznej w ramach ligi strzelec-
kiej o Puchar Wójta gminy Bedlno  
SP w Bedlnie, wstęp wolny.
 Niedziela 27 września:
godz. 12.00 – Uroczystości patriotycz-
ne z okazji 81. rocznicy Bitwy nad 
Bzurą – w programie: występ artystyczny 
dzieci ze Szkoły Podstawowej w Szew-
cach Nadolnych im. Bohaterów Walk 
nad Bzurą (budynek szkoły w orłowie) 

przejście pod obelisk poświęcony żołnie-
rzom poległym podczas Bitwy nad Bzurą 
w orłowie  –  wciągnięcie flagi na maszt, 
złożenie kwiatów oprawę muzyczną 
zapewni orkiestra dęta z Tumu.
godz. 16.00 – Odsłonięcie pamiątko-
wej tablicy z okazji 100-lecia OSP 
Bedlno tablicę poświęci proboszcz 
parafii w Bedlna, ks. Robert Awerjanow 
wstęp wolny.
 Poniedziałek, 28 września:
godz. 17.00 – „Kształtowanie się gra-
nic II RP ze szczególnym uwzględnie-
niem koncepcji granicy wschodniej” 
– wykład prof. Przemysława Weingertne-
ra w ramach 9. edycji Spotkań z historią 
centrum Seniora w Kutnie, ul. Kardynała 
Stefana Wyszyńskiego 11a. Wstęp wolny.
 Środa, 30 września:
godz. 17.00 – Wojna polsko-bolsze-
wicka – wykład prof. Andrzeja chwalby, 
dyskusja wokół książki „Przegrane zwy-
cięstwo” – w ramach 9. edycji Spotkań 
z historią centrum Seniora w Kutnie, ul. 
Kard. S. Wyszyńskiego 11a. Wstęp wolny.
 Czwartek, 1 października:
godz. 19.30 – „Wieże dwie czyli jaja na 
boczku” – Kabaret „Pod Wyrwigroszem” 
z gościnnym udziałem dariusza gna-
towskiego, aktora znanego jako Boczek 
z serialu „świat według Kiepskich” Kut-
nowski dom Kultury, ul. Żółkiewskiego 4. 
Bilety wyprzedane (występ przeniesiony 
z 16 kwietnia).

SKARB ROlNIKA
NoToWANIA z TARgoWISKA MIejSKIego 
W łoWIczu – ceny z dnia 22.09.2020 r.

borówki 0,25 kg 7,00-8,00
botwinka pęczek 2,50
brokuły szt. 3,50-4,00
buraki czerwone kg 2,00
cebula kg 1,00-3,00
cebula dymka pęczek 1,50-2,50
cukinia kg 4,00-5,50
czosnek szt. 1,00-2,50
fasola zielona kg 8,00
fasola żółta kg 8,00
gruszki kg 3,50-6,00
jabłka kg 2,00-5,00
jaja fermowe 15 szt. 9,00-12,00
jaja wiejskie 15 szt. 10,00-12,00
kalafior szt. 3,50-5,00
kapusta biała szt. 2,00-3,50
kapusta kiszona kg 7,00
kapusta pekińska kg 3,00-4,50
koperek pęczek 1,50-2,00
maliny 0,25 kg 5,00-8,00
miód 0,9 litra 35,00-40,00
marchew kg 1,50-2,00
natka pietruszki pęczek 1,50
ogórki kiszone kg 7,00-8,00
ogórek gruntowy kg 7,00
ogórek zielony kg 7,00
papryka czerwona kg 5,50-6,00
papryka zielona kg 4,00
papryka żółta kg 5,00-7,00
pieczarki kg 8,00-10,00
pietruszka kg 3,00-4,50
pomidor malinowy kg 3,50-5,00
pomidor polny kg 2,00-4,00
pomidor szklarniowy kg 4,50
por szt. 1,50-2,00
rzodkiewka pęczek 2,00-2,50
sałata szt. 3,00-3,50
seler szt. 2,00-2,50
szczypiorek pęczek 1,00-1,50
słonecznik szt. 3,00
śliwki kg 4,00-5,00
włoszczyzna pęczek 4,00-5,00
ziemniaki młode kg 0,80-1,50

OFERTY PRACY
z dnia 22.09.2020 r.

POWIATOWY URZąD PRACY W ŁOWICZU:
  Kierowca samochodu dostawczego 
  Kasjer-sprzedawca 
  Pakowacz ręczny 
  Pomocniczy robotnik w hodowli drobiu wodnego 
  Szwaczka 
  Rolnik hodowca 
  Piekarz 
  Prasowaczka 
  dziewiarz 
  Brukarz 

POWIATOWY URZąD PRACY W ZGIERZU:
  pracownik fizyczny
  Młodszy Monter/Monterka 
  Magazynier wyr. hutniczych 
  pracownik biurowy - fakturzystka 
  Kierowca samochodu dostawczego do 3,5t 
  Szlifierka do płaszczyzn,  

naprawa głowic samochodowych 
  Sprzątaczka  
  Pracownik biurowy 
  Lakiernik samochodowy 
  PRAcoWNIK FIzyczNy 

POWIATOWY URZąD PRACY W KUTNIE:
  Pozostali robotnicy wykonujący  

prace proste w przemyśle 
  Psycholog
  Monter instalacji elektrycznych 
  Szwaczka 
  Pracownik gastronomi
  Pracownik zakładu prefabrykacji 
  Pracownik gospodarczy
  Lakiernik samochodowy 
  Kierowca kat.c; 

ŻychLIN I oKoLIce

ROlNIK SPRZEDAJE
ceny z dnia 22.09.2020 r.

żywiec wieprzowy:

  domaniewice: 3,80 zł/kg+VAT

  Różyce: 3,80 zł/kg+VAT

  Kiernozia: 4,00 zł/kg + VAT

  chąśno: 3,80 zł/kg+VAT

  Karnków: 4,20 zł/kg+VAT

żywiec wołowy:

  domaniewice: jałówki 7,30 zł/kg+VAT,  
krowy 5,20 zł/kg+VAT byki 7,30 zł/kg+VAT

  Różyce: jałówki 7,30 zł/kg+VAT,  
krowy 5,20 zł/kg+VAT byki 7,30 zł/kg+VAT

  Skowroda Płd.: jałówki 7,40 zł/kg+VAT,  
krowy 5,30 zł/kg+VAT byki 7,50 zł/kg+VAT

  Anna Guzek i Mateusz Gałązka oboje 
z łowicza

  Katarzyna Kozłowska i Ariel Kosiorek 
oboje z łowicza 

ŚlUBOWAlI SOBIE
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Taki był rok 1920 | 100 lat zwycięstwa nad bolszewikami, część 23.

Wiktoria 1920. Tydzień po tygodniu
Co tydzień, we współpracy 
z Ośrodkiem Karta, 
przedstawiamy kolejne 
etapy zwycięskiej wojny 
z bolszewikami – oraz obraz 
nastrojów społecznych 
tamtych dni. 

18–24 września
20 września Rada Ligi Naro-
dów przyjmuje rezolucję, która 
potwierdza tzw. linię Focha  
na Suwalszczyźnie, jako tym-
czasową linię demarkacyjną 
między Polską a Litwą. Tego 
dnia Polacy ruszają do natarcia 
na grodno. Rozpoczyna się 
tzw. operacja niemeńska – jej 
celem jest wyjść od północy, 
przechodząc ku Lidzie przez 
tereny, które Sowieci przekazali 
w sierpniu Litwie, na tyły Fron-
tu zachodniego Tuchaczew-
skiego. główny ciężar całego 
przedsięwzięcia spoczywa na 2 
Armii gen. edwarda Rydza-śmi-
głego oraz 4 Armii gen. Leonar-
da Skierskiego. 21 września roz-
poczynają się polsko-sowieckie 
rokowania pokojowe w Rydze. 
delegacji polskiej przewodni-
czy jan dąbski (wiceminister 
spraw zagranicznych), Sowie-
tów reprezentuje Adolf joffe.

Mjr Stanisław Rostworowski 
(szef Oddziału Operacyjne-
go w Grupie Poleskiej) w li-
ście do żony:
Możemy się dziś pochwalić zdo-
byciem Równego, a za godzinę 
pewnie i dubna. dwie twierdze 
na jeden dzień to dosyć. Nie-
zmordowanym pościgiem jaz-
dy, piechoty, samochodów pan-
cernych i lotników zadaliśmy 
takiego bobu bolszewikom,  
że na jakiś czas będą mieli chy-
ba na naszym froncie dosyć 
wojny zaczepnej. oficer i żoł-
nierz bije się teraz, myśląc, że 
jednak wyznacza granice pań-
stwa polskiego. Bodajby nas ta 
wiara nie zawiodła i dyplomaci 
umieli nasze zwycięstwo wyko-
rzystać. [...]

jesteśmy wciąż bez żadnych 
urządzeń, bo przeciągnąć ich 
wobec przemarszu 300 kilome-
trów prawie niepodobna, toteż 
wraca się do pierwotnego szta-
bowego urzędowania z pisa-
niem rozkazów na pięć rąk pod 
dyktando i lotnej poczty sztafet 
konnych. Straszny kłopot mamy 
z paroma tysiącami jeńców, któ-
rych nie ma czym żywić, bo ta 
hołota wyjadła przedtem całe 
zboże w okolicy.

łuck, 18 września 1920
[Stanisław Rostworowski, 

 Listy z wojny polsko-
bolszewickiej 1918–1920,  
Warszawa-Kraków 2015]

Adam Skwarczyński (polityk, 
publicysta obozu piłsudczy-
kowskiego) jako „Adam Pło-
mieńczyk” w piśmie „Rząd 
i Wojsko”: 
Rząd Witosa zbyt dosłownie 
i zbyt ciasno pojął ten fakt, że 
jest on rządem obrony państwa. 
Nie tylko w dniach wiszącego 
nad Polską i stolicą niebezpie-
czeństwa, ale również później, 
również w chwili obecnej nie 
zajmuje się na serio żadną wła-
ściwie sprawą poza tymi, które 
bezpośrednio wiążą się z wojną 
i pokojem. Rząd jakby zapo-
mniał o tym, że nie tylko taka 
lub inna linia demarkacyjna, 
nie tylko rokowania w Mińsku 

czy Rydze i nie tylko sprawa 
werbunku rekruta są kwestiami 
obrony państwa. […]
Sprawy wewnętrzne państwa 
leżą zupełnie odłogiem albo 
też idą trybem mechanicznym. 
odłogiem więc leży sprawa 
reformy rolnej, mimo że dziś 
już tylko rozporządzenia wy-
konawcze, czysto rządowe, są 
potrzebne do pchnięcia jej na 
tory realizacji; leżą dalej sprawy 
ustawodawstwa ochronnego 
pracy i w ogóle ustawodawstwa 
społecznego. […] 

Warszawa, 19 września 1920
[Adam Płomieńczyk,  

o program wewnętrznej 
budowy państwa,  

„Rząd i Wojsko” nr 5/1920]

Z artykułu w „Kurierze War-
szawskim”: 
Żołnierz polski potrafi ochro-
nić od najazdu wroga, ale nie 
potrafi sam się uchronić od 
mrozu i słoty. Ta myśl uporczy-
wa nasuwa się dziś wszystkim 
organizacjom, opiekującym 
się żołnierzem. Nasuwa się 
z trwogą każdemu, kto przyglą-
dał się żołnierzowi na froncie. 
gdzie tam był czas […] myśleć 
o odzieży, bieliźnie i obuwiu… 
zdzierało się wszystko kolejno 
na strzępy. […]
Trzy instytucje jednocześnie 
postanowiły urządzić zbiórkę 

dla żołnierza bielizny i ciepłej 
odzieży. A przy nich – co się da: 
mydła czy herbaty, papierosów 
czy papieru […]. Rada obrony 
Stolicy, Komitet obywatelski 
Wykonawczy obrony Państwa 
i Biały Krzyż – każda z tych in-
stytucji oddzielnie rozpoczęły 
pracę organizacyjną. 

Warszawa, 20 września 1920
[Przed zimą, „Kurier 

Warszawski” nr 261/1920]

Ppor. Janusz Kozłowski (205 
Pułk Piechoty Ochotniczej):
z plutonem zająłem o zmroku 
bardzo wysoki brzeg Niemna 
i okopałem się. Mieliśmy czy-
nić próby przeprawy. Patrole 
przeszukały nadbrzeżne łoziny. 
Spłoszony patrol bolszewicki 
uciekł łodzią na drugą stronę. 
W miarę jak świt wstawał, po-
częło się oczom moim ukazy-
wać wśród mgieł grodno z jego 
kominami fabrycznymi. [...]
Niemen wezbrany po desz-
czach stawiał nieprzebytą 
przeszkodę. z przeciwnej stro-
ny rzeki bolszewicy rozpoczęli 
strzelaninę, na którą nie odpo-
wiadaliśmy. Poranek był mroź-
ny. Przemarzliśmy w okopie 
przez noc do szpiku kości, po 
letniej kampanii nie mieliśmy 
ciepłego odzienia. [...] Nie-
zwłocznie saperzy nasi poczęli 
stawiać kozły pod most, które-
go resztki widać było u tamte-
go brzegu. Materiał był w ilo-
ści wystarczającej. Widocznie 
zgromadzili go tutaj bolszewicy. 
jednakże prąd Niemna był tak 
silny, a rzeka tak wezbrana, że 
saperzy pomimo nadludzkich 
wysiłków nie byli w stanie dać 
sobie rady i woda za każdym 
razem kozły wywracała i uno-
siła. [...] Wówczas major [Ber-
nard] Mond rozkazał przewieźć 
łodzią i umocować na drugim 
brzegu linę. uszykowano na po-
czekaniu tratwę i rozpoczęła się 

przeprawa 1 baonu, który miał 
natychmiast nocą posuwać się 
na południe, odepchnąć napo-
tkane oddziały nieprzyjaciela 
i iść na grodno, nie czekając 
na przeprawę reszty pułku i ar-
tylerii. 
Ponieważ chodziło o możliwy 
pośpiech, pakowaliśmy na ten 
prom improwizowany, ile się 
tylko dało, tak że na środku 
rzeki na dużym prądzie szedł 
on pod wodę i mieliśmy ją do 
kolan chwilami. Ratowała nas 
lina, a że prąd nas znosił, więc 
po chwili tratwa się wyłaniała 
z wody i ciągnęliśmy ją dalej. 

Nad Niemnem, 20 września 
1920 [janusz Kozłowski, 

wspomnienia,  
cAW, I.400.964/12]

Z artykułu w gazecie „Wiek 
Nowy”:
To, co przeżyli tarnopolanie od 
pierwszej chwili wkroczenia 
bolszewików aż do ostatnich 
dni wyzwolenia, pozwoliło im 
w całej grozie poznać potwor-
ność rosyjskiego bolszewizmu 
[...]. Nawet tych, co jak niektórzy 
Rusini i Żydzi chylili się zrazu ku 
czerwonemu programowi, wyle-
czyło to z kretesem z wszelkich 
sympatii i złudzeń. 
Skoro tylko bolszewicy wkro-
czyli do miasta, zaraz wydano 
nakaz, aby mieszkańcy opróż-
nili trzy główne ulice: Mickiewi-
cza, Kościuszki i świętojańską, 

biorąc ze sobą tylko to, co się 
da unieść w ręce. Na tych uli-
cach dokonano naprzód rze-
telnej grabieży, a w następnych 
dniach grabiono bez żadnej 
żenady w całym mieście. [...] 
Niebywałą tę rekwizycję prze-
prowadzano z całą bezwzględ-
nością, grożąc ustawicznie karą 
śmierci. [...] 
Stworzyli też bolszewicy zaraz 
w Tarnopolu Rewolucyjny Komi-
tet Sowiecki [...]. Aresztowania 
i rozstrzeliwania były bardzo 
liczne. urzędował wojskowy 
sąd polowy i cywilna czerezwy-
czajka. z sądu polowego moż-
na było jeszcze ujść z życiem. 
Ale kto się dostał w szpony cze-
rezwyczajki, ten zwykle do 24 
godzin nie żył.
[...] z dniem każdym wzrastała 
nienawiść do bezlitosnych cie-
miężycieli. Ludzi prowadzono 
za miasto w okolicę browaru 
i tam następowały okropne eg-
zekucje. Skazaniec świadom, 
że za chwilę pożegna się z ży-
ciem, musiał sam sobie kopać 
grób, po pas głęboki i stawał 
w nim wyprostowany, bo tak mu 
kazali ci krwawi satrapi. Strzela-
no kulami dum-dum zwyczajnie 
w tył głowy, tak że kula eksplo-
dując rozrywała twarz i już po 
chwili nie można było poznać 
skazanego. 

Tarnopol, 24 września 1920
[Polski Tarnopol. okupacje 

1914–1920, „Karta” nr 3, 1991]

Gdańsk, wrzesień 1920. delegacja polska wyruszająca  
na negocjacje pokojowe z bolszewikami. 
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Tarnopol, wrzesień 1920. Polscy żołnierze po zdobyciu miasta  
w świetlicy wypełnionej sowiecką propagandą. 
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Głowno | Przedszkole osinkowo

Olbrzymia kolorowanka w pełnej krasie
Wielka kolorowanka, czyli mu-

ral inspirowany dziecięcymi pra-
cami plastycznymi, który powsta-
wał w  ostatnim czasie na jednej 
ze ścian budynku Niepubliczne-
go Przedszkola Integracyjnego 
„Osinkowo”, kilka dni temu uka-
zał się przechodniom w  pełnej 
krasie.

Działania artystyczne, które za-
inicjowano w lipcu br., a o których 
wcześniej donosiliśmy naszym 
czytelnikom (34/2020), już się za-
kończyły. Zanim możliwe stało się 
stworzenie kolorowych motywów 
dziecięcych na ścianie, konieczne 
było dokładne jej oczyszczenie, 
dwukrotnie zagruntowanie oraz 
przygotowanie podłoża farbą pod-
kładową. 

Działania stricte artystyczne 
prowadziła w  tym miejscu sama 
autorka muralu, Paulina Nawrot, 
absolwentka łódzkiej Akademii 
Sztuk Pięknych, która kilkanaście 
dni poświęciła na wykonanie szki-
cu motywu przewodniego oraz 
pokrycie go farbą. W ten sposób 
spod pędzla artystki wyszła wiel-
ka kolorowanka inspirowana dzie-
cięcymi pracami plastycznymi za-
tytułowana „PRZYJAŹŃ”.

– Okazało się, że nazwa jest nie-
mniej symboliczna niż sam mural. 
Przyjaźń jest tu pewnego rodza-
ju przenośnią, ale znalazła swoje 
uzasadnienie w rzeczywistości, bo 
pozytywna więź zrodziła się na-
prawdę między realizatorami tego 
przedsięwzięcia a przedszkolaka-
mi, które dziś cieszą się z bardziej 
kolorowej okolicy. Fajna relacja 
połączyła nas również ze sponso-

rami, bez których powstanie dzie-
ła o dzieciach i przede wszystkim 
dla dzieci nie byłoby możliwe – 
zaznacza Emil Snużka z Fundacji 
Ecorower, która w ramach działań 
proekologicznych i promocyjnych 
tworzy murale w naszym mieście.

Dziś, kiedy prace zakończono 
i ostatecznie zdemontowano rusz-
towanie, uliczne dzieło można po-
dziwiać w  całości. Przechodnie 

mogą pokusić się więc o odczyta-
nie symboli oraz metafor, jakie zo-
stały w nim uwiecznione. 

Podpowiemy, że mural ukazu-
jący parę przedszkolaków w cza-
sie podlewania roślin, nawiązuje 
do integracyjnego charakteru gło-
wieńskiej placówki. Szczególną 
uwagę należy zwrócić na zastoso-

wane barwy oraz motywy kwiato-
we, przeplatające się po każdej ze 
stron. W zamyśle twórców odwo-
łują się one do męskiej i kobiecej 
energii, które w pełni realizować 
się mogą dopiero poprzez współ-
działanie. 

Mural jest także wyrazem men-
talnego wsparcia dla osób boyka-

ących się z  różnorodnymi scho-
rzeniami: kolor niebieski jest 
znakiem solidarności z  osobami 
chorującymi na autyzm, z  kolei 
dwie różne skarpetki bohaterów 
muralu – z  osobami z zespołem 
Downa. Rynkowa wartość ulicz-
nej kompozycji opiewa na ok. 15 
tys. zł, jednak dzięki działaniom 
wolontariackim udało się ją stwo-
rzyć za blisko 9 tys. zł. Realizacja 
projektu była współfinansowana 
z budżetu przedszkola oraz dotacji 
sponsorów i  lokalnych przedsię-
biorców.  aw

Aktualności

Za jej sprawą w okolicy zrobiło się przyjemniej. „Wielka kolorowanka” 
z osinkowa w całej okazałości. 
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www.nzoz-alamed.pl

Dobieszków | centrum Kształcenia i Wychowania ohP 

Sportowa wycieczka do Głowna 
Propagowanie aktywnego try-

bu życia wśród młodzieży od wie-
lu lat jest jednym z podstawowych 
celów placówek oświatowych. 
Nie zapomniała o tym kadra Cen-
trum Kształcenia i  Wychowania 
OHP w Dobieszkowie.

Młodzież oraz kadra OHP 
w  Dobieszkowie czwartek – 10 
września spędzili aktywnie, ko-
rzystając z  ostatnich promyków 
słońca i  atrakcji dostępnych na 
terenie Głowna. Uczniowie naj-
pierw skorzystali z  infrastruktu-
ry zalewu Mrożyczka, a później 
udali się do parku linowego. Pod 

okiem instruktora młodzież uczy-
ła się właściwej postawy związa-

nej z bezpiecznym korzystaniem 
z  atrakcji wodnych, a  ci odważ-
niejsi mogli skorzystać z atrakcji 
wakepark’u. Nie były to jedyne 
ekstremalne atrakcje, które cze-
kały młodzież z OHP. 

Później uczniowie mierzyli 
się z  zawieszonymi na wysoko-
ści torami przeszkód w parku li-
nowym. Jak relacjonuje kadra na-
uczycielska, tak spędzony czas 
wprowadził dużo pozytywów  
w szeregi ich podopiecznych, 
które powinny lepiej nastawić ich 
do powrotu do nauki po waka-
cjach.  ek

Młodzież z OHP Dobieszków 
korzystając ze słonecznej pogody 
na zalewie Mrożyczka w głownie.
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Głowno – Warszawa | Przekazanie

Pamiątki z bitwy  
pod Zadwórzem wzbogacą 
Ołtarz Ojczyzny 

To wielkie wyróżnienie dla 
głowieńskiego hufca ZHP. W 
niedzielę, 13 września, w koście-
le Świętego Krzyża w Warszawie 
harcerze uczestniczyli w symbo-
licznym przekazaniu pamiątko-
wych artefaktów znalezionych 
pod Zadwórzem.

Po uroczystej mszy św. z  rąk 
97-letniej Zofii Czekalskiej ps. 
Sosenka dh. Helena Tracz oraz 
dh. Arkadiusz Polit odebrali pa-
miątkowe artefakty, konkretnie 
medaliki i krzyże znalezione pod 
Zadwórzem, czyli Polskimi Ter-
mopilami, gdzie 17 sierpnia 1920 
roku polska młodzież stoczyła 
z  przeważającymi siłami bolsze-
wików heroiczny bój, w  którym 
zginęło 318 żołnierzy. 

– To dla nas wyjątkowa chwila, 
a pamiątki są naprawdę niesamo-
wite. Wzruszeniom nie było koń-
ca – powiedziała nam harcmistrz 
Iwona Waśkiewicz.

Dodajmy, że było to przekaza-
nie symboliczne. Uzyskane arte-
fakty harcerze z Głowna złożyli 
na Ołtarzu Ojczyzny w kościele 
św. Krzyża w  Warszawie, czy-
li w  miejscu powstałym z  woli 
papieża Jana Pawła II. Artefak-
ty zostały odnalezione podczas 
prac ekshumacyjnych i  odbu-
dowy cmentarza Orląt we Lwo-
wie i  przekazane przez Sekre-
tarza Rady Ochrony Pamięci 
Andrzeja Przewoźnika w  2005 
roku. Nadmieńmy, że głowień-
scy harcerze na zaproszenie se-
kretarza brali udział w 2005 roku  
w  uroczystym otwarciu tego 
cmentarza. 

Dziś Ołtarz Ojczyzny w  ko-
ściele Świętego Krzyża w  War-
szawie jest miejscem ekspozy-
cji patriotycznych. Przekazane 
przez harcerzy artefakty staną 
się częścią historycznej wystawy  
pt. „Wierni Bogu i  Ojczyźnie” 
poświęconej udziałowi księży  
kapelanów w  Bitwie Warszaw-
skiej.  aw

dokończenie ze str. 8

Według Matuszczak-Królak, 
po przeanalizowaniu awarii wy-
stępujących w  linii 15kV zasila-
jącej m.in. Niesułków okazało 
się, że w ciągu ostatnich 9 miesię-
cy wyłączenia powyżej 1 godziny 
wystąpiły 9-krotnie. Były to awa-
rie napowietrznej sieci 15kV, spo-
wodowane przez niekorzystne wa-
runki atmosferyczne. 

Wydaje się, że jest też dobra 
wiadomość dla mieszkańców:  
– Problemy te są nam znane i do-

kładamy wszelkich starań, aby 
usunąć ich przyczynę. W pla-
nach inwestycyjnych na najbliż-
sze lata umieściliśmy moderni-
zację dużych fragmentów linii 
15kV w  okolicach Niesułkowa.  
Do czasu przebudowy linii bę-
dziemy prowadzić bieżącą eks-
ploatację pracujących urządzeń, 
w tym również oględziny i prze-

glądy urządzeń oraz wycinki wra-
stających w  linię gałęzi drzew  
– czytamy w odpowiedzi. 

Czas pokaże czy były to czcze 
obietnice. Mieszkańcy natomiast 
nie zamierzają odpuszczać i będą 
starali się wręcz „zalewać” zgło-
szeniami i skargami energetyków 
po każdej dłuższej przerwie w do-
stawie prądu lub gdy zauważą,  

że prąd ma niewłaściwe parame-
try. – Muszę znaleźć miernik, to 
będę robił zdjęcia jakie jest na-
pięcie u mnie jak sąsiadka włą-
czy piekarnik – zapowiada jeden 
z mieszkańców. 

Obowiązujące normy przewi-
dują odchylenia napięcia plus/
minus 10%. Napięcie minimalne 
może więc wynieść 207V, a mak-
symalne 253V. Różnica pomię-
dzy skrajnymi napięciami wynosi 
więc aż 46V. Można to zauważyć 
przede wszystkim po żarówkach, 
które przygasają lub świecą ja-
śniej niż zwykle oraz można usły-
szeć podczas pracy silników elek-
trycznych. 

Sprzęt RTV, w  którym sto-
sowane są zasilacze impulsowe, 
zazwyczaj wyraźnie nie reagu-
je, gdyż może pracować w  dość 
szerokim zakresie napięcia wej-
ściowego i  zachować swoje pa-
rametry. W domach jest jednak 
sporo urządzeń, które mogą nie 
tolerować takich wahań. Jest to 
m.in. elektronika instalowana przy 
nowoczesnych piecach czy też 
wspomniane żarówki LED.  mak 

ReKLAMA

ReKLAMA

Kärcher nawet się  
nie załączył. Tak samo 
szlifierki. Piekarnik 
grzeje albo nie. 
Szkoda urządzeń,  
bo się szybciej 
zużywają.

Gmina Stryków | częste kłopoty z prądem w Niesułkowie i okolicach 

Brak prądu to dla nich 
element rzeczywistości

Gmina Głowno | dofinansowanie

Pracownicy DPS z dodatkowym wynagrodzeniem 
W ramach projektu „Łódzkie pomaga”,  
powiat zgierski pozyskał ponad 330 tys. zł  
na zapewnienie zdrowia i bezpieczeństwa 
pensjonariuszy oraz pracowników Domów Pomocy 
Społecznej w Głownie i Ozorkowie. 

Wsparcie zostanie przezna-
czone m.in. na dodatkowe wy-
nagrodzenie dla pracowników 

zatrudnionych w  DPS, zapew-
nienie im noclegów poza miej-
scem zamieszkania, zakup środ-

ków ochrony indywidualnej oraz 
doposażenie miejsc odbywania 
kwarantanny. – Cieszymy się,  
że kolejne finansowe wsparcie tra-
fi do powiatowych domów po-
mocy społecznej, zwłaszcza do 
pracowników, ponieważ w  obec-
nej sytuacji pandemicznej to oni 
wkładają ogrom pracy w zapew-
nienie bezpieczeństwa i  opieki 

pensjonariuszom – mówi starosta 
zgierski Bogdan Jarota. 

Obecnie powiatowy samorząd 
planuje także wystąpić, w ramach 
konkursu grantowego, realizowa-
nego przez Narodowy Fundusz 
Zdrowia, o wsparcie na dodatko-
we wynagrodzenie dla pielęgnia-
rek zatrudnionych w  DPS-ach 
w Głownie i Ozorkowie.  ek

Radość i wzruszenie towarzyszyły harcerzom z Głowna  
w symbolicznej chwili. 
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Pan Tomasz Kurzyjamski zmierzył napięcie w gniazdku  
przed włączeniem urządzeń (208V) oraz chwilę po ich włączeniu 
(169V). Teoretycznie w obydwu przypadkach miernik powinien  
wskazać 230V, tymczasem różnica przy drugim pomiarze wynosi 61V.  
– dzisiaj nie jest źle, ponieważ żarówki się świecą i nie przygasają  
– komentuje pan Tomasz. 
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Niezwykła opowieść o mieście 
– w kilku kadrach
Plac Wolności z lotu ptaka, wschód słońca 
nad zalewem i most na Mrodze uwieczniony 
w blasku poranka – tym razem takie ujęcia 
naszego miasta podbiły serca jurorów 
konkursu „O!to Głowna Foto”.

Była to już druga szansa na 
wygraną dla tych, którzy lu-
bią fotografować, a  przy okazji 
potrafią dostrzec wyjątkowość 
głowieńskich krajobrazów. Po-
równywalne do zeszłego roku 
zainteresowanie artystyczną ry-
walizacją udowodniło, że ama-
torów tej sztuki w naszym mie-
ście nadal nie brakuje. Podobnie 
jak wcześniej, obrazy uwiecz-
niające piękno okolicy ocenia-
no w trzech kategoriach: Pejzaż, 
Architektura oraz Rodzinna Re-
-kreacja.

– Byliśmy zaskoczeni dojrza-
łością nadesłanych propozycji 
i innowacyjnością technik, jakich 
użyto w trakcie procesu twórcze-
go. Zauważyliśmy wzrost świa-
domości autorów. Prezentowane 
prace były bardziej przemyślane 
pod względem kompozycji ob-
razu niż wcześniej. Doceniliśmy 
również lirykę malarskości tych 
fotografii – zauważa Szymon 
Adamczewski, związany z  gło-
wieńskim MOK-iem artysta pla-
styk, członek jury.

Wśród laureatów znaleźli się: 
Agnieszka Pawlikowska nagro-
dzona za fotografię „Droga do 
szkoły” w  kategorii „Pejzaż”, 
Piotr Lewandowski doceniony za 
pracę pt.: „Plac Wolności” w ka-
tegorii „Architektura” oraz Karo-
lina Kosma wyróżniona za obraz 
pt. „Poranek” w  kategorii „Ro-
dzinna Re-kreacja”. Wyróżnienie 
trafiło do Łukasza Patory, który 
urzekł członków komisji fotogra-
fią pt.: „Drzewo życia”. 

Plac wolności  
z lotu ptaka
Kto bacznie śledzi losy kon-

kursu, z  pewnością zauważy,  
że wśród tegorocznych laureatów 
znaleźli się artyści nagrodzeni 
także w  poprzedniej edycji. Na-
leży do nich Piotr Lewandowski, 
który w  zeszłym roku nadesłał  
na konkurs fotografię głowień-
skiego zalewu w  perspektywie 
tradycyjnej, zaś tym razem się-
gnął po wizję Placu Wolności 
ukazanego z  lotu ptaka. W tym 
celu wykorzystał innowacyjną 
technikę, w  której od dłuższego 
czasu doskonali swoje umiejętno-
ści, czyli ujęcia z drona.

– Zdjęcie nie zostało wykonane 
z myślą o konkursie, lecz o wiele 
wcześniej. Zarówno lato, jak i je-
sień, sprzyjają uwiecznianiu krajo-
brazów, więc wykonuję dużo foto-
grafii. Wybór wcale nie był łatwy, 
ale ostatecznie zdecydowałem się 
na wizję ukazującą Plac Wolności 
– podkreśla nasz rozmówca.

Radość z wygranej w jego przy-
padku jest tym większa, że doce-
niono zdjęcie uwieczniające obraz 
inspirowany architekturą miejską, 
a więc kategorią dość trudną i wy-
magającą wobec artystów.

– Trudno o  takie ujęcie, które 
niosłoby ze sobą jakąś świeżość 
i nowatorski klimat, jeśli fotografo-
wi zależy, by przedstawić budynki 
popularne w naszym mieście, bę-
dące niejako jego wizytówką. To 
wymaga zachodu, ale satysfakcja 
też jest większa – dodaje.

Inne prace autorstwa laureata 
podziwiać można za pośrednic-
twem facebookowego fanpage’a: 
Piotr Lewandowski – Pracownia 
multimedialna, gdzie publikowa-
ne są zarówno zdjęcia miasta, jak 
i filmy wykonane z drona.

Magią miejskiej 
codzienności dzieli się 
z innymi
Ponownie nagrodzone zosta-

ły również starania Karoliny Ko-
smy, której w tym roku inspirację 
przyniósł poranek nad zalewem 
Mrożyczka. Fotografia przesta-
wiająca rowerki wodne w  fanta-
zyjnych kształtach na tle wscho-
dzącego słońca wykonana została 
już w zeszłym roku i w pierwot-
nym zamyśle autorka brała ją pod 
uwagę także w ramach poprzed-
niej edycji konkursu. Ostatecznie 
wówczas zdecydowała się na coś 
innego, jednak poszukując cieka-
wych ujęć na potrzeby tegorocznej 
rywalizacji, ponownie zwróciła  
na nią uwagę.

– W moim archiwum jest dużo 
zdjęć, do których powracam z ra-
dością i  z których jestem dum-
na. To ujęcie nie było przypad-
kiem. Długo zastanawiałam się 
dokąd pójść, by najpiękniej od-
dać magię poranka. To ważne, by 
wiedzieć, jakie miejsce wybrać 
i o jakiej porze, by miało nieza-

pomniany klimat – twierdzi pani 
Karolina.

Nierzadko fotograficzna pasja 
jest wyzwaniem i wiąże się z ko-
niecznością podjęcia wysiłku nie 
tylko twórczego, lecz także, po 
ludzku, czysto fizycznego, by do-
trzeć tam, gdzie inni nie docierają 
lub o takiej porze, by w popular-
nych na ogół miejscach nie do-
świadczyć zgiełku tłumów. 

– Trzeba być naprawdę rannym 
ptaszkiem, a  czasem wybrać się 
gdzieś w środku nocy, by poczuć, 
że to jest właśnie ta chwila i ta per-
spektywa, na jakiej nam zależy  
– tłumaczy.

Nagrodą za taki trud jest nie 
tylko posiadanie na własność 
niesamowitych ujęć ukochane-
go miasta, lecz także komenta-
rze znajomych, nierzadko miesz-
kańców okolicy, którzy patrząc  
na nie z zaskoczeniem odkrywa-
ją, że wcześniej nie zdawali sobie 
sprawy z uroku codziennie mija-
nych przestrzeni.

– To nieco przykre, że omijamy 
te miejsca, nie dostrzegając ich 

piękna, ale fotografia służy temu, 
by w  oryginalny sposób ukazać 
to, co zwyczajne. Cieszę się, gdy 
mogę się magią tej miejskiej co-
dzienności podzielić z  innymi  
– mówi.

typowa księgowa 
z artystyczną duszą
W gronie nagrodzonych znala-

zła się również Agnieszka Paw-
likowska, która uwieczniła ską-
pany w  promieniach porannego 
słońca i  mgle mostek na Mro-
dze, sytuowany pomiędzy osie-
dlami Kopernika oraz Sikor-
skiego. Fotografię zatytułowała 
przewrotnie – „Droga do szko-
ły”. Okazuje się, że to właśnie nią 
zdarzało się podążać do szkoły 
Jasiowi i Franiowi – synom pani  
Agnieszki. Zdjęcie zostało wy-
konane jednak podczas codzien-
nego spaceru z psem w okolicy, 
która w czasie pandemii poprzez 
swoją pustkę nabierała cech ta-
jemniczości, emanując subtelno-
ścią piękna przyrody oraz głębią 
spokoju. 

– Lubię robić zdjęcia, ale wy-
konuję je amatorsko. Jestem typo-
wą księgową z artystyczną duszą. 
Tym większe to dla mnie wyróż-
nienie, że doceniono właśnie tę 
pracę, a  moje nazwisko znala-
zło się wśród nazwisk osób, któ-
re w mieście słyną z zamiłowania 
do fotografii i są w tym naprawdę 
świetne – zaznacza.

„Drzewo życia”  
dronem uchwycone
Można przypuszczać, że cie-

kawych ujęć miejskiego krajobra-
zu wśród nadesłanych na konkurs 
prac było tak dużo, że jurorzy nie 
poprzestali na wyłonieniu laure-
atów. Wyróżnienie trafiło do Łu-
kasza Patory – pasjonata foto-
grafii, który od dawna poświęca 
swój czas ujęciom wykonanym 
z drona. Jak zapewnia autor, wy-
różnione zdjęcie powstało jeszcze 
zanim dowiedział się o konkursie. 
Do jego wykonania zainspirował 
go zachód słońca, który odsłonił 
niecodzienny klimat i  kolorysty-
kę, którą aż chciało się uwiecznić 
na zdjęciu.

– Mogę zdradzić, że po wyko-
naniu kilkudziesięciu zdjęć z dłu-
gim czasem naświetlania udało mi 
się wybrać kilka kadrów. Całość 
dobrze oddaje letni klimat mia-
sta, ma swoją dynamikę, a przez 
porę, w  jakiej została zrobiona, 
jest w tym też coś tajemniczego. 
Plac Wolności to wizytówka mia-
sta, a  przedstawiony na zdjęciu 
mural dodaje tej wizytówce do-
datkowego uroku – zauważa nasz 
rozmówca.

Więcej oryginalnych fotografii 
i filmów nakręconych z  lotu pta-
ka młody artysta publikuje na fa-
cebookowym fanpage’u „Dronem 
uchwycone”. 

Nierzadko 
fotograficzna pasja 
jest wyzwaniem i wiąże 
się z koniecznością 
podjęcia wysiłku nie 
tylko twórczego, lecz 
także, po ludzku, 
czysto fizycznego, by 
dotrzeć tam, gdzie inni 
nie docierają.

agnieSzka 
wOjcieSzek

agnieszka.wojcieszek@lowiczanin.info

Plac Wolności z lotu ptaka w obiektywie Piotra Lewandowskiego. 
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Agnieszka Pawlikowska udowodniła, że droga do szkoły może być przyjemna. 

Fo
T.

 A
g

N
Ie

S
zK

A
 P

A
W

LI
Ko

W
S

K
A

Taki poranek nad zalewem stał się inspiracją dla Karoliny Kosmy. 
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Kolarstwo | Szosa

Kolarze Strykowa wygrali niemal wszystko
W sobotę, 19 września w Bratoszewicach 
rozgrywano zawody kolarskie, w których 
gospodarze imprezy z LUKS Dwójki  
Danielo Sportswear Stryków nie dali rywalom 
zbyt wielu okazji do radości.

W Bratoszewicach rozegra-
no łącznie dwie konkurencje w 
dwóch grupach wiekowych wśród 
dziewcząt i chłopców. Łącz-
nie były aż 24 okazje by stanąć 
na podium, z czego strykowia-
nie finalnie robili to aż 17-krot-
nie. Rywale z pozostałych klubów 
województw łódzkiego i święto-
krzyskiego nie mieli zatem wie-
lu okazji do świętowania. Organi-
zatorem kolarskich zawodów był 
LUKS Dwójka Stryków, Gmina 
Stryków, Okręgowy Związek Ko-
larski w Łodzi, Łódzka Federacja 
Sportu przy współpracy strażaków 
z OSP Bratoszewice, Policji KP  
w Zgierzu oraz Łódzkiego Ośrod-
ka Doradztwa Rolniczego w Bra-
toszewicach i służb medycznych.

Na starcie pojawiło się łącz-
nie 70 młodych kolarzy z 11 klu-
bów. Wśród nich najliczniejszą 
reprezentację mieli gospodarze  
z LUKS Dwójki Danielo Spor-
tswear Stryków pod wodzą tre-
nerów Mirosława Pożarlika, 
Władysława Króla i Wojcie-
cha Pożarlika. Rano rozegra-
no jazdę indywidualną na czas na 
dystansie 5 km od Bratoszewic 
do Kalinowa, a po południu jazdę 
dwójkami na 10 km od Bratosze-
wic przez Kalinów do Nowostaw 
Górnych i z powrotem dla kate-
gorii młodzik/młodziczka i poło-
wę krótszym dla szkółek kolar-
skich. Rywalizacji przyglądali się 
z bliska Burmistrz Strykowa Wi-
told Kosmowski, Z-ca Burmistrza 
Strykowa Tamara Barańska-Kie-
maczyńska, Wiceprzewodniczą-
cy Sejmiku Województwa Łódz-

kiego Zbigniew Linkowski oraz 
Prezes Okręgowego Związku Ko-
larskiego w Łodzi Arkadiusz Ja-
łowski oraz licznie zgromadzeni 
kibice na trasie.

Wśród startujących świetne 
wrażenie sprawili gospodarze za-
wodów ze strykowskiego klubu 
LUKS Dwójka. W najmłodszych 
grupach szkółek kolarskich, któ-
re rywalizowały o Mistrzostwo 
Województwa Łódzkiego wśród 
dziewcząt i chłopców całe po-
dium zostało zajęte przez kola-
rzy Strykowa. Do indywidual-
nych zwycięstw Bartosz Zelcer 
i Barbara Chojnacka dorzu-
cili także złote medale w parach 
w duecie z Jakubem Pachol-
cem i Zuzanną Zelcer. Ponad-
to na podium dwukrotnie stanęły 
Aleksandra Cyniak – trzecia 
indywidualnie i druga w dwój-
kach oraz Magdalena Ciołek 
– druga indywidualnie oraz trze-
cia w parach wraz z Zuzanną 
Przychodzeń, wśród chłopców 
dwa medale zdobyli z kolei Jakub 
Pacholec, który do złota w parach 

dorzucił także brąz w jeździe in-
dywidualnej oraz Maciej Ste-
fański, który zdobył dwukrotnie 
srebro – indywidualnie i w dwój-
kach w parze z Przemysławem 
Królikowskim, który debiuto-
wał w kolarskich zawodach. Swo-
je pierwsze starty w barwach Stry-
kowa zanotowali ponadto Oskar 
Prusinowski i Antoni Cen-
drowski, którzy zajmowali od-
powiednio 10. i 12. miejsce in-
dywidualnie oraz 5. i 6. miejsce  
w parach wraz z Miłoszem Gro-
chockim i Filipem Staciwą.

Starsza grupa ścigała się w ra-
mach Międzywojewódzkich Mi-
strzostw Makroregionu Central-
nego Łódzko-Świętokrzyskiego. 
W gronie młodzików (13-14 lat) 
najlepszymi zawodnikami byli 
Michał Strzelecki i Jakub Ga-
decki, którzy zajęli dwa pierwsze 

miejsca indywidualnie na czas 
oraz wygrali jazdę dwójek. Z ko-
lei w gronie dziewcząt na podium 
dwukrotnie stanęła Aleksandra 
Patora, która była trzecia indy-
widualnie oraz w parach wraz  
z Oliwią Wylazłowską. W kla-
syfikacji klubowej LUKS Dwój-
ka Stryków wygrał w cuglach  
i tym samym zgarnął drugi rok  
z rzędu potrójną koronę, wygry-
wając w jednym sezonie rywa-
lizację drużynową na szosie, to-
rze i konkurencjach czasowych.  
W Bratoszewicach strykowski 
klub reprezentowali także: Erik Pa-
cholec, Łukasz Machniewicz, 
Sebastian Szklarek, Oskar Pia-
secki i Mateusz Ciołek. Wyniki  
z imprezy dostępne na stronie 
www.strykow.pl oraz oficjalnym 
profilu LUKS Dwójki na Facebo-
ok’u.  wp

Bezkonkurencyjni 
strykowianie z LuKS 
dwójki Stryków  
zdobyli 17 medali  
z 24 kompletów,  
które były do rozdania. 

Kolarstwo | MTB

Bartek Zelcer blisko podium MP Szkółek MTB
Kolarze Strykowa 
specjalizują się 
głównie w wyścigach 
szosowych i torowych, 
ale z powodzeniem 
walczą również 
na ogólnopolskich 
scenach kolarstwa 
górskiego.

W niedzielę, 20 września  
w Żerkowie odbyły się Mistrzo-
stwa Polski Szkółek Kolarskich 
MTB. W zawodach udział wzięli 
zawodnicy zrzeszeni w szkółkach 
kolarskich w ramach Narodowego 
Programu Rozwoju Kolarstwa, do 
którego od 2015 roku należą tak-
że strykowianie. Tym razem trener 
Wojciech Pożarlik zgłosił do star-
tu piątkę zawodników, która po-
siadała największe doświadczenie 
w starach mtb.

W gronie najmłodszych duży 
sukces odniosła 9-letnia Zuzan-
na Zelcer, która startowała z rok 
starszymi od siebie rywalkami 
w gronie klas IV-tych i zajęła 10. 

miejsce. W tej samej grupie na 
14. miejscu uplasowała się Zofia 
Przychodzeń. Wśród chłopców 
klas VI-tych Stryków także miał 
dwójkę przedstawicieli. Bliski me-

dalu był Bartosz Zelcer, który za-
jął ostatecznie 6. miejsce ze stratą 
niespełna 2 min. do trzeciego za-
wodnika. Dobrze wypadł także 
Maciej Stefański, który był 16-
ty, a warto dodać że strykowianie 
startowali w najliczniejszej gru-
pie, w której rywalizowało blisko 
40-tu młodych kolarzy. Najstarszą 
reprezentantką Strykowa była We-
ronika Skrzyńska, która ścigała się 
w gronie dziewcząt klas VII-mych 
i zajęła 8. miejsce w silnie obsa-
dzonym wyścigu.  wp

lekkoatletyka | Mistrzostwa Polski u-18

Dobre lokaty Błyskawicy
W dniach 18-20 września w 

Radomiu odbyły się 52. Lekko-
atletyczne Mistrzostwa Polski 
do lat 18. W kategorii juniorów 
młodszych wystąpiła czwórka za-
wodników UKS Błyskawicy Do-
maniewice.

W gronie startujących z bar-
dzo dobrej strony pokazał się Pa-
weł Siatkowski, który w konkursie 
rzutu młotem 5 kg zajął wysokie 
8. miejsce. Zawodnicy domanie-
wickiego klubu w eliminacjach 
ustanowił rekord życiowy, uzysku-
jąc 47,12 m, co dało mu 10. miej-
sce i awans do szerokiego finału. 
W rywalizacji o medale Siatkow-
ski rzucił niewiele bliżej – 47,00 
m, co dało mu 8. lokatę.

Awansu do finału nie wywal-
czyła tym razem startująca w kon-
kursie skoku wzwyż Julia Perzyń-
ska. Uczennica II LO w Łowiczu 
skoczyła na wysokość 155 cm  
i została sklasyfikowana na miej-
scach 15-16. Z kolei na miarę swo-

ich możliwości w konkursie rzutu 
młotem 3 kg spisała się Martyna 
Orlińska, która rzuciła na odle-
głość 41,55 m i zajęła 20. miejsce. 
Zawodów nie ukończyła niestety 
startująca w siedmioboju Paulina 
Pakuła, która po trzech konkuren-
cjach (100 m przez płotki – czas 
18,81 sek., wiatr – 2,1 m/s, skoku 
wzwyż – 142 cm i pchnięciu kulą 
3 kg – 6,32m) wycofała się z dal-
szej rywalizacji.

„Z awansu Pawła do wąskie-
go ośmioosobowego finału je-
stem zadowolony. Występy Julki  
i Martyny też nie były złe, bo wy-
walczyły cenne punkty do klasy-
fikacji Systemu Sportu Młodzie-
żowego. Szkoda, że Paulina nie 
ukończyła rywalizacji, ale sam jej 
zaleciłem przerwanie rywalizacji, 
bo była osłabiona i wyraźnie wy-
czerpana już po trzech startach.” 
– powiedział prezes i trener UKS 
Błyskawicy Domaniewice Mie-
czysław Szymajda.  wp

Grupa kolarzy mtb ze Strykowa 
podczas zawodów w Żerkowie.

Fo
T.

 W
o

jc
Ie

c
h

 P
o

ŻA
R

LI
K

Bartosz Zelcer zajął 6. miejsce w MP Szkółek Kolarskich MTB.
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Reprezentacja strykowskiego klubu kolarskiego lUKS Dwójka po ceremonii dekoracji prezentowała swoje osiągnięcia wraz z oficjelami.
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Blue Brothers – Jakub Gadecki (z lewej) i Michał Strzelecki świetnie 
współpracują i wspólnie osiągają znakomite wyniki.

Fo
T.

 W
o

jc
Ie

c
h

 P
o

ŻA
R

LI
K



 www.lowiczanin.info30 24 września 2020      nr 39   

Piłka nożna | 10. kolejka IV Ligi

Stal Głowno pewnie 
ogrywa beniaminka
Głownianie okazali 
się znacznie lepszą 
drużyną w starciu 
beniaminków, 
strzelając dwa gole już 
przed przerwą.

Stal głOwnO  3 (2)
j. Drzewce  0 (0)

Bramki dla Stali: damian Mo-
spinek (15 min.), dawid Szym-
czak (24 min.) oraz eryk Lebioda  
(k. w 62 min.).

Stal: Kocemba – grzyb, e. Igna-
towski, T. Florczak, Albert Waśkie-
wicz – Tuliński, Mospinek, Będor, 
Szymczak – Antoni Waśkiewicz, 

Lebioda. Rezerwa: Leszczyński, 
osiński, Nowak, Aleksy Waśkie-
wicz, P. Ignatowski, ogórek, Ku-
ciński.

W piątek, 19 września pod-
opieczni trenerów Przemysła-
wa Gibały i asystenta Adama 
Gibały zmierzyli się na własnym 
stadionie z Jutrzenką Drzewce. 
Głownianie nie dali rywalom 
wielkiego pola do popisu i wy-
grali w pełni zasłużenie 3:0.

Drużyna z Głowna to w tej 
chwili najlepszy beniaminek 
wśród IV-ligowców. Z kolei go-
ście z Drzewiec znajdowali się  
w strefie spadkowej ze stratą 8 
pkt. do Stali. Spotkanie toczyło 
się zatem o wysoką stawkę, bo-
wiem Jutrzenka w razie ewen-
tualnego zwycięstwa mogłaby 

znacznie poprawić swoją sytu-
ację, a Stal w przypadku wygra-
nej pozostałaby w walce o czo-
łowe lokaty. Gospodarze zaczęli 
fantastycznie i już po niespełna 
pół godzinie gry praktycznie roz-
strzygnęli losy rywalizacji. Naj-
pierw pięknym strzałem z rzu-
tu wolnego popisał się Damian 
Mospinek, a kilka minut później 
po świetnej akcji i podaniu od 
Jakuba Będora do siatki trafił 
Dawid Szymczak. Rywale nie 
byli w stanie poważniej zagrozić 
bramce Michała Kocemby i mało 
kto chyba wierzył, że Stal może 
wypuścić zwycięstwo z rąk.

Sytuację definitywnie wyjaśnił 
pół godziny przed końcem Eryk 
lebioda, który wykorzystał po-
dyktowany dla Stali rzut karny. 
Do ostatnich minut głownianie 

w pełni kontrolowali to, co dzieje 
się na boisku i zgarnęli komplet 
punktów, już szósty w tym sezo-
nie. Piłkarze Głowna plasują się 
na 6. miejscu w tabeli, a kolejny 
mecz ligowy rozegrają po rywa-
lizacji w Pucharze Polski Okręgu 
Łódzkiego. W sobotę, 26 wrze-
śnia Stal podejmie kolejnego be-
niaminka Czarnych Rząśnia, 
którzy spisują się bardzo słabo, 
plasując się dopiero na 18. miej-
scu.

Więcej informacji na temat pił-
karzy i klubu oraz obszerne foto-
relacje z meczów dostępne na ofi-
cjalnym profilu Stali Głowno na 
Facebook’u. Zachęcamy kibiców 
do regularnego śledzenia poczy-
nań głowieńskich piłkarzy, któ-
rzy są jedną z rewelacji obecnego 
sezonu IV Ligi.  wp

Piłka nożna | A-klasa

Derby dla Strugi, a Sokół 
wygrał po raz drugi
W spotkaniach A-klasy 
emocji nie brakowało. 
Miniona 5. kolejka 
w gr. II dała nam 
rozstrzygnięcie w 
małych derbach regionu 
pomiędzy Strugą  
i Błękitnymi.

Podopieczni trenera Piotra Po-
żarlika pokonali na własnym bo-
isku ekipę Dmosina 2:1. Bram-
ki dla gospodarzy strzelali Dawid 
Bełdziński i Adrian Marciniak. 
Struga awansowała dzięki temu 
zwycięstwu na 6. miejsce w tabeli, 
ale ma jeden a nawet dwa mecze 
mniej od poprzedzających ekip. 
Liderem z kompletem punktów 
jest LZS Justynów, a tuż ze nim 
bez straty punktów z jednym me-
czem mniej plasuje się Włókniarz 
Zgierz. Dmosinianie spadli na 8. 
miejsce w tabeli.

W gr. IX skierniewickiej A-
-klasy drugie zwycięstwo w se-
zonie zanotował Sokół Popów. 
Podopieczni grającego trenera 
Tomasza Drużki pewnie wygra-
li na własnym boisku 3:0 z Koro-
ną Stary Dwór po golach Marcina 
Rydlewskiego, Tomasza Ptasiń-
skiego i Piotra Sędzikowskiego. 
Popowianie przesunęli się na 7. 
miejsce w tabeli, a liderem jest 
Olimpia Niedźwiada, która jako 
jedyna nie przegrała jeszcze me-
czu w tym sezonie.  wp

 5. kolejka łódzkiej A-klasy, 
gr. II: LKS Kalonka – pauza, Po-
goń Rogów – Włókniarz zgierz 
2:6, LzS justynów – MKP Boruta 
II zgierz 4:1, Polonia Andrzejów 
– LKS gałkówek 2:3, Milan club 
Polonia łódź – czarni Smardzew 
2:3, Struga dobieszków – Błękitni 
dmosin 2:1.

1. LzS justynów 5 15 19-4

2. Włókniarz zgierz 4 12 19-5

3. LKS gałkówek 5 10 8-6

4. MKP Boruta II zgierz 5 8 8-7

5. czarni Smardzew 4 7 11-7

6. Struga Dobieszków 3 4 4-6

7. LKS Kalonka 4 3 5-10

8. Błękitni Dmosin 4 3 7-14

9. Pogoń Rogów 4 2 5-12

10. Milan club Polonia łódź 5 2 7-15

11. Polonia Andrzejów 5 1 11-18

 Następna, 6. kolejka łódz-
kiej A-klasy, gr. II odbędzie się  
w dniach 26-27 września: MKP Bo-
ruta II zgierz – Polonia Andrzejów, 
Włókniarz zgierz – LKS Kalonka, 
Milan club Polonia łódź – pauza, 
Błękitni dmosin – LKS gałkówek, 
czarni Smardzew – LzS justynów, 
Struga dobieszków – Pogoń Ro-
gów.

 6. kolejka skierniewickiej  
A-klasy, gr. IX: czarni Bednary – 
Sobpol Konopnica 6:1, olimpia 
Niedźwiada – Laktoza łyszkowice 
2:1, Sokół Popów – Korona Stary 
dwór 3:0, Meteor Reczyce – Raw-
ka Bolimów 2:4, Start złaków 
Borowy – Vagat domaniewice  
1:1, Astra zduny – dar Placencja 
1:3. jutrzenka Mokra Prawa – pau-
za.

1. olimpia Niedźwiada 6 14 18-7

2. dar Placencja 5 12 18-16

3. Laktoza łyszkowice 6 12 17-12

4. Rawka Bolimów 5 9 18-13

5. Korona Starty dwór 6 9 12-12

6. czarni Bednary 4 7 14-8

7. Sokół Popów 4 7 7-9

8. jutrzenka Mokra Prawa 4 6 6-7

9. Meteor Reczyce 5 5 15-15

10. Start złaków Borowy 5 4 9-10

11. Sobpol Konopnica 6 4 9-20

12. Vagat Domaniewice 5 2 5-11

13. Astra zduny 5 2 6-14

 Następna, 7. kolejka skiernie-
wickiej A-klasy, gr. IX odbędzie 
się w dniach 26-27 września: Raw-
ka Bolimów – Astra zduny, Laktoza 
łyszkowice – czarni Bednary, Sob-
pol Konopnica – Sokół Popów, Ko-
rona Stary dwór – Meteor Reczy-
ce, Vagat domaniewice – olimpia 
Niedźwiada, dar Placencja – ju-
trzenka Mokra Prawa, Start złaków 
Borowy – pauza.

Piłka nożna | 10. kolejka IV Ligi

Zjednoczeni na piątym, Stal na szóstym miejscu
Piłkarze Strykowa po 
kolejnym tygodniu 
rywalizacji na IV-ligowym 
szczeblu dopisali na swoje 
konto 6 pkt. i przesunęli się 
na 5. miejsce w tabeli. Stal 
nadal jest w czołówce.

Zjednoczeni odrobili zaległo-
ści i dokończyli przerwany z po-
wodu nawałnicy meczu z Ju-
trzenką Drzewce z 4 września,  
a później ograli skromnie Omegę 
Kleszczów, dzięki czemu awan-
sowali na 5. miejsce w ligowej 
tabeli. Podopieczni trenera Łu-
kasza Wijaty tracą 2 pkt. do trze-
ciego Orkana Buczek i 6 pkt. do 
prowadzących ŁKS-u II i Bo-
ruty. Łodzianie po raz pierwszy  
w tym sezonie zgubili punkty po 

remisie w Zelowie, dzięki czemu 
w tabeli zrównali się z nimi świet-
nie grający zgierzanie, którzy  
z kolei pokonali 3:2 Skalnik Sule-
jów. Beniaminek z Głowna wygrał 
natomiast z innym beniaminkiem  
Jutrzenką Drzewce i nadal jest  
w czołówce. 

Stal zajmuje aktualnie dobre 6. 
miejsce z niewielką stratą do po-
dium i bezpieczną przewagą nad 
kolejnymi drużynami. Na szar-
nym końcu znajduje się Cerami-
ka Opoczno, która jako jedyna  
w tym sezonie nie wygrała jeszcze 
meczu. Premierowe zwycięstwo 
zanotowali z kolei Czarni Rząśnia, 
którzy niespodziewanie pokonali 
Wartę Działoszyn 2:1.  wp

 Zaległa, 1. kolejka: czarni Rzą-
śnia – Warta Sieradz 0:3.

 Dokończenie 8. kolejki: zjedno-
czeni – jutrzenka drzewce 5:0.

 10. kolejka: Andrespolia – Po-
lonia 3:3, Włókniarz – łKS II łódź 
1:1, Boruta – Skalnik 3:2, orzeł – 
Pogoń 1:1, zjednoczeni – omega 
1:0, Ner Poddębice – Warta Sie-
radz 0:4, Warta działoszyn – czar-
ni 1:2, ceramika – orkan 0:9, Stal 
głowno – jutrzenka drzewce 3:0, 
jutrzenka Warta – LKS Kwiatkowi-
ce 3:2.

1. łKS II łódź 10 28 31-10

2. MKP Boruta zgierz 10 28 26-8

3. gKS orkan Buczek 10 23 37-12

4. Warta Sieradz 10 22 35-15

5. Zjednoczeni Stryków 10 21 19-9

6. Stal Głowno 10 20 18-12

7. Pogoń zduńska Wola 10 16 16-12

8. orzeł Nieborów 10 15 21-17

9. omega Kleszczów 10 14 22-14

10. LKS Kwiatkowice 10 12 20-17

11. jutrzenka Warta 10 12 14-15

12. Warta działoszyn 10 12 15-16

13. Włókniarz zelów 10 11 15-15

14. Skalnik Sulejów 10 10 17-18

15. Polonia Piotrków Tryb. 10 10 15-20

16. Andrespolia Wiś. góra 10 9 20-28

17. jutrzenka drzewce 10 9 13-30

18. czarni Rząśnia 10 4 8-32

19. Keeza Termy Ner Poddębice 10 4 8-37

20. ceramika opoczno 10 1 5-38

 Następna, 11. kolejka odbędzie 
się w dniach 25-27 września: ome-
ga – Warta działoszyn, Skalnik – 
jutrzenka Warta, łKS II łódź – Ner 
Poddębice, czarni – Stal, Pogoń 
– zjednoczeni, Warta Sieradz – 
orzeł Nieborów, Polonia – Włók-
niarz, jutrzenka drzewce – Boruta, 
LKS Kwiatkowice – ceramika, or-
kan Buczek – Andrespolia.

Piłkarze Stali Głowno (niebieskie koszulki) są najlepszym 
beniaminkiem w IV Lidze.
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PROGNOZA POGODY | 24.09.2020 – 30.09.2020

SYTUACJA SYNOPTYCZNA: 
Pogodę kształtuje zatoka niżowa.  
z zachodu napływa ciepła, ale od soboty 
chłodniejsza masa powietrza polarno-morskiego.

CZWARTEK – PIąTEK: 
W czwartek słonecznie, bez opadów oraz bardzo 
ciepło. W piątek pogodnie, zachmurzenie małe, 
po południu przelotny deszcz, możliwa burza, 
ciepło. Widzialność dobra. Wiatr południowy,  
3-7 m/s. Temp. max w dzień: od + 24 st. c  
w czwartek do + 23 st. c w piątek.  
Temp. min w nocy: + 14 st. c do + 12 st. c.

SOBOTA – NIEDZIElA: 
W sobotę zachmurzenie umiarkowane,  
przelotne opady deszczu, chłodniej.  
W niedzielę zachmurzenie duże, okresami opady 
deszczu, chłodno. Widzialność dobra.  
Wiatr południowo-zachodni, 3-7 m/s.  
Temp. max w dzień: + 18 st. c  
w sobotę do + 15 st. c w niedzielę.  
Temp. min w nocy: + 11 st. c do + 7 st. c.

PONIEDZIAŁEK – WTOREK – ŚRODA: 
zachmurzenie duże do umiarkowanego, 
przelotne opady deszczu. Widzialność dobra. 
Wiatr z kierunków zachodnich, 3-7 m/s.  
Temp. max w dzień: + 14 st. c do + 16 st. c. 
Temp. min w nocy: + 11 st. c do + 8 st. c.

BIuRo MeTeoRoLogIczNe cuMuLuS

PROGNOZA BIOMETEOROlOGICZNA  
Pogoda korzystna, ale od soboty biomet 
niekorzystnie wpływać będzie na nasze 
samopoczucie.
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Wieści z głowna i Strykowa
członek Stowarzyszenia gazet Lokalnych
edycja wspólna z tygodnikiem „Nowy łowiczanin”

WYDAWCA: 
oficyna Wydawnicza „Nowy łowiczanin”
Waligórscy s.c. w łowiczu
99-400 łowicz, ul. Pijarska 3a, 
tel./fax 46 837-46-57, 46 837-37-51
e-mail: wiesci@lowiczanin.info 
adres dla korespondencji: 
99-400 łowicz, skrytka pocztowa 68. 

REDAKCJA W GŁOWNIE: 
ul. łowicka 40, tel./fax 42 710-82-55
Redaktor naczelny: Wojciech Waligórski 
Dyrektor zarządzający: ewa Mrzygłód-Waligórska

Dziennikarze:  
Agnieszka Wojcieszek, Marcin Kucharski,
Wojciech Pożarlik (sport) 

Redakcja zastrzega sobie prawo skracania nadesła-
nych tekstów, zmiany ich tytułów, dodawania śródtytu-
łów. Nie odsyłamy niezamówionych tekstów. 

Skład tekstu własny. 

Ogłoszenia ramkowe i reklamy 
przyjmujemy telefonicznie, faxem:  
42 710-82-55 w głownie;  
46 837-37-51, 46 830-34-08 w łowiczu, 
e-mailem: reklama@lowiczanin.info lub osobiście  
w biurze ogłoszeń w głownie: ul. łowicka 40  
od poniedziałku do piątku w godz. 8.30-15.30  
lub w łowiczu: ul. Pijarska 3a w pon., wt. i pt.  
w godz. 7.30-18.00, śr. i czw. w godz. 7.30-16.00,  
sob. w godz. 8.00-14.00.

Ogłoszenia drobne przyjmowane są osobiście 
w biurze ogłoszeń, punktach wymienionych  
na stronie 20, a także przez stronę internetową:  
www.lowiczanin.info

Druk: PoLSKA PReSS Sp. z o.o. 
90-532 łódź, ul. Skorupki 17/19.

Nakład Wieści z głowna i Strykowa  
1.590 egz. 
Nakład wraz z wydaniem głównym  
(Nowy łowiczanin): 7.800 egz.

100%
własności polskiej

Piłka nożna | 8. i 10. kolejka IV Ligi

Dwa domowe zwycięstwa 
Zjednoczonych
Piłkarze Strykowa 
zanotowali znakomity 
tydzień, odnosząc dwa 
ligowe zwycięstwa.

Najpierw podopieczni trene-
ra Łukasza Wijaty odrabiali 
zaległości z 8. kolejki przerwanej  
z powodu nawałnicy. Dwa tygo-
dnie wcześniej nad Stryków na-
płynęły ciemne chmury, które 
przyniosły ulewę i po 45 min. sę-
dzia i kapitanowie Zjednoczonych 
oraz Jutrzenki Drzewce zdecydo-

wali, że dalsza gra nie ma sensu. 
16 września spotkanie dokończo-
no przy stanie 1:0 dla gospoda-
rzy. Druga połowa była popisem 
gry strykowskich piłkarzy, którzy 
zaaplikowali rywalom grad goli i 
wygrali ostatecznie aż 5:0.

 Zjednoczeni Stryków – Ju-
trzenka Drzewce 5:0 (1:0).
Bramki dla Strykowa: Patryk 
Nouri 2 (13 i 66 min.), Michał dro-
gosz (55 min.), Karol chmielewski 
(62 min.) oraz Marcin zimoń (w 79 
min.).

Z kolei w miniony piątek, 19 
września strykowscy piłkarze po-
nownie wybiegli na własne bo-
isko, gdy tym razem zmierzyli się 
z Omegą Kleszczów. Spotkanie 
było wyrównane i od początku ki-
bice mogli mieć wrażenie, że kto 
pierwszy strzeli gola ten wygra. 

Do przerwy bramki nie padły, 
ale za to chwilę po rozpoczęciu 
drugiej odsłony gospodarze wy-
szli na prowadzenie. Na 1:0 strze-
lił Stefan Potocki i jak się póź-
niej okazało było to zwycięskie 
trafienie.

 Zjednoczeni Stryków – Omega 
Kleszczów 1:0 (0:0)
Bramkę dla Strykowa zdobył  
w 49 min. Stefan Potocki.

Dzięki 6 punktom zdobytym 
w dwóch meczach Zjednoczeni 
awansowali na 5. miejsce w IV-li-
gowej tabeli. Podopieczni trenera 
Łukasza Wijaty mają tylko 2 pkt. 
mniej od trzeciego Orkana Bu-
czek. W kolejnym ligowym poje-
dynku strykowianie zmierzą się na 
wyjeździe z silną Pogonią Zduń-
ska Wola. Spotkanie zaplanowano 
na 26 września o godz. 14.  wp

Piłka nożna | B-klasa

Radość w Dobrej i Głownie i umiarkowana też w Swędowie
W najniższej klasie 
piłkarskich rozgrywek 
w województwie 
łódzkim emocje 
stały na najwyższym 
poziomie.

W gr. I B-klasy drugie zwycię-
stwo w sezonie zanotował Powsta-
niec Dobra. Podopieczni trenera 
Andrzeja Łaski rozbili na wyjeź-
dzie rezerwy Kolejarza Łódź aż 
4:1. Gracze z Dobrej przesunęli 
się na 6. miejsce w tabeli, a pro-
wadzi LKS Rosanów, który zgro-
madził komplet punktów w pię-
ciu meczach i jest bezsprzecznie 
najlepszą drużyną w gronie ekip 
B-klasy. Lider tej grupy zdobył aż 
35 bramek w pięciu rozegranych 
spotkaniach.

Z kolei w gr. II łódzkiej klasy 
B dobry wynik zanotował Hu-
ragan Swędów, który po bardzo 
ciekawym spotkaniu zremiso-
wał z liderem Salos Róża Kutno 
3:3. Swędowianie stali się pierw-
szym zespołem, który powstrzy-
mał prowadzących w tabeli kut-
nian, a sami plasują się aktualnie 
na pozycji wicelidera. W następ-
nej kolejce gracze Huraganu będą 
odpoczywać, bowiem czeka ich 
przymusowa pauza, ale kibiców 
zachęcamy do odwiedzenia sta-
dionu w Swędowie, bowiem go-
spodarze wydają się być mocnym 
kandydatem do awansu do A-kla-
sy w tym sezonie.

O ścisłą czołówkę walczy tak-
że Iskra Głowno, która rywalizu-
je w skierniewickiej B-klasie, gr. 
VII. Głownianie wygrali na wy-
jeździe z Fenixem Boczki Cheł-
mońskie, odnosząc czwarte zwy-
cięstwo w sezonie, co daje im 
aktualnie miejsce tuż za ligowym 
podium. Prowadzi Start Pukinin, 

który nie przegrał jeszcze żadne-
go spotkania. Bramki w wygra-
nym przez głownian spotkaniu 
z Fenixem zdobywali Pawłow-
ski oraz Nagański. Iskra odniosła 
przekonujące zwycięstwo mimo 
absencji kilku kluczowych gra-
czy.

Warto zwrócić uwagę, że w 
każdej klasie znajdują się wciąż 
zespoły bez ligowego zwycię-
stwa. W najgorszej sytuacji jest 
w tej chwili KS Wicher, który po 
pięciu meczach stracił aż 46 bra-
mek, zdobywając ledwie dwie. 
Ponadto ligowymi outsiderami w 
swoich grupach są Sokół Skrom-
nica, GKS Byszew i Kopernik 
Kiernozia. Dla tych drużyn sezon 

zaczął się fatalnie, ale do póki pił-
ka w grze... wp

 5. kolejka łódzkiej B-klasy, gr. 
I: orzeł łódź – AMII II łódź 7:1, 
Sokół Lutomiersk – LKS II gał-
kówek 1:1, LKS Rosanów – AKS 
SMS II łódź 5:1, Kolejarz II łódź 
– Powstaniec dobra 1:4, Milan II 
MSMS łódź – Metalowiec łódź 
1:3, Victoria II łódź – Start II Brze-
ziny 1:6, KKS II Koluszki – KS Wi-
cher 5:0.

1. LKS Rosanów 5 15 35-5

2. Start II Brzeziny 5 12 27-6

3. AMII II łódź 5 9 17-18

4. KKS II Koluszki 5 9 13-6

5. orzeł łódź 4 8 12-4

6. Powstaniec Dobra 5 7 10-8

7. LKS II gałkówek 5 7 8-10

8. Sokół Lutomiersk 5 7 13-10

9. Metalowiec łódź 5 7 13-11

10. Victoria II łódź 5 6 9-20

11. AKS SMS II łódź 5 4 14-12

12. Milan II MSMS łódź 3 3 9-10

13. Kolejarz II łódź 4 1 6-22

14. KS Wicher 5 0 2-46

 Następna, 6. kolejka łódz-
kiej B-klasy, gr. I odbędzie się 
w dniach 26-27 września: AMII 
II łódź – Kolejarz II łódź, Start II 
Brzeziny – orzeł łódź, AKS SMS 
II łódź – Milan II MSMS łódź, 
LKS gałkówek – Victoria II łódź, 
Powstaniec dobra – LKS Rosa-
nów, KKS II Koluszki – Sokół Lu-

tomiersk, KS Wicher – Metalowiec 
łódź.

 6. kolejka łódzkiej B-klasy, gr. 
II: orzeł Wróblew – Błękitni cio-
sny 5:1, Witonianka Witonia – LKS 
Modlna 7:2, Iskra góra św. Małgo-
rzaty – KP Byszewy 1:3, LKS hu-
ragan Swędów – KS Salos Róża 
Kutno 3:3, Sokół Skromnica – 
zryw śliwniki 2:5, LKS dąbrówka 
– LKS gieczno 5:3, MKS expom 
Krośniewianka – pauza.

1

. Salos Róża Kutno 6 16 41-5

2. Huragan Swędów 6 13 32-9

3. KP Byszewy 6 12 21-13

4. Witonianka Witonia 5 12 20-10

5. zryw śliwniki 6 12 21-11

6. expom Krośniewianka 4 10 22-6

7. LKS gieczno 6 10 17-13

8. LKS Modlna 5 9 22-17

9. Start Szczawin 5 6 16-20

10. LKS dąbrówka 6 6 15-24

11. orzeł Wróblew 5 3 13-25

12. Iskra góra św. Małgorzaty 4 3 5-12

13. Błękitni ciosny 6 3 7-28

14. Sokół Skromnica 4 0 3-29

15. gKS Byszew 4 0 5-38

 Następna, 7. kolejka łódz-
kiej B-klasy, gr. II odbędzie się  
w dniach 26-27 września: KP By-
szewy – Sokół Skromnica, zryw 

śliwniki – gKS Byszew, Salos 
Róża Kutno – LKS dąbrówka, 
Błękitni ciosny – Iskra góra św. 
Małgorzaty, LKS gieczno – orzeł 
Wróblew, expom Krośniewianka – 
Witonianka Witonia, LKS Modlna 
– Start Szczawin, huragan Swę-
dów – pauza.

 6. kolejka skierniewickiej B-
-klasy, gr. VII: olimpia oporów – 
Macovia II Maków 3:2, Muskador 
Wola Pękoszewska – Kopernik 
Kiernozia 6:0, gKS głuchów – Vic-
toria chrząszczew 2:1, jutrzenka II 
drzewce – Start Pukinin 2:4, Sie-
rakowianka Sierakowice – zjedno-
czone Bobrowniki dzierzgów 2:0, 
Fenix Boczki chełmońskie – Iskra 
głowno 0:3, Victoria zabostów – 
Naprzód jamno 3:1.

1. Start Pukinin 6 16 25-6

2. Sierakowianka Sierakowice 6 15 25-10

3. jutrzenka II drzewce 6 15 20-14

4. Iskra Głowno 6 12 27-14

5. Muskador Wola Pękoszewska 6 10 18-9

6. gKS głuchów 6 10 21-20

7. olimpia oporów 6 9 9-10

8. Victoria zabostów 6 8 12-16

9. Fenix Boczki chełmońskie 6 7 10-12

10. Macovia II Maków 6 7 15-23

11. Victoria chrząszczew 6 6 10-15

12. zjednoczone Bobrowniki 6 4 7-14

13. Naprzód jamno 6 3 21-31

14. Kopernik Kiernozia 6 0 10-36

 Następna, 7. kolejka skiernie-
wickiej B-klasy, gr. VII odbędzie 
się w dniach 26-27 września: Start 
Pukinin – Victoria zabostów, Ma-
covia II Maków – Sierakowianka 
Sierakowice, Iskra głowno – olim-
pia oporów, Kopernik Kiernozia 
– jutrzenka II drzewce, Naprzod 
jamno – Fenix Boczki chełmoń-
skie, Victoria chrząszczew – Mu-
skador Wola Pękoszewska, zjed-
noczone Bobrowniki dzierzgów 
– gKS głuchów.

Iskra głowno odniosła 
przekonujące 
zwycięstwo z Fenixem 
mimo absencji 
kilku kluczowych 
zawodników.

Piłkarze z Dobrej (żółto-czarne stroje) powoli rozkręcają się w rozgrywkach B-klasy, gr. I. Powstańcy 
odnieśli drugie zwycięstwo w piątym meczu tego sezonu.
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Zjednoczeni Stryków mają za sobą bardzo udany tydzień, 
który sprawia że są w IV-ligowej czołówce.
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Sport Stal pewnie 
wygrywa 
w meczu beniaminków. str. 30

Kolarze ze Strykowa 
wygrali niemal wszystko
podczas Mistrzostw Makroregionu. str. 29

KAlENDARZ
IMPREZ
SPORTOWYCH

Motocross | IV Runda Mistrzostw Polski

Miśkiewicz na podium 
w strykowskim kotle
W Strykowie w dniach 19-20 września odbyła się IV Runda Orlen Międzynarodowych Indywidualnych 
Mistrzostw Polski w Motocrossie. Tradycyjnie impreza na torze im. Kazimierza Witczaka została 
świetnie zorganizowana, a w tłumie pasjonatów i niezwykle odważnych ludzi oraz w tumulcie maszyn 
świetnie odnalzał się Hubert Miśkiewicz z Klubu Motorowego ze Strykowa.

Na starcie pojawiło się w sumie 
aż 169 uczestników, w tym zawod-
nicy z Białorusi, Litwy i Dani. 
Oprócz zmagań o punkty do kra-
jowego czempionatu zawodnicy 
rywalizowali taże w Zawodach O 
Puchar Prezesa ZO PZM w Łodzi, 
jak i w ramach klasyfikacji zespo-
łów sponsorskich. Główna karta 
zmagań motocrossowców doty-
czyła natomiast klas: MX Kobiet, 
MX65, MX85, MX125, MX2 Ju-
nior, MX2, MX Open i MX Ma-
sters oraz MX Masters 50+.

Największe emocje wzbudza-
ły oczywiście wyścigi w MX 2 
i MX Open, które zrzeszają naj-
lepszych polskich zawodników. 
Niestety w jednym z nich pecha 
miał Damian Zdunek z CAMK 
Człuchów, który zakończył zma-
gania ze złamanym obojczykiem. 
Z kolei w MX Open nieźle spisał 
się jedyny przedstawiciel gospo-
darzy Damian Kwestarz, któ-
ry zajał 13. miejsce. Oprócz Kwe-
starza dla Strykowa walczyli także 
Stanisław Krul – 14. miejsce w 
klasie MX65, Tomasz Mikołaj-
czuk – 21. miejsce i Radosław 
Zdziarski – 23. miejsce obaj  
w klasie MX Masters. Duże suk-
cesy strykowianie odnieśli w roz-
grywanych dodatkowo Zawodach 
O Puchar Prezesa ZO PZM w Ło-
dzi. W Licencji C wystartowała 
trójka zawodników KM Stryków, 
a na trzecim stopniu podium sta-
nął Hubert Miśkiewicz. Ponad-
to 10-ty był Dominik Marko-
wicz, a 19-ty Filip Superson. 
Bezsprzecznie gwiazdą dnia był 

Tomasz Wysocki z Człuchowa, 
który wygrał dwie główne kate-
gorie i w tym sezonie nadal pozo-
staje nieomylny, wygrywając do-
słownie wszystko.

Organizatorem zawodów był 
Klub Motorowy w Strykowie, 
Gmina Stryków, Polski Zwią-
zek Motorowy przy współpra-
cy Ośrodka Kultury i Rekreacji  
w Strykowie, Zakładu Gospodar-
ki Komunalnej i Mieszkaniowej 
w Strykowie, strykowskich straża-
ków PSP i OSP oraz sponsorów. 

Dyrektorem zawodów był Zbi-
gniew Orłamowski, sędzią głów-
nym Dariusz Stypa, a za chro-
nometraż odpowiadała Aldona 
Rudnicka. Zmaganiom z bliska 
przyglądali się przedstawiciele lo-
kalnych i wojewódzkich władz, w 
tym Burmistrz Strykowa Witold 
Kosmowski, który objął patro-
nat honorowy nad imprezą, a tak-
że Wiceprzewodniczący Sejmiku 
Województwa Łódzkiego Zbi-
gniew Linkowski oraz Poseł na 
Sejm RP Marek Matuszewski.  wp

MX Kobiet:

1. joanna Miller cAMK człuchów

2. Karolina jasińska cAMK człuchów

3. oliwia Wiśniewska KM MX Banda

MX65:

1. dawid zaremba KMX Kaszuby

2. Michał Psiuk KM cross Lublin

3. Szymon Masarczyk MTR osielec

...14. Stanisław Krul KM Stryków

MX85:

1. Seweryn gazda AMK gliwice

2. Bartosz jaworski MX Lipno

3. Mieszko Polnar MX Lipno

MX125:

1. daniel Volovich cAMK człuchów

2. Aleksander świrczak KM X Racing Lesznowola

3. jan Kotowicz AK gorzowski

MX2 Junior:

1. erlandas Mackonis Litwa

2. Vitali Makhnou cAMK człuchów

3. jakub Barczewski MX Lipno

MX2:

1. Tomasz Wysocki cAMK człuchów

2. Karol Kruszyński LKS jastrząb Lipno

3. erlandas Mackonis Litwa

MX Open:

1. Tomasz Wysocki cAMK człuchów

2. Karol Kruszyński LKS jastrząb Lipno

3. Maciej Więckowski  KM cross Lublin

...13. Damian Kwestarz KM Stryków

MX Masters:

1. Paweł Wizgier łKM łowicz

2. Radosław Matuszczak MKS Nekla

3. Marek jaskulski MTR osielec

...21. Tomasz Mikołajczyk KM Stryków

...23. Radosław Zdziarski KM Stryków

MX Masters 50+:

1. Andrzej Szalbierz MKS Nekla

2. janusz śpiewok MTR osielec

3. Mariusz Bukowski cAMK człuchów

licencja B – O Puchar Prezesa ZO PZM:

1. dariusz Malczewski WKM Więcbork

2. Kacper Majowicz MX Lipno

3. Wojciech Kuształa MK Lidzbark Warmiński

licencja C – O Puchar Prezesa ZO PZM:

1. Mateusz Mirecki TMc Tarnów

2. Marcin Fiedorczyk PSM Białystok

3. Hubert Miśkiewicz KM Stryków

...10. Dominik Markowicz KM Stryków

...19. Filip Superson KM Stryków

świetne miejsce 
na podium zajął 
hubert Miśkiewicz, 
który ścigał się 
w dodatkowych 
zawodach Licencji c.

SOBOTA, 26 WRZEŚNIA:
 godz. 10.00 – stadion w łowiczu, 

ul. jana Pawła II 3; 7. kolejka II 
ligi wojewódzkiej piłki nożnej 
trampkarzy młodszych C2: 
MUKS Pelikan-2007 Łowicz – 
MKS Górnik 1956 Łęczyca;

 godz. 12.15 – stadion w łowiczu, 
ul. jana Pawła II 3; 7. kolejka I ligi 
wojewódzkiej piłki nożnej tramp-
karzy C1: MUKS Pelikan-2006 
Łowicz – UKS SMS II Łódź;

 godz. 14:00, stadion przy ul. ła-
skiej 90 w zduńskiej Woli, 11. ko-
lejka rozgrywek o mistrzostwo 
IV ligi: Pogoń zduńska Wola – 
zjednoczeni Stryków;

 godz. 15.00 – boisko w łyszkowi-
cach, ul. cmentarna 1; 7. kolejka 
klasy A „Skierniewice” – grupa 
9: GlKS laktoza Łyszkowice – 
lKS Czarni Bednary;

 godz. 16:00, boisko przy ul. 
1-Maja 37a w Rząśni, 11. kolejka 
rozgrywek o mistrzostwo IV ligi: 
czarni Rząśnia – Stal głowno;

 godz. 16:00, Stadion Leśny  
w dmosinie drugim 1, 6. kolejka 
rozgrywek o mistrzostwo łódz-
kiej A-klasy, gr. II: Błękitni dmo-
sin – LKS gałkówek;

 godz. 16.00 – boisko w Wygo-
dzie, Wygoda 2; 10. kolejka kla-
sy okręgowej „Keeza Skiernie-
wice”: SKF Zryw Wygoda – RKS 
Mazovia Rawa Mazowiecka;

 godz. 17.30 – stadion w łowiczu, 
ul. jana Pawła II 3; 6. kolejka ligi 
okręgowej młodzików D1 w pił-
ce nożnej: MUKS Pelikan-2008 
III Łowicz – Unia Skierniewice.

NIEDZIElA, 27 WRZEŚNIA:
 godz. 11:00, boisko w Lipce,  

6. kolejka łódzkiej B-klasy, gr. I: Po-
wstaniec dobra – LKS Rosanów;

 godz. 11:00, boisko przy ul. Żwir-
ki 1 w głownie, 7. kolejka skier-
niewickiej B-klasy, gr. VII: Iskra 
głowno – olimpia oporów;

 godz. 11:30, stadion przy  
ul. głównej 13 w domaniewicach, 
7. kolejka skierniewickiej A-kla-
sy, gr. IX: Vagat domaniewice – 
olimpia Niedźwiada;

 godz. 16:00, boisko w dobiesz-
kowie 63a, 6. kolejka rozgrywek 
o mistrzostwo łódzkiej A-klasy, 
gr. II: Struga dobieszków – Pogoń 
Rogów;

 godz. 16:00, boisko w Konop-
nicy 46a, 7. kolejka rozgrywek  
o mistrzostwo skierniewickiej 
A-klasy, gr. IX: Sobpol Konopnica 
– Sokół Popów.

ŚRODA, 30 WRZEŚNIA:
 godz. 17.30 – stadion w łowiczu, 

ul. jana Pawła II 3; 10. kolejka II 
ligi wojewódzkiej piłki nożnej 
młodzików D1: MUKS Peli-
kan-2008 Łowicz – TMRF Wi-
dzew II Łódź. 

Hubert Miśkiewicz z Klubu Motorowego w Strykowie od kilku lat  
jest jego czołową postacią i bardzo często zajmuje medalowe miejsca.
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Damian Kwestarz wziął udział w wielu wyścigach, a podczas IV Rundy MP w Strykowie musiał mierzyć się  
z najlepszymi motocrossowcami w Polsce. zajął 13. miejsce, co jest dobrym wynikiem.
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Start zawodników podczas IV Rundy Mistrzostw Polski w Motocrossie. Impreza w Strykowie od lat uważana 
jest za najważniejsze sportowe wydarzenie w regionie.
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